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شنبه  13 مهر 1398  6صفر 1441   5 اکتبر 2019   شماره 4895  سال بیست ودوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران
استان  نظامی  ارشد  فرماندهان  با  نشست  در  قضائیه  قوه  رئیس 
هرمزگان با تاکید بر اینکه دریا را برای قاچاقچیان ناامن کنید، گفت: با 
کسانی که زد و بند می کنند در هر مقامی که باشند برخورد می کنیم.  
آیت الله سید ابراهیم  رییسی پنجشنبه  شب گذشته با حضور در 
نشست فرماندهان ارشد نظامی استان هرمزگان با بیان اینکه گمرک 
مرزبان اقتصادی کشور در واردات و صادرات است، گفت: چشم گمرک 

همیشه باید مثل آن ماموری که در برج دیدبانی مرزبانی می کند، باز 

 رهبر معظم انقلاب برجسته تر و درخشنده تر شدن یاد شهیدان را 
روحیه بخش، امیدبخش و جهت بخش خواندند و خاطرنشان کردند: 
از جمله مواردی که باید در ثبت خاطرات خانواده های شهدا موضوع 
سؤال و بررسی قرار بگیرد، انگیزه های آنان از موافقت با حضور فرزندان 
روز  گزارش  به  است.   خدا  راه  در  جهاد  میدان  در  همسرانشان  و 
پنجشنبه از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،بیانات رهبر 

معظم انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره ۶۲۰۰ شهید 

رئیس قوه قضائیه :

با کسانی که زد و بند می کنند 
برخورد می کنیم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای کنگره شهدای استان مرکزی:

نباید اجازه داد حقایق دفاع مقدس
 انکار شود 

لزوم اتخاذ تدابیر سختیگرانه علیه مالیات گریزان

دومینوی فرار مالیاتی در مشاغل پردرآمد

وزیر نیرو: 

تنش آبی در شهرها را تا ۱۴۰۰ به صفر می رسانیم

کمبود ۱۰۸ هزار معلم در کشور

رئیس سازمان اطلاعات سپاه  خبرداد

شکست طرح ترور 
سردار سلیمانی 

پس از بی توجهی حدود ۶۵ درصد پزشکان به نصب 
کارتخوان در پایان مهلت تعیین شده، مشاغل پردرآمدی 
قانون  زدن  دور  پی  در  نیز  سردفترداران  و  وکلا  مانند 
مالیاتی برآمده اند؛ تداوم این موضوع می تواند علاوه بر 
ایجاد نارضایتی اجتماعی، سایر مشاغل را ترغیب کند تا 

به سراغ راهکارهای فرار مالیاتی بروند.  شکل گیری این 
ذهنیت که هر گروه و حرفه ای که دارای توان و قدرت 
از پرداخت مالیات خودداری  بیشتری باشد می تواند 
کند، علاوه بر ایجاد تبعیض می تواند نارضایتی را نیز در 

بین گروه های شغلی مختلف افزایش دهد.
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آیا پروسه پایداری زدایی از جریان اصولگرا کلید خورده است؟ 

خون تازه در رگ های »جامعه روحانیت« 

رئیس سازمان اطلاعات سپاه گفت: سرویس های عبری و عربی برای ترور سرلشکر قاسم سلیمانی برنامه ریزی کرده بودند که 
با شکست مواجه و تروریست ها توسط تیم ترور سازمان اطلاعات سپاه دستگیر شدند.  حجت الاسلام والمسلمین "حسین 
طائب" روز پنجشنبه در بیست و سومین مجمع عالی فرماندهان سپاه  اظهارداشت: در این طراحی قرار بود تیم تروریستی، 
محلی در جوار حسینیه مرحوم پدر سردار سلیمانی را خریداری کرده و با استقرار در آن، مواد منفجره را از طریق ایجاد کانال 

در زیر حسینیه قرار دهند، تا زمانی که سردار عزیز در ایام تاسوعا و عاشورا در این حسینیه حضور می یابند، آن را منفجر کنند.

راهی جز اصلاح امور نیست 
مسیر اصلاح، اعتدال و عقلانیت باید ادامه پیدا کند

آیت الله علوی بروجردی در دیدار با عارف: 

شهردار قم با بیان اینکه بسیاری از ساختمان ها پرتردد قم احتیاج به تعمیرات و استحکام سازی 
داشته و ایستایی های آن ها مجدد مورد بازبینی قرار گیرد، گفت: اگر این موضوع را رها کرده 
حادثه ای مانند پلاسکو بار دیگر تکرار خواهد شد. دکترسید مرتضی سقاییان نژاد با اشاره به 
اینکه آتش نشانان به دلیل اینکه افرادی جان  برکف و در خدمت مردم بوده باید روحیه ایثار، 
شجاعت و استقامت در آن ها تقویت شود، اظهار داشت: دلیل نام گذاری روز آتش نشانی در 
جمهوری اسلامی، تقدیر از این ایثارگری و تحلیل موقعیت های ایمنی است. شهردار قم با 
تأکید بر اینکه در چند سال اخیر، نزدیک به ۲۴ ایستگاه آتش نشانی در قم ایجاد شده و شهر 
قم استاندارد لازم را از نظر آتش نشانی دارد، افزود: همه این ها برای شهر قم و اماکنی که ما 
از آن ها حمایت می کنیم، تجهیز می شود که در همین راستا افتتاح و بهره برداری از نردبان 
۴۰ متری می تواند بسیار کارآمد باشد. سقاییان نژاد تصریح کرد: در یکی از عملیاتی که اخیراً 

اخطار شهردار قم به اماکن پرخطر و ناایمن ؛

 تکرارحادثه پلاسکو در قم دور از ذهن نیست

۸

گرفتار شدن تیم ترور در تور اطلاعات سپاه

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

۸

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

شهرداری قم در نظر دارد 
 

نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد 
شرایط اقدام نماید. 

شناسه 
معاملاتی

پلاک ثبتی/قطعه/
شماره

مساحتنشانینوع کاربریکد نوسازی
)مترمربع(

مبلغ مبلغ پایه کل)ریال(
تضمین)ریال(

واحد شماره ۱۲9 ۱ /۱۶/ز/98
از پلاک ثبتی 

۱۰۶۰۰/۱

سالاریه/پاساژ اریکه تجاری-
ملل/  طبقه اول

3۲/۴98,۱۲۲,۵۰۰,۰۰۰۴۰7,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه ۴ از 39/ز/98
۱۰۵93/۲۱8

مسکونی- ۴-۶-۴۶-۱8
تجاری

بلوار الغدیر/کوچه 
شماره ۵۵/ کارخانه 

کوهرنگ سابق

۱8۲3/۲39۱.۱۶۱.۵۰۰.۰۰۰3,79۲,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه ۴ از ۴۰/ز/98
۲۵۶7/۵7۴/۱۲78

جاده کوه سفید/ صنعتی3-۱۵-9-۶۱
۲۰ متری الیاف/ 
روبروی ساختمان 

کیسون

۵۶۰۴.۴8۰.۰۰۰.۰۰۰۲۲۴,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه 3۴ از ۴۴/ز/98
۱/۲۶۰

مسکونی ۵-۵-۱3۱-77
تراکم کم

بلوار پیامبر اعظم/ 
انتهای خ نصر/ 

کوچه ۵ امامزاده 
۶7۰/۰۰۰/۰۰۰

۲۲۵/۶7۴.۲87.73۰.۰۰۰۲۱۵,۰۰۰,۰۰۰

 peyman.qom.ir ۱-متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی
نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد 

است( . 
۲-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت ۱- ضمانت نامه بانکی ۲- مطالبات بلوکه شده 
تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد 

بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)۰7IR – ۰۶۱۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰۱۰ – ۰3۰۰ – ۴3۰۰ – ۵۴( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانکی ایران)شبا

۴-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه  مورخ ۱39۸/7/۱5    لغایت روز دوشنبه مورخ   ۱39۸/7/22 

-مهلت ارائه پیشنهاد: ازروز دوشنبه مورخ ۱39۸/7/۱5  لغایت روز پنج شنبه مورخ ۱39۸/7/25
۵-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند 
پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و مدارک 

به منزله قبول تمامی شرایط است.
۶-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 3۶۱۰۴۴88 – ۰۲۵ و سوالا/ت عمومی با مدیریت 

امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن 3۶۱۰۴333- ۰۲۵ تماس حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه 

ششم، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:3۰ الی ۱۴:۰۰و 

روزهای پنج شنبه ساعت ۱3:۰۰ است.
WWW.QOM.IR    اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی)نوبت اول(

عکس/ ایمان/ هادی چهرقانی

جناب آقای حسن عبدالهی مهر
رئیس اداره تعاون و امور رفاهی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 

با نهایت تاسف و تأثر درگذشت همسر گرامیتان را 
به خانواده شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض 

نموده و برای آن مرحومه از درگاه ایزد منان علو درجات 
اخروی و برای بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.

خانواده حاج علی عبداللهی 

نوبت اول
شنبه 1398/7/13

نوبت دوم 
یکشنبه 1398/7/14
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اخبار

چرایی تغییر رویکرد عربستان 
تغییر  مواضع عربستان  اخیر جنگ یمن در  تحولات 
در  که  را مجبور کرد  مقامات سعودی  و  بوده است  موثر 
سیاست های خود نسبت به جنگ یمن تغییر دیدگاه دهند 
دیپلماتیک  دنبال روش های  به  این مساله  برای حل  و 

باشند. حملات گسترده نیروی های یمنی به سعودی ها و نابودی چندین تیپ زرهی 
عربستان، درس بزرگی بود که سعودی ها  این درس را  چندین بارتمرین کرده، اما نتیجه 

و عبرت از جنگ های پیشین با یمن  نگرفته اند.
این سومین جنگی است که از سوی عربستان علیه یمن انجام می شود. در دوران 
»ملک عبدالعزیز« و »ملک فیصل« پادشاهان پیشین عربستان نیز حملاتی به یمن انجام 
شده بود، اما در هر دو بار بعد از خسارت های زیاد عقب نشینی کردند. سعودی ها در 
سال های اخیر با توهم به اینکه می توانند با استفاده از تسلیحات مدرن در جنگ با یمن 
به پیروزی برسند حملات گسترده ائتلاف عربی را علیه این کشور آغاز نموده، اما موفق 

نشدند به اهداف مورد نظر خود دست پیدا کنند.
امیدواریم مقامات سعودی از وقایع یمن درس خوبی گرفته باشند و در آینده شاهد 
فجایع  و بی ثباتی از طرف عربستان در منطقه نباشیم. مقاومت مردم یمن در برابر ظلم 

سعودی ها نشان داد که عربستان در این جنگ دچار شکست فاحشی شده است.
اتکای بیش از حد بن سلمان به »دونالد ترامپ« عامل دیگری  در شکست سیاست 
های عربستان بودکه تغییر موضع دهد، زیرا ترامپ گرفتار مسایل مهم تری است و 
مشکلات  عربستان اولویت  و دغدغه آمریکا نیست و از این کشور حمایت  جدی نمی 
کند. گزینه سوم  که در تغییر تفکر سیاست عربستان در قبال مسایل منطقه موثر بود 
شکست »بنیامین نتانیاهو« در انتخابات پارلمانی رژیم صهیونیستی و عدم توان  وی در 
تشکیل دولت بود. درگیر شدن دو حامی  بن سلمان یعنی نتانیاهو و ترامپ در مسایل 
داخلی کشور خود و حمایت نکردن آنگونه که مورد انتظار سعودی ها بود نشان داد که بن 
سلمان بهتر است به جای اتکا به قدرت های خارجی غیر قابل اعتماد به مردم کشورش 
و کشورهای مسلمان منطقه تکیه کند و با برقراری ارتباط دوستانه با همسایگان امنیت 

خود را تضمین کند.
تحولات اخیر منطقه، عربستان را در شرایط جدید تصمیم گیری قرار داده است. 
عربستان با رسیدن به این نتیجه برای حل مشکل خود با تهران از طریق سیاسی اعلام 
آمادگی می کند. این گفت و گو ها به استقرار صلح منطقه ای کمک می کند و حضور 
قدرت های بیگانه در منطقه را کم رنگ کرده و زمینه ساز ثبات و صلح می شود. بی شک 
کشور ما از ایده گفت و گوی سیاسی عربستان استقبال می کند و خواهان انجام مذاکره 
جدی در حل اختلافات فی مابین است. عربستان باید جنگ یمن را هر چه زودتر پایان 

دهد و جمهوری اسلامی نیز می تواند در این راه به عربستان کمک کند.
و عربستان است. همسایگان   ایران  »عادل عبدالمهدی« شخصیت  مورد احترام 
مسلمان ما نیز جزو معادلات منطقه هستند و بی شک بی ثباتی در منطقه می تواند 
در امور داخلی کشورهای همسایه نیز تاثیر بگذارد. وساطت  و میانجی گری کشورهای 
منطقه در حل اختلافات تاثیر مثبت و چشمگیری در تسهیل معادلات و سوق دادن امور 

به سوی صلح، آرامش، پیشرفت و ثبات  مردم منطقه دارد.
عربستان برای برون رفت  از وضعیت موجود باید توقف  جنگ یمن  را آغاز گفت و گو 
جدی و عملی  بداند و با تغییر سیاست های  خود که باعث بروز مشکلاتی در منطقه شده 
است، پایان دهد. آغاز گفت و گو  تهران – ریاض می تواند شرایط مساعدی را در خاورمیانه  
به وجود آورد. ما باید همه احتمالات را در نظر بگیرم  واگر صحبت از تغییر وضعیت از 
طریق مذاکره باشد استفاده کنیم و این فرصتی است که اگر حاصل شود وضعیت به 
شرایط قبل بر می گردد و منطقه و هیچ کشوری متضرر نمی شود و زمینه ساز استقرار 

صلح و ثبات در منطقه می شود.
کارشناس مسایل خاورمیانه

گریزی از بازی برد – برد نیست 

 زمانی که توافق نامه هسته ای بین جمهوری اسلامی ایران و ۱+۵ امضاء شد، آقای 
روحانی رئیس جمهور اعلام کرد که این توافق یک توافق برد – برد بوده است، بدین معنی 
که همه اعضا از انعقاد چنین توافقی سود برده اند. سودی که آمریکا و اروپا از این توافق 
بردند، تعهد ایران به اثبات صلح آمیز بودن برنامه هسته ای خود بود و سودی که ایران از آن 
برد، برداشته شدن تحریم های وضع شده علیه جمهوری اسلامی ایران و آزاد شدن منابع 
مالی آن بود. اما پس از بر سر کار آمدن ترامپ، وی توافق هسته ای را نقض کرد. وی معتقد 
بود بر اساس توافق انجام شده آمریکا چیزی بدست نیاورده، در حالیکه ایران به منافع 
زیادی دست پیدا کرده است. به عبارت دیگر وی از اینکه توافق صورت گرفته بین آمریکا 
و ایران در چهارچوب بازی برد – برد بوده است، ناخشنود بود، چرا که به اعتقاد وی هیچ 
کشوری در دنیا استحقاق و شایستگی آن را ندارد که در توافقی با آمریکا به یک اندازه سود 
ببرد و این آمریکا است که باید با تحمیل دیدگاه های خود به طرف مقابل سود بیشتری 
برده و کشور مقابل سود کمتری ببرد، یعنی بازی باید با حاصل جمع صفر باشد نه برد- برد.  
به دنبال استنکاف مقام های ایران از تجدید مذاکره با آمریکا برای توافق جدید هسته ای، 
آمریکا تحریم های برداشته شده علیه ایران را بازگرداند. در واقع آمریکا اطمینان داشت که 
اجرای تحریم ها، در نهایت به استیصال جمهوری اسلامی ایران منجر شده و این کشور 
مجبور خواهد شد مذاکرات جدید را با آمریکا آغاز کند. اما پس گذشت حدود دو سال از 
نقض توافق هسته ای با ایران، تحولات ذیل موجب شده است تا آمریکا به این نتیجه برسد 
که تحمیل توافق بر اساس بازی با حاصل جمع صفر به ایران امکان پذیر نیست و این توافق 
باید بر مبنای بازی برد – برد باشد، به عبارت دیگر در هر گونه توافقی بین جمهوری اسلامی 
ایران و آمریکا اگر ایران منتفع نشود و منافع ملی ایران تامین نشود، هیچ کشور دیگری سود 
نخواهد برد.  بر این اساس مواضع آمریکا در قبال ایران بطور فزاینده در حال کمرنگ شدن 
است و ترامپ پس از اینکه همه اهرم های بکارگرفته شده اش علیه ایران از جمله تروریسم 
اقتصادی، تهدید نظامی، بکارگیری اهرم های منطقه ای و اعمال فشار بر ایران از طریق 
برخی کشورهای منطقه خللی در اراده جمهوری اسلامی ایران ایجاد نکرد، متقاعد شده 
است که توافق با ایران باید بر مبنای بازی برد- برد باشد، چه این توافق بازگشت ترامپ 
به برجام باشد و یا اینکه مذاکرات جدیدی صورت پذیرد. البته مشخص است که بدون 
توبه ترامپ و توقف تروریسم اقتصادی علیه کشورمان، چشم اندازی برای مذاکرات جدید 
وجود نخواهد داشت. توقف تروریسم اقتصادی، بازگشت ترامپ به برجام و اجرای تمامی 
تعهدات ۱+۵ در قبال جمهوری اسلامی ایران، می تواند راه را برای مذاکره در قالب برجام 
را محقق کند. مذاکرات جدید برای توافقات برد – برد دیگر هم به شرطی قابل پیش بینی 

است که توافقات قبلی بصورت کامل اجرایی شده باشند. 
کارشناس مسائل بین المللی

رئیس قوه قضائیه :

با کسانی که زد و بند می کنند، برخورد می کنیم
رئیس قوه قضائیه در نشست با فرماندهان ارشد نظامی استان هرمزگان با تاکید بر 
اینکه دریا را برای قاچاقچیان ناامن کنید، گفت: با کسانی که زد و بند می کنند در هر 
مقامی که باشند برخورد می کنیم.  آیت الله سید ابراهیم  رییسی پنجشنبه  شب گذشته 
با حضور در نشست فرماندهان ارشد نظامی استان هرمزگان با بیان اینکه گمرک مرزبان 
اقتصادی کشور در واردات و صادرات است، گفت: چشم گمرک همیشه باید مثل آن 
ماموری که در برج دیدبانی مرزبانی می کند، باز باشد و به عنوان یک برج دیدبانی در 
حوزه اقتصادی عمل کند. آیت الله رئیسی خطاب به فرماندهان ارشد نظامی استان 
هرمزگان با تاکید بر اینکه دریا و محیطش را برای قاچاقچیان ناامن و به قول همکارانتان 
قرمز کنید، اظهار کرد: قاچاقچیان باید احساس کنند اینجا خطر از دست دادن همه 
منافعشان را دارند نه فقط خطر از دست دادن کالا و کشتی، بلکه خودشان هم محاکمه 
شوند. وی خاطرنشان کرد: همکاران قضایی نیز در این استان  از اقدامات صورت گرفته 
در این زمینه حمایت می کنند. رییس قوه قضاییه با اشاره به اظهاراتش در سمینار سپاه با 
بیان اینکه نباید میدان به مفسدین داد، گفت: یقه کسی که زد و بند می کند را باید گرفت 
و از این موضوع نمی گذریم. با کسانی که زد و بند می کنند در هر مقامی که باشند برخورد 
می کنیم و این قضیه باید در جامعه جا بیفتد. وی خطاب به حاضرین در جلسه ادامه داد 
: همانطور که در دریا همه کشتی ها در کنترل و دیدبانی شما هستند و نمی توانند از چتر 

شما فرار کنند، در کشور نیز کسی نمی تواند از زیر چتر ما فرار کند.

بیانیه وزارت امورخارجه؛

مردم سفربه عراق را به تاخیر بیندازند
 وزارت امورخارجه در بیانیه ای اعلام کرد: مردم سفر خود به عراق را تا آرام شدن شرایط 
در آن کشور به تاخیر انداخته و به هشدارهای مسئولین سیاسی و امنیتی اربعین توجه 
کامل داشته باشند. وزارت امور خارجه در بیانیه ای با اشاره به برخی ناآرامی های پراکنده 
در عراق و توصیه به زائران اربعین تاکید کرد: مردم سفر خود به عراق را تا آرام شدن شرایط 
در آن کشور به تاخیر انداخته و به هشدارهای مسئولین سیاسی و امنیتی اربعین توجه 
کامل داشته باشند. متن کامل بیانیه به شرح زیر است: »وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران با اظهار تاسف از بروز برخی ناآرامی های پراکنده در چند شهر عراق 
اطمینان دارد دولت و ملت عراق با همکاری همه گروهها، احزاب و شخصیت ها بویژه 
مراجع عظام تقلید و دیگر رهبران دینی، مذهبی و سیاسی برای آرام کردن فضای ملتهب 
کنونی وارد عمل شده و اجازه تداوم برخی تحرکات را که به ضرر ملت عراق بوده و باعث 
سوء استفاده بیگانگان خواهد شد نخواهند داد. وزارت امور خارجه با تاکید بر اهمیت 
راهپیمایی عظیم اربعین سید و سالار شهیدان و ضرورت برگزاری شکوهمند این کنگره 
عظیم، از عموم مردم متدین ایران و عاشقان اهل بیت علیهم السلام درخواست می نماید 
سفر خود به عراق را تا آرام شدن شرایط در آن کشور به تاخیر انداخته و به هشدارهای 

مسئولین سیاسی و امنیتی اربعین توجه کامل داشته باشند.«

صباح زنگنه*

رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای کنگره شهدای استان مرکزی:

نباید اجازه داد حقایق دفاع مقدس انکار شود 

 رهبر معظم انقلاب برجسته تر و درخشنده تر شدن یاد شهیدان را روحیه بخش، امیدبخش 
و جهت بخش خواندند و خاطرنشان کردند: از جمله مواردی که باید در ثبت خاطرات 
با  موافقت  از  آنان  انگیزه های  بگیرد،  قرار  بررسی  و  سؤال  موضوع  شهدا  خانواده های 
حضور فرزندان و همسرانشان در میدان جهاد در راه خدا است.  به گزارش روز پنجشنبه 
از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
دست اندرکاران کنگره ۶۲۰۰ شهید استان مرکزی که در تاریخ ۸ مهر ۹۸ برگزار شده بود، 
صبح روز پنجشنبه در محل این همایش در اراک منتشر شد. حضرت آیت الله خامنه ای 
در این دیدار، با تأکید بر لزوم جمع آوری خاطرات گرانبهای پدران، مادران و همسران شهدا 
افزودند: شهادت، موهبت و امتیازی است که خداوند متعال نصیب این برجستگان کرده 
است و شرح حال و زندگانی شهیدان، جانبازان و رزمندگانی که در این مسیر درخشان قرار 
دارند، سراسر درس، و نشان دهنده مراتب بالای معنوی آنان است. رهبر انقلاب اسلامی 
امیدبخش و جهت بخش  را روحیه بخش،  یاد شهیدان  برجسته تر و درخشنده تر شدن 
باید در ثبت خاطرات خانواده های  از جمله مواردی که  خواندند و خاطرنشان کردند: 
شهدا موضوع سؤال و بررسی قرار بگیرد، انگیزه های آنان از موافقت با حضور فرزندان و 
همسرانشان در میدان جهاد در راه خدا است. ایشان انگیزه شهیدان از جهاد را کسب رضای 
الهی و ذکر و نام حضرت سیدالشهداء علیه السلام برشمردند و گفتند: نباید اجازه داد این 
حقایقِ برجسته، کهنه و فراموش شود، و یا مجالی برای انکار آنها به وجود آید، همچنان که 
الله  انکار می کنند. حضرت آیت  بیّنات انقلاب را صراحتاً  از  پاره ای  افراد،  امروز برخی 
خامنه ای افزودند: برگزاری اینگونه اجتماعات و گردهمایی ها نباید پایان کار تلقی شود، بلکه 
باید به مثابه آغاز راه در آشنا کردن جوانان و نوجوانان با معارف انقلاب و دفاع مقدس باشد.

آیت الله امامی کاشانی:

موانع تولید و سرمایه گذاری برداشته شود
امام جمعه موقت تهران گفت: با امانت، تعهد و درایت باید به سراغ نیازهای کشور و 
افزایش تولید برویم، دولت هم در مقام اجرا راه را برای سرمایه گذاری باز کند و موانع تولید 
را بردارد.  آیت الله »محمد امامی کاشانی« در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران افزود: 
کشور در برابر مشکلات مختلف اقتصادی، بیکاری و اشتغال قرار دارد و ما در مقابل این 
مشکلات عهد و وظایفی داریم. وی تصریح کرد: دولت، مجلس، دستگاه قضا، ملت ما 
عهد و میثاق داریم و آن حفظ و عمل به دین است. خطیب نماز جمعه این هفته تهران به 
تلاش های دشمنان علیه جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و یادآور شد: دشمن در اتاق 
فکر خود برای همه مسائل ازجمله اقتصادی، نظامی و سیاسی، معنویت وعفت دختران و 
جوانان ایرانی، برنامه ریزی می کند، ما هم باید اتاق فکر داشته باشیم، عهد ما این است. 
آیت الله امامی کاشانی همچنین گفت: دشمن به دنبال راه های ترویج بی بند و باری بین 
جوانان ایرانی است و ما باید توجه کنیم که در برابر برنامه ریزی دشمن عهد داریم، ما باید 
در کشور سرمایه ها را صرف تولید و اشتغال کنیم، از اینکه جوانان مشغول به کار می شوند 
و از این که کالای ایرانی مصرف می شود لذت ببریم و نه اینکه پول جمع کنیم. وی تصریح 
کرد: ما باید سعی کنیم کالای با کیفیت تولید کنیم. امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: 
با امانت، تعهد و درایت سراغ نیازهای کشور در تولید برویم، دولت هم در مقام اجرا توجه 
کامل کند، و راه را برای سرمایه گذاری باز کنند، موانع تولید و سرمایه گذاری را بردارند. آیت 
الله امامی کاشانی همچنین بر توجه و رعایت حقوق مردم در تمامی زمینه ها تاکید کرد. 
وی در بخش دیگری از این خطبه به وظایف بندگان و امت اسلام در زمان تاخیر غیبت امام 
عصر)عج( اشاره کرد و گفت: براساس روایات در زمان طولانی شدن غیبت باید بر دین باقی 
بود و به دین عمل کرد، ما در برابر اسلام و پیغمبر)ص( و امام عصر )_عج( موظف هستیم.

فرمانده نیروی انتظامی:

امنیت مردم خط قرمز ناجا است
فرمانده نیروی انتظامی گفت: امنیت مردم خط قرمز ما است و اگر کسی بخواهد 
کوچک ترین خدشه ای به آن وارد کند با اقتدار برخورد می کنیم.  سردار »حسین اشتری« 
پیش از خطبه های نمازجمعه این هفته تهران با بیان اینکه اعتماد مردم بزرگ ترین سرمایه 
ما است، افزود: امنیت کشور از مهم ترین اولویت ها است و ما با اقتدار با هرگونه ناهنجاری 
مقابله می کنیم.  فرمانده نیروی انتظامی با بیان اینکه شعار امسال ناجا پلیس هوشمند 
امین مردم است، گفت: در این ارتباط اگر پلیس بخواهد بیشترین و بهترین خدمت را با 
سرعت و دقت بیشتری به مردم ارائه دهد باید از توانمندی بالایی برخوردار باشد.  سردار 
اشتری با تاکید بر این که باید در مسیر هوشمند کردن پلیس حرکت کنیم، افزود: در بحث 
زیر ساخت ها به سمت هوشمند کردن پلیس و حرفه ای کردن همکاران در رشته های 
مختلف تاکنون گام های خوبی برداشته شده است که به لطف الهی تا سه سال آینده به آن 
دست پیدا می کنیم. وی ادامه داد: به هر میزان از فناوری و اطلاعات روز بهره مند شویم 
به مراتب موفقیت ما در انجام ماموریت های محوله نیز بیشتر ی شود. وی به ۱۳ هزار شهید 
نیروی انتظامی اشاره کرد و اظهار داشت: ما در خدمت مردم هستیم و اقتدار ناجا برای 
افرادی خواهد بود که بخواهند قانون گریزی کنند. سردار اشتری تصریح کرد: افرادی که 
به دنبال شرارت هستند بدانند که با سرپنجه قوی ناجا با آنها برخورد خواهد شد زیرا ناجا 
همیشه در حال دفاع از امنیت و حقوق مردم است. وی با  بیان اینکه نیروی انتظامی برای 
تامین امنیت خود را خادم مردم می داند، افزود: حقوق مردم باید در هر جایگاهی محفوظ 

باشد و کسانی که به حقوق خود پایبند هستند حقوق آنها محفوظ خواهد بود.

مصطفی کواکبیان :

وزارت کشور باید احزاب را جدی بگیرد 
عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه انتخابات بدون رقابت نمایشی 
بوده و رقابت بدون حزب به جوک شبیه است، گفت: وزارت کشور باید احزاب را جدی 
بگیرد. مصطفی کواکبیان صبح روزپنج شنبه در همایش خانه احزاب که در سالن وزارت 
کشور برگزار شد، گفت: در رابطه با تحزب در ابتدای انقلاب اسلامی با توسل به روایات و 
آیات اشاره می شد که احزاب با قرآن مبتنی بوده و همچنین در قانون اساسی به آن اشاره 
شده است تا با آن مخالفتی نباشد. کواکبیان ادامه داد: انتخابات بدون رقابت نمایشی بوده 
و رقابت بدون حزب به جوک شبیه است. انتخابات بدون احزاب زیر سوال بردن دموکراسی 
است. وی بیان کرد: جدیدا با چهار دبیرکل حزب در ترکیه دیدار کردم. این هشدار است 
که آنها به غیر از توسعه اقتصادی از ما در توسعه سیاسی جلوتر هستند. ما در کشورهای 
منطقه نیز جایگاه خوبی نداریم و باید تلاش کنیم. این فعال اصلاح طلب تصریح کرد: 
قانون احزاب ما مشکل دارد. به طور مثال در انتخابات کمیسیون ماده ۱۰ احزاب در وزارت 

کشور، احزاب بدون رای در کمیسیون انتخاب می شوند که این باید اصلاح شود.
کواکبیان افزود: وزارت کشور باید تلاش کند و احزاب را جدی بگیرد.

خانه احزاب به رای دیوان عدالت اداری اعتراض کند
کواکبیان در واکنش به ابطال مصوبه هیات وزیران در خصوص مکان های تجمعات توسط 
دیوان عدالت اداری، گفت: خانه احزاب باید به رای دیوان عدالت اداری اعتراض کند. 
دیوان عدالت اداری اخیرا مصوبه هیات وزیران را ابطال کرده است. در مصوبه هیات وزیران 
آمده است در کلان شهرها و خود تهران باید برای تجمعات اعتراض آمیز مکان هایی را در 
نظر بگیریم. مگر این بد است. شما نمی گذارید کارگران هپکو اعتراض کنند بنابراین می 
روند راه آهن را می بندند. اگر مکان هایی را با امنیت لازم فراهم کنید دیگر این مشکلات 
پیش نمی آید. عضو فراکسیون امید مجلس شور ای اسلامی با اشاره به اصلاح قانون 
انتخابات، گفت: من از هر سه فراکسیون احزاب می خواهم که به فراکسیون های مجلس 
بگویید برای همین انتخابات هم می شود قانون انتخابات را اصلاح کرد. درست است 
شورای نگهبان  و مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخش های استانی و تناسبی شدن 
مساله دارند اما در بخش احزاب هیچ کس مساله ندارد بنابراین این بخش را برای همین 
انتخابات می شود اصلاح کرد.  وی ادامه داد: شعار »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه 
ماجرا« از سوی ضد انقلاب مطرح می شود. آنها دنبال کم رونق بودن انتخابات هستند. 
نباید به آن دامن بزنیم بلکه باید زمینه را برای حضور حداکثری و با شکوه مردم فراهم کنیم.

علی صوفی: 
جریان های سیاسی گفتمان های خود را اصلاح کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه احساس مردم جنگ بین فقر و غنا است، 
گفت: جریان های سیاسی باید بر اساس این احساس مردم، گفتمان خود را اصلاح کنند.
به گزارش ایسنا، علی صوفی صبح روزپنجشنبه  در همایش فصلی خانه احزاب با بیان 
اینکه همه می دانیم کشور در شرایط سختی قرار دارد، اظهار کرد: شرایط کشور ریشه 
خارجی و برخی هم ریشه داخلی دارد، چالش معیشت، ناکارآمدی و فساد، ابرچالش موجود 
بوده و نمی شود منکر آن شد. وی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: یک نگاه درباره مشکلات 
کشور می گوید انقلاب اسلامی اشتباه بوده و قبلا وضع بهتر بود یا می گویند سیاست کشور 
ما در منطقه اشتباه است، اما اگر واقع بین باشیم، اصل را باید به نظر مردم بدهیم و به مردم 
جسارت نکنیم و به آنها نگوییم بیخود کردید که انقلاب کرده یا سفارت آمریکا را گرفتید. همه 
کار مردم درست بوده است. مردم به درستی انقلاب کردند. آنچه مردم می فهمند، همان 
اصل است. صوفی با بیان اینکه مردم احساس می کنند تبعیض و فساد وجود دارد و در عین 
حال احساس می کنند که باید در برابر ظلم آمریکا ایستاد. ما جریان های سیاسی باید به این 
ملت نگاه و به آنها توجه کرد و برخی گفتمان های خود را اصلاح کنیم. معتقدم که ترجمان 
احساس جامعه، جنگ فقر و غنا است. گفتمان ما بر اساس این احساس باشد و جریان های 

سیاسی دنبال اصلاح گفتمان خود باشند تا مردم به صحنه انتخابات بیایند.

های  سرویس  گفت:  سپاه  اطلاعات  سازمان  رئیس   -
عبری و عربی برای ترور سرلشکر قاسم سلیمانی برنامه 
ریزی کرده بودند که با شکست مواجه و تروریست ها توسط 

تیم ترور سازمان اطلاعات سپاه دستگیر شدند. 
حجت الاسلام والمسلمین "حسین طائب" روز پنجشنبه 
در بیست و سومین مجمع عالی فرماندهان سپاه از طراحی 
و برنامه ریزی چندین ساله سرویس های امنیتی عبری-
فرمانده  سلیمانی  قاسم  حاج  سرلشکر  ترور  برای  عربی 
نیروی قدس سپاه و ایجاد جنگ مذهبی در ایام فاطمیه و 
محرم و ناکامی و شکست آنان و نهایتاً دستگیری اعضای 

تیم ترور پرده برداشت.
ترور  برای  عبری-عربی  های  سرویس  کرد:  اضافه  وی 
سرلشکر حاج قاسم سلیمانی برنامه ریزی کرده بودند که  

تیم ترور توسط سازمان اطلاعات سپاه دستگیر شدند.
دشمنان  شد:  یادآور  سپاه  اطلاعات  سازمان  رئیس 
ناکامی توطئه ها و  از  ایران پس  انقلاب اسلامی و ملت 

راه  و  اسلامی  تسلیم جمهوری  برای  فتنه های مختلف 
اندازی دوقطبی جنگ و مقاومت و پیامدهای معکوس آن 
با شکل گیری احساس غرور ملی و افزایش روحیه مقاومت 
و استقامت برابر فشارهای اقتصادی، در صدد بودند در 
ایام فاطمیه و یا ایام محرم اقدامی در جنوب شرق کشور 
انجام دهند که به واسطه فضای حاکم و اشراف همه جانبه 
نیروهای امنیتی و اطلاعاتی و اقدامات خوب نیروی زمینی 

سپاه موفق نشدند.
ضد  اقدام  در  ناتوانی  از  سرخوردگی  با  آنها  افزود:  وی 
امنیتی در این خصوص و نیز عملیات علیه مقرهای سپاه، 
برنامه ریزی چند ساله خود برای ترور سردار حاج قاسم 
سلیمانی را عملیاتی کردند تا بتوانند وی را در داخل کشور و 

در استان کرمان هدف قرار دهند.
از  بخشی  تشریح  در  سپاه  اطلاعات  سازمان  رئیس 
فرمانده  ترور  برای  عبری-عربی  های  سرویس  طراحی 
نیروی قدس سپاه وی بیان داشت: در این طراحی قرار 

بود تیم تروریستی وابسته و اجیر شده با ورود به کشور در 
ایام فاطمیه، محلی در جوار  حسینیه مرحوم پدر سردار 
تا  آن ۳۵۰  در  استقرار  با  و  کرده  خریداری  را  سلیمانی 
۵۰۰ کیلو مواد منفجره را تهیه و از طریق ایجاد کانال در 
زیر حسینیه قرار دهند تا زمانی که این سردار عزیز به رسم 
همه ساله در ایام تاسوعا و عاشورا در این حسینیه و در جمع 

عزاداران حسینی  حضور می یابند، آن را منفجر کنند.
آنها  افزود:  ادامه  والمسلمین طائب در  حجت الاسلام 
با این اقدام شوم درصدد بودند یک جنگ مذهبی را راه 
اندازی و بگویند مسئله انتقام داخلی بوده است. اما به 
فضل الهی برغم برنامه ریزی چند ساله به سد هوشمندی 
و هوشیاری فرزندان ملت ایران برخورد و قبل از اقدام در 

تور اطلاعاتی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قرار گرفتند.
وی در ادامه با تاکید بر این که آنها تلاش کردند حتی 
کشورهای  به  ایران  از  آموزش  برای  را  تیم  این  که  زمانی 
اجرای  برای  و  آماده  زیاد  هزینه های  با  تا  بردند  همسایه 
اشراف  و  کنترل  تحت  کنند،  اعزام  داخل  به  عملیات 
اطلاعاتی سپاه قرار داشتند، گفت: اعضای این تیم پس از 
دستگیری گفتند می خواستیم عملیات ایام فاطمیه را به 
ایام محرم و تاسوعا و عاشورا بیاوریم تا با ترور سردار سلیمانی 
اتفاق بزرگی را برای بر هم زدن اوضاع داخلی و افکار عمومی 

رقم زنیم.
 حجت الاسلام والمسلمین طائب افزود:اما با الطاف الهی 
و کار دقیق و هوشمندانه اطلاعاتی با دستور سردار فرمانده 
محترم کل سپاه قبل از تاسوعا و عاشورا موفق شدیم با 
دستگیری این تیم سه نفره توطئه و برنامه ریزی چند ساله 
سرویس های عبری-عربی برای ارتکاب چنین جنایتی را 

خنثی و با شکست مواجه سازیم.
رئیس سازمان اطلاعات سپاه در پایان خاطرنشان کرد: 
این ها آنقدر به موفقیت طراحی و عملیات خود اطمینان 
داشتند که حتی وزیر خبیث رژیم صهیونیستی مدتی قبل 
اظهار کرده بود که ما سردار سلیمانی را ترور می کنیم اما به 
یاری خداوند  نتوانستند و سربازان گمنام امام زمان )عج( در 

سپاه موفق به دستگیری تیم و خنثی سازی توطئه شدند.

رئیس سازمان اطلاعات سپاه  خبرداد

شکست طرح ترور سردار سلیمانی 
گرفتار شدن تیم ترور در تور اطلاعات سپاه

 دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین اسلامی با تاکید بر اینکه انتخابات فرصت مغتنمی 
برای همگرایی، همدلی و تلاش برای رسیدن به اهداف انقلاب است، گفت: باید تلاش 
کنیم تا هر جریانی بر نقاط قوت خود سوار شود و برای این مهم در خانه احزاب باید میثاق 

نامه اخلاقی انتخابات تدوین و امضا شود. 
سالن  در  که  احزاب  خانه  فصلی  همایش  در  پنجشنبه  روز  باهنر«  »محمدرضا 
همایش های وزارت کشور برگزار شد؛ افزود: با توجه به تعهدی که ما و شما به نظام و 

انقلاب داریم نخستین مساله در انتخابات پیش رو باید مشارکت باشد.
وی گفت: افزایش این مشارکت با همگرایی و نه واگرایی و انتقادات بی حاصل قوا از 
یکدیگر حاصل می شود، قوه قضاییه هم با اقدامات خود مقداری از این بی اعتمادی ها 

و واگرایی ها در کشور را ترمیم می کند.  
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین ادامه داد: افتخار می کنم خانه احزاب بعد از ۲۰ 
سال امروز به نقطه مطلوب رسیده و همگرایی را در جریان های سیاسی کشور ترویج و 

دنبال می کند که البته  از خانه احزاب همین توقع هم وجود دارد.
وی ادامه داد: روزهای اولی که خانه احزاب تاسیس شده بود جبهه های چپ و راست 
هر کدام درصدد تصرف آن بودند اما خانه احزاب وقتی معنا پیدا می کند که مانند 
باشگاهی باشد که همه جریان های سیاسی در آن حضور داشته و همه حرف های خود 
را بزنند و آن زمان می فهمیم که خیلی حرف ها لازم نیست از تریبون عمومی زده شود 

بلکه در جلسات خصوصی می توان آن ها را مطرح کرد.  
باهنر گفت: با همت هر سه جریان سیاسی، فراکسیون های سه گانه در این جهت 

حرکت می کنند و این همزیستی مسالمت آمیز باید پیگیری شود.  
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین افزود: در مجلس اول آنقدر چهره های کاریزماتیک 
حضور داشتند که در مجلس دوم اصلا کسی به جز نماینده ها حاضر به ثبت نام نبود 
و می گفتند من کجا و شان مجلس کجا؟ بعضی مواقع ما با التماس و خواهش دست 
رئیس دفتر نماینده را می گرفتیم که در انتخابات شرکت کند اما طی این سال ها تعداد 

ثبت نام نامزدهای مجلس از ۱۲ هزار نفر بیشتر شده است و تا جایی که می دانم امسال 
حدود ۱۶ هزار نفر قصد شرکت دارند هرچند نمی خواهم نسبت به این تعداد سوء ظن 

داشته باشم.
برخی احزاب در بوق نارضایتی می دمند تا رأی بیاورند

باهنر با اشاره به موضوع تایید صلاحیت ها گفت: احزاب نباید تصور کنند که اگر در بوق 
نارضایتی بدمند می توانند بر این موج سوار شوند؛  حساب و کتاب روشن است. ۱۶ هزار 

نفر ثبت نام می کنند و چند هزار نفر رای نمی آوردند و می گویند تقلب کردند.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین فضای مجازی  را چون شمشیر دو لبه ای دانست که 
می شود از آن استفاده خوب یا بد کرد، افزود: زمانی در سایت ها گفتند باهنر سلطان 
چای است خیلی ها گفتند برو شکایت کن. اما الان فضای مجازی فرصت پاسخ به 

تخریب ها را نمی دهد.
وی با تاکید بر اینکه انتخابات در کشور ما یک فرصت مغتنم برای همگرایی، همدلی و 
تلاش برای رسیدن به اهداف امام خمینی، انقلاب و مقام معظم رهبری است، گفت: 
اگر قرار باشد ۱۶ هزار نفر بیایند و در صورت عدم موفقیت به فضای بی اعتمادی بدمند، 
اعتماد مردم را خراطی می کنند. وی با اشاره به اینکه گفته می شود مجلس دهم ضعیف 
است، گفت: در مجلس دهم آدم های قدرتمند و قوی وجود دارد اما عیب این مجلس این 

است که  فراکسیون اکثریت ندارد.  
در حوزه های  هایی  وعده  کرد:  بیان  پایان  در  مهندسین  اسلامی  دبیرکل جامعه 
انتخاباتی داده می شود که اصلا عملی نیست. گفته می شد مجلس و احزاب همان 
ابتدای مجلس لیستی از انواع مطالبات مردم اعم از شدنی و  نشدنی تهیه می کنند. 

یعنی از همان ابتدا لیست بلندبالایی از مطالبات نشدنی مردم تهیه می کنند.
وی افزود: باید تلاش کنیم انتخابات را به صحنه همگرایی و افزایش اقتدار و دوستی 
تبدیل کنیم و هر کس بر نقاط قوت خود سوار شود و برای این مهم در خانه احزاب باید 

میثاق نامه اخلاقی انتخابات تدوین و امضا شود.

محمدرضا باهنر:

 انتخابات فرصتی برای همگرایی و همدلی است

معاون سیاسی وزارت کشور تصریح کرد: مشارکت در 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی ترجمه 
بین المللی خواهد داشت و مشارکت هرچه بیشتر باشد 
اقتدار ما ترجمه دیگری پیدا خواهد کرد بنابراین باید در 

وزارت کشور زمینه حضور همگانی را فراهم آوریم. 
»جمال عرف« معاون سیاسی وزارت کشور صبح امروز در 
همایش فصلی خانه احزاب که در محل وزارت کشور و با 
محوریت موضوع نقش احزاب در انتخابات مجلس شورای 
در  سیاسی  معاونت  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  اسلامی 
مجموعه وزارت کشور چند وظیفه مهم و اساسی دارد. یکی 
از وظایف اصلی تقویت تحزب در کشور است. در دولت 
یازدهم و دولت دوازدهم مشی وزارت کشور تقویت احزاب 

صورت گرفته است. 
وی افزود: در قالب کمیسیون ماده ۱۰ احزاب جلسات 
جدی داشتیم و دنبال می کنیم. جلسه کمیسیون ماده 
۱۰ فراقوه ای است و دو نفر از نمایندگان مجلس، نماینده 
دادستان و رئیس قوه قضاییه و نماینده قوه مجریه در آن 
در  انبساطی  نگاه  که  این است  ما  دارند. تلاش  حضور 

مجموعه کمیسیون ماده ۱۰ داشته باشیم.
عرف بیان کرد: تلاش می کنیم در استان ها هم خانه 
با نمایندگان و دبیران کل  احزاب استانی شکل گیرد و 
احزاب هر استان هم  دیدار داشته باشیم که در هر استانی 

تقریبا ۳۰۰ نفر در این جلسات نکات خود را مطرح کرده 
اند.

رئیس ستاد انتخابات کشور تاکید کرد: از دهم اردیبهشت 
ماه و همزمان با تشکیل ستاد انتخابات کشور در چهار 
محور مشارکت، رقابت، سلامت و امنیت انتخابات، کار را 
شروع کردیم که مهمترین موضوع در این جلسات مشارکت 

در انتخابات است
وی افزود: در ۱۰ دوره انتخابات فراز و فرودهایی داشتیم؛ 
در مجلس اول و هفتم کمترین مشارکت را با ۵۱ و ۵۲ 
درصد داشتیم و بالاترین مشارکت در مجلس پنجم و ششم 
توجه  مورد  باید  نوسان  این  لذا  بود.  درصد  و ۶7  با 7۱ 
قرار گیرد. وی بخشی از این نوسان ها را مرتبط با میزان 
مشارکت و حضور احزاب و تشکل ها با سلائق و علایق 
کرد:  و خاطرنشان  دانست  انتخابات  در عرصه  مختلف 
زمانی که فرصت حضور سلایق و علایقی را که در انقلاب 
اسلامی حضور داشته، امام و رهبری را قبول دارند و نسبت 
به انقلاب مومن هستند فراهم کردیم؛ انتخابات پرشوری را 
داشتیم و زمانی که به هر دلیلی شرایط این چنینی محقق 

نشد سطح مشارکت هم پایین آمد.
معاون سیاسی وزارت کشور تصریح کرد: مشارکت در 
انتخابات یازدهم ترجمه بین المللی خواهد داشت و هرچه 
مشارکت بیشتر باشد اقتدار ما ترجمه دیگری پیدا خواهد 

کرد. لذا باید در وزارت کشور زمینه حضور همگانی را فراهم 
آوریم جز مواردی که در قانون آمده است که قطعا همه ما 

باید در چارچوب قانون عمل کنیم.
وی ادامه داد: همه کسانی که دلسوز انقلاب هستند 
معتقدند این انتخابات باید با مشارکت بالا برگزار شود و هیچ 
تغییری در استراتژی مشارکت حداکثری که مقام معظم 
رهبری در هر دوره تاکید داشتند به وجود نیامده و همان 
استراتژی باید در دستگاه های اجرایی و نظارتی ترجمه و 

کار دنبال شود.
عرف با اشاره به اینکه برای افزایش مشارکت در انتخابات 
در معاونت سیاسی وزارت کشور اتاق فکری طراحی شده 
است، گفت: تعدادی از استانداران و اساتید با سابقه بحث 
و گفت و گو می کنند و تلاش می کنیم این زمینه مهیا 
شود. عرف در پایان تاکید کرد: در حوزه اجرایی، یکی از 
تکالیف ما بر اساس سیاست های کلی انتخابات، استفاده 
از فناوری های نوین در انتخابات هم در مرحله احراز هویت 
و هم در مرحله اخذ و شمارش آرا است که در دستور کار 
قرار دارد و تلاش خواهیم کرد با فراهم کردن زیرساخت 
های نرم افزاری و فنی لازم و تبادل نظر با شورای نگهبان 
به حداکثر این شاخص ها برسیم. امیدوارم در این دوره در 
تعدادی از حوزه ها، انتخابات کاملا الکترونیکی را برگزاری 

کنیم.

معاون سیاسی وزارت کشور:

مشارکت در انتخابات مجلس ترجمه بین المللی می شود 

رئیس فراکسیون امید ، بر ضرورت عملیاتی شدن همه اصول قانون اساسی بویژه فصل سوم 
این قانون درباره رعایت حقوق ملت تاکید کرد.

محمدرضا عارف در دیدار با آیت الله نوری همدانی ازمراجع تقلید  با بیان این که مردمی بودن 
مزیت انقلاب اسلامی است، گفت: دستاوردها و پیروزی انقلاب مرهون حضور مردم است و 

مردم با هدایت رهبر کبیر انقلاب که از مراجع شیعه بودند در صحنه حاضر شدند. 
وی افزود: تقریبا در همه صحنه هایی که مردم حضور داشتند ما دست برتر را داشتیم و پیروز 

شدیم، انقلاب و قانون اساسی به جایگاه مردم توجه ویژه دارد.
عارف با بیان اینکه مردم نقش برجسته ای در قانون اساسی دارند، اظهار کرد: در بخش 
هایی از اصول قانون اساسی نتوانسته ایم به گونه ای که شایسته و بایسته بوده حرکت کنیم، 
بخصوص در عملیاتی کردن فصل سوم که به حقوق ملت اشاره دارد. انقلاب بلوغ خود را پشت 
سر گذاشته و با بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب رو به رو هستیم که نقشه راه انقلاب را برای 
دهه پنجم و دهه های آینده مشخص فرمودند.  وی ادامه داد: رهبر انقلاب در بیانیه گام دوم 
7 توصیه دارند که سمت و سوی نظام را نشان می دهد و بحث استفاده از ظرفیت جوانان و 
نخبگان را مطرح می کنند، حقیقتا امروز باید این سند مبنای حرکت کشور و مسؤولان قرار 
گیرد.  عارف با بیان این که وجود اقوام از دیگر مزیت ها و فرصت های انقلاب است، ابراز 
داشت: وجود اقوام یک مزیت است و قانون هم به حقوق آن ها توجه دارد، از سوی دیگر باید به 
زنان و جوانان توجه شود، در حال حاضر بیش از ۵۰ درصد فارغ التحصیلان دانشگاه ها را زنان 

تشکیل می دهند و در بسیاری از زمینه های علمی نقش کلیدی دارند. 
وی عنوان کرد: نخستین توصیه رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم علم و پژوهش است، 
راهبرد کشور در سند چشم انداز این بود که جایگاه نخست را در منطقه داشته باشیم اما رهبر 
انقلاب در بیانیه گام دوم فتح قله های علم را مطرح می فرمایند.  عارف نیروی انسانی یک 
مزیت مهم در کشور ما است، خاطرنشان کرد: با فرمایشات مراجع باید سمت و سوی کارها را 
به جوانان برگردانیم، احساس می شود که چون به خوبی پاسخگوی مطالبات جوانان نبوده ایم 
جوانان کمی از ارزش ها فاصله گرفته اند.  وی اضافه کرد: مشکلاتی در زمینه های اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی دارد و انقلاب با ظرفیت بالای خود می تواند این مشکلات را حل کرده و 
از آن ها عبور کند تا به حاکمیت ارزش ها که دغدغه بزرگان است برسیم و جامعه ای در شأن 
ملت بزرگوار ایران داشته باشیم. رییس فراکسیون امید با تاکید بر ضرورت وحدت و انسجام در 
شرایط فعلی کشور گفت: ما اختلاف نظر را می پذیریم و ایرادی هم ندارد، جریانات درون نظام 

در اصول با یکدیگر اختلافی ندارند اما در عمل اختلاف نظرهایی وجود دارد. 
وی افزود: مساله مهم وحدت و انسجام و توجه به منافع ملی است، گاهی احساس می شود 
در قالب رقابت ها و اختلاف نظرها، منافع ملی گم می شود و نتیجه آن عدم پاسخگویی به مردم 
است، اگر در زمینه های اقتصادی و اجتماعی منافع ملی را بیشتر مد نظر قرار می دادیم بهتر 

می توانستیم به مطالبات مردم برسیم.
میثاق نامه طرح گفت وگوی ملی تدوین شده است 

عارف همچنین در دیدار با آیت الله بیات زنجانی با بیان اینکه میثاق نامه ای ذیل طرح 
گفت وگوی ملی در مجلس شورای اسلامی تهیه کردیم، گفت: رمز پیروزی و پیشرفت کشور ما 
در وحدت و انسجام است؛ اگرچه امکانات حکومتی در اختیار تفکر مقابل اصلاح طلبی است 

اما فضای عمومی جامعه به نفع تفکر اصلاح طلبی است.
وی یادآور شد: برای پیشبرد طرح گفت وگوی ملی که میثاق نامه آن در مجلس تهیه شده 

از شخصیت هایی همچون حجت الاسلام ابوترابی فرد، مصباحی مقدم و... دعوت شده است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: ما معتقدیم دعواهای سیاسی 
بی جهتی که در کشور ایجاد شده نتیجه اش ظهور و ورود آدم های فرصت طلبی است که در 
حاکمیت حضور پیدا کردند و نتیجه حضور این فرصت طلب ها هم فسادهایی است که بعضا 

به وجود می آید.

محمدرضا عارف در دیدار با آیت الله نوری همدانی :

مردم نقش برجسته ای در قانون اساسی دارند

علی امیدوار*
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عجیب ترین توانائی های مغز که فکرش را هم 
نمی توانید بکنید!

مغز به عنوان پیچیده ترین عضو بدن دارای توانائی های بسیاری است که با وجود 
مطالعات پیشرفته، بسیاری از آن ها هنوز مجهول مانده است.

با مطالعات بسیاری که در طول سال ها بر روی اعضای داخلی بدن صورت گرفته 
است، تقریباً در مورد عملکرد تمام قسمت های بدن به درک خوبی رسیده ایم، اما از 
آنجائیکه مغز نسبت به سایر اعضا اسرارآمیزتر به نظر می رسد، محققان سعی می کنند 

آن را بیشتر مورد مطالعه قرار دهند.
مغز بسیار پیچیده است و مطالعه این عضو به همراه سیستم عصبی، حوزه علمی 
مفصلی است که تحت عنوان علوم اعصاب شکل گرفته است. هرچه ابزار های علمی 
ما پیشرفته تر می شوند، به بینشی عمیق تر از عملکرد درونی اعضای بدن دست پیدا 
می کنیم و درمی یابیم که توانایی عضوی مانند مغز که اصلی ترین اعمال را در بدن انجام 
می دهد بسیار بیشتر از آن چیزی است که قبلًا تصور می کردیم. در ادامه این مطلب با 

برخی از توانایی های مغز که تصورش را هم نمی کنید آشنا می شویم.
درک میدان مغناطیسی زمین

توانایی درک میدان مغناطیسی زمین به طور گسترده در بین حیوانات مورد مطالعه 
قرار گرفته است. از پرندگان گرفته تا پستانداران دریایی و حشرات، بسیاری از موجودات 
این توانایی را دارند و از آن برای مسیریابی استفاده می کنند. اما در مورد انسان همیشه 
تصور می شود این توانایی وجود ندارد، چرا که اگر این توانایی را داشت، سال ها به 
ابزار های جهت یابی متوسل نمی شد. این احتمال هم وجود داشت که ممکن است 

فقط این توانایی را داشته باشد، اما به سطح حیوانات دیگر نرسیده است.
در یک مطالعه جدید محققان، ۸۴ شرکت کننده را در یک قفس قرار دادند که هیچ 
اختلال الکترومغناطیسی در آن راه ندارد. آن ها یک میدان مغناطیسی مصنوعی ایجاد 
کردند و به تدریج جهت گیری آن را تغییر دادند و سپس واکنش مغز را مشاهده کردند. 
شرکت کنندگان در این آزمایش نمی توانستند آگاهانه چیزی را حس کنند و این واکنش 
محدود به تغییر جهت گیری میدان مغناطیسی بود. در کمال تعجب، واکنش مشخصی 
در بخش هائی از مغز به وجود آمد که با محرک های حسی مرتبط بود، اما هنگامی که 
میدان مغناطیسی به سمت بالا تغییر می کرد مغز واکنشی نشان نمی داد. این یافته 
نشان می دهد که این حس فقط در پاسخ به میدان مغناطیسی زمین عمل می کند و 

یک سنسور هدفمند مغناطیسی نیست.
مغز؛ ساعت زنگ دار طبیعی

در اطراف همه ما افرادی وجود دارند که ادعا می کنند بدنشان دارای یک ساعت زنگ 
دار طبیعی است که در صورت نیاز دقیقا آن ها را در یک ساعت مشخص از خواب بیدار 
می کند واگر به آن ها توجه کنید، می فهمید که این افراد شوخی نمی کنند و این واقعیت 
در مورد آن ها وجود دارد و بدن در بیدار کردن شما قبل از زمان تعیین شده کاملًا توانمند 

است.
طبق تحقیقات، این امر به دلیل هورمون های استرسی که چند ساعت قبل از زمان 
بیداری توسط مغز رها شده است. این هورمون ها به شما امکان می دهند بدون نیاز به 

یک ساعت زنگ دار به تدریج از خواب بیدار شوید.
هنگام خواب گوش کنید و یاد بگیرید

همه ما خواب را زمان خاموش شدن جزئی مغز می دانیم و انتظار نداریم که مغز در 
هنگام خواب، از تواناییهای عادی خود برخوردار باشد، به ویژه اینکه تا زمانی که در 
مرحله REM اتفاق می افتد، بتواند اطلاعات آموخته شده را بر اساس نشانه های 

حسی رمزگذاری کند.
در مطالعه ای که در Nature Communications منتشر شده است، ۲۰ داوطلب در 
رختخواب قرار گرفتند و در تمام مراحل خواب، الگوهای صوتی را برای  آنها  اجرا کردند و 
از آنها خواسته شد تا هنگام بیدار شدن، همان الگوهای را شناسایی کنند. آنها دریافتند 
که افراد می توانند الگوهای صوتی شنیده شده در مرحله REM را شناسایی کنند، اما 
این افراد در مراحل عمیق تر خواب، قادر به انجام این کار نبودند. این بدان معنا نیست 
که می توانید در هنگام خواب برای امتحانات خود مطالعه کنید ، اما این عقیده را که 
قبلًا تصور می شد مغز هنگام خواب قادر به گرفتن اطلاعات جدید نیست، رد می کند.

توان مغز با تخیل افزایش می یابد
این موضوع رایج است که برای اینکه مغز بتواند به چیز خوبی دست یابد، باید آن را 
تمرین کند. برطبق یافته های علمی امروزی هم این نکته به اثبات رسیده است و به 

عنوان مثال صرفاً تصور کردن تمرین پیانو همان کار را برای مغز شما تداعی می کند.
در مطالعه ای که بر روی گروهی از داوطلبان انجام گرفت، مشخص شد تخیل همان 
تاثیری را بر مغز دارد که انجام یک عمل واقعی می تواند داشته باشد. در این مطالعه 
معلوم شد افرادی که تحت آموزش پیانو بودند تغییرات مغزی همان افرادی را نشان 

دادند که تنها به صورت تخیلی در ذهنشان این کار را انجام می دادند.
مغز به سرعت درمورد شخصیت افراد تصمیم می گیرد

مهم نیست که چقدر غیرمنطقی عمل می کنیم، اما وقتی برای اولین بار با کسی روبرو 
می شویم، ناخواسته بر اساس نشانه های بصری یک احساس ذهنی از او در ذهن ایجاد 
می کنیم. تحقیقات جدید نشان می دهد که مغز به سرعت و در یک دهم ثانیه تصمیم 

می گیرد تا درباره سایر افراد قضاوت کند.
پیش بینی حوادث آینده

تعامل بین چشم و مغز موضوع همواره مورد توجه دانشمندان علوم اعصاب بوده 
است. نقشه برداری صحیح از مسیرارتباط بین چشم و مغز و اینکه چگونه مغز این 
اطلاعات را پردازش می کند، می تواند به میلیون ها انسان مبتلا به انواع بیماری کمک 
کند. همچنین از این طریق می توانیم به بینش وسیعتری در مورد چگونگی عملکرد 

بخش پردازش بصری مغز برسیم.
در یک مطالعه، محققان دریافتند که مغز به دلیل تأخیر در رسیدن اطلاعات از چشم 
به آن، آنچه در آینده اتفاق می افتد را پیش بینی می کند و این توانایی با افزایش سن 
دقیق تر می شود. مغز این کار را بر اساس رفتار قبلی )مانند مسیر شناخته شده توپ( 
انجام می دهد و قبل از آنکه آگاهانه آن را بفهمیم، این کار را انجام می دهد؛ بنابراین، در 
حقیقت، ما همیشه به نوعی آینده را پیش بینی می کنیم که این به ما کمک می کند با 

پیش بینی ناخودآگاه حوادث خطرناک، از آسیب یا مرگ جلوگیری کنیم.

دبیر علمی سومین کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس مطرح کرد؛

نقش آنژیوپلاستی در نجات بیماران سکته قلبی
سلیمانی گفت: هر یک دقیقه ای که رگ مسدود شده زودتر باز شود باعث نجات تعداد 

بیشتری سلول عضلانی قلب می شود.
عباس سلیمانی، دبیر علمی سومین کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس در آستانه 
برگزاری سومین کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس درباره سکته حاد قلبی اظهار 
کرد: این مشکل مهم ترین علت مرگ و میر در جوامع پیشرفته و در حال توسعه بوده که 

این موضوع در مورد کشور ما نیز به همین شکل است.
او افزود: علت ایجاد سکته قلبی بسته شدن ناگهانی یکی از شریان های مسئول 
خونرسانی به عضله قلب است و قطع خونرسانی به عضله قلب اگر بیش از ۲۰ دقیقه 
طول بکشد منجر به شروع مرگ سلول های عضله قلب می شود، بنابراین هر دقیقه که 
بیشتر این فرایند ادامه داشته باشد تعداد سلول بیشتری از بین می رود تا اینکه نهایتا 
ظرف چند ساعت سلول های عضله قلب که در محدوده خونرسانی رگ بسته شده 

قراردارند همگی از بین بروند.
دبیر علمی سومین کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس گفت: درمان اصلی سکته 
قلبی باز کردن انسدادی است که باعث قطع خونرسانی به عضله قلب شده، این باز 
کردن به دو روش دارویی )دارو های حل کننده لخته خون یا ترومبولیتیک( و یا مکانیکی 

)انژیوگرافی و انژیوپلاستی( است.
او بیان کرد: با توجه به اهمیت زمان در نجات سلول های قلبی از مرگ، این درمان ها 
باید اورژانسی انجام شود و هر یک دقیقه ای که رگ مسدود شده زودتر باز شود باعث 
نجات تعداد بیشتری سلول عضلانی قلب و نتیجه کارکرد بهتر قلب و طول عمر بیشتر 

بیمار خواهد شد.
سلیمانی تصریح کرد: باز کردن رگ قلب توسط آنژیوپلاستی اورژانس شانس موفقیت 
بیشتری نسبت به روش دارویی دارد به ویژه در مواردی که از زمان شروع درد و سکته 

بیمار بیش از یک ساعت گذشته باشد.
اینکه  به  اشاره  با  قلبیاو  سکته های  با  مقابله  برای  بهداشت  وزارت  راهکار های 
محسوب  قلبی  حاد  سکته  ارجح  درمان  قلبی  سکته  در  اورژانس  آنژیوپلاستی 
می شود، گفت: این موضوع منوط به اینکه شرایط و امکانات انجام آن فراهم باشد، با 
همت وزارت محترم بهداشت و درمان، همکاران تلاشگر قلب و طب اورژانس، پرسنل 
پرستاری و اورژانس کشوری از چند سال قبل در بسیاری از مراکز استان ها امکان 
آنژیوپلاستی اورژانس فراهم شده و در طی این سال ها جان بسیاری از انسان ها را 

نجات داده است.

استرس مکرر یا مزمن موجب می شود تا قلب بیش از حد سخت و طولانی کار کند. 
زمانی که فشار خون افزایش می یابد، خطر سکته مغزی یا حمله قلبی نیز بیشتر می شود.
تصور کنید در شرایطی که باید به یک جلسه کاری مهم برسید در ترافیک گرفتار شده اید و 
به طور مرتب ساعت خود را نگاه می کنید. در این شرایط، هیپوتالاموس که بخشی کوچک 
در مغز است فرمان ترشح هورمون های استرس را صادر می کند. این هورمون ها مشابه 
همان هورمون هایی هستند که بدن را در حالت »جنگ یا گریز« قرار می دهند. در این 
حالت ضربان قلب و تنفس تسریع می شوند، و عضلات آماده ارائه واکنش می شوند. این 
حالت برای محافظت از بدن به واسطه افزایش آمادگی برای ارائه واکنش سریع در شرایط 
اضطراری شکل گرفته است. اما تکرار مداوم واکنش استرسی می تواند سلامت انسان را در 

معرض خطر جدی قرار دهد.
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "هلث لاین"، استرس یک واکنش طبیعی 
جسمی و روانی به تجربیات زندگی است. هر فردی گاهی اوقات استرس را تجربه می کند. 
هر چیزی از وظایف روزانه کاری و خانوادگی تا رویدادهای جدی تر مانند ابتلا به یک بیماری 
سخت، جنگ، یا مرگ یکی از عزیزان می توانند محرکی برای استرس باشند. در کوتاه مدت 
و موقعیت های اضطراری، استرس می تواند برای سلامت انسان مفید باشد و به مقابله با 
وضعیت های جدی کمک کند. بدن انسان با ترشح هورمون هایی که نرخ تنفس و ضربان 

قلب را افزایش داده و عضلات را آماده ارائه واکنش می سازند به استرس پاسخ می دهد.

اما اگر استرس حالت مزمن به خود بگیرد و سطوح هورمون های استرس در بلند مدت 
بالا باقی بمانند، این شرایط می تواند تاثیر منفی بر سلامت انسان داشته باشد. استرس 
مزمن می تواند موجب علائم مختلفی شود که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- بی قراری - اضطراب - افسردگی - سردرد - بی خوابی
دستگاه عصبی مرکزی و دستگاه غدد درون ریز

دستگاه عصبی مرکزی مسئول واکنش جنگ یا گریز است. هیپوتالاموس در مغز انسان 
به غدد فوق کلیوی دستور ترشح هورمون های استرس آدرنالین و کورتیزول را می دهد. این 
هورمون ها ضربان قلب و جریان خون به مناطقی که در شرایط اضطراری بیشترین نیاز به 

آنها وجود دارد، مانند عضلات، را افزایش می دهند. 
زمانی که ترس و استرس از بین می رود، هیپوتالاموس باید به تمامی سیستم ها دستور 
بازگشت به حالت عادی را بدهد. اگر دستگاه عصبی مرکزی در بازگشت به حالت عادی 

ناموفق باشد، یا عامل استرس زا از بین نرود، واکنش ادامه خواهد یافت.
همچنین، استرس مزمن عاملی موثر در برخی رفتارها مانند پرخوری یا غذا خوردن 

ناکافی، مصرف الکل یا مواد مخدر، و گوشه گیری از اجتماع است.
دستگاه های تنفسی و قلبی عروقی

هورمون های استرس بر دستگاه های تنفسی و قلبی عروقی نیز تاثیرگذار هستند. طی 
واکنش استرسی، تنفس انسان تسریع می شود تا خون سرشار از اکسیژن سریع تر در بدن 
توزیع شود. اگر به مشکلات تنفسی، مانند آسم یا آمفیزم مبتلا باشید، استرس می تواند 

شرایط تنفس شما را هرچه بیشتر دشوار سازد.
زیر استرس، قلب نیز عمل پمپاژ را سریع تر انجام می دهد. هورمون های استرس موجب 
انقباض رگ های خونی شده و اکسیژن بیشتری در اختیار عضلات قرار می گیرد، از این 
رو، قدرت بیشتری برای ارائه واکنش در اختیار خواهید داشت. البته، این شرایط فشار خون 

را نیز افزایش می دهد.
در نتیجه، استرس مکرر یا مزمن موجب می شود تا قلب بیش از حد سخت و طولانی 
کار کند. زمانی که فشار خون افزایش می یابد، خطر سکته مغزی یا حمله قلبی نیز بیشتر 

می شود.
دستگاه گوارش

زیر استرس، کبد انسان قند خون )گلوکز( بیشتری تولید می کند تا سطوح انرژی بدن 
افزایش یابد. اگر با استرس مزمن مواجه باشید، بدن ممکن است قادر به کنار آمدن با این 
قند اضافه نباشد. در همین راستا، استرس مزمن ممکن است خطر ابتلا به دیابت نوع 2 

را افزایش دهد.
هجوم هورمون ها، تنفس سریع، و افزایش ضربان قلب می تواند موجب ناراحتی دستگاه 
گوارش انسان شود. به واسطه استرس مزمن احتمال تجربه سوزش سردل یا رفلاکس 

اسید به واسطه افزایش سطح اسید معده بیشتر می شود. استرس موجب بروز زخم یا اولسر 
نمی شود )یک باکتری به نام اچ. پیلوری اغلب موجب بروز زخم های دستگاه گوارش می 
شود( اما می تواند خطر ابتلا به این شرایط را افزایش داده و موجب وخیم تر شدن شرایط 

زخم های موجود شود.
استرس می تواند بر شرایط حرکت غذا در بدن نیز تاثیرگذار باشد و به بروز اسهال یا یبوست 

منجر شود. همچنین، ممکن است حالت تهوع، استفراغ، یا درد معده را تجربه کنید.
دستگاه عضلانی

زمانی که استرس دارید، عضلات شما برای محافظت از خود در برابر آسیب دیدگی 
دچار تنش و انقباض می شوند. زمانی که به آرامش برسید، عضلات نیز به حالت عادی 
باز می گردند، اما اگر به طور مداوم با استرس مواجه باشید، عضلات فرصت کسب آرامش 
را نخواهند داشت. سفتی عضلات می تواند به سردرد، درد شانه و پشت، و دردهای بدنی 
دیگر منجر شود. به مرور زمان، این شرایط می تواند چرخه ای ناسالم را شکل دهد زیرا 
ممکن است انجام ورزش را متوقف کرده و برای کاهش درد و کسب آرامش به داروهای 

مسکن وابسته شوید.
دستگاه جنسی و تولید مثل

استرس هم بدن و هم روان انسان را خسته و فرسوده می کند. در شرایطی که استرس 
کوتاه مدت ممکن است موجب افزایش تولید هورمون تستوسترون در مردان شود، اما این 

اثر ماندگار نیست.
استرس بلند مدت می تواند موجب کاهش سطوح تستوسترون در مردان شود. این 
شرایط می تواند در تولید اسپرم اختلال ایجاد کرده و موجب اختلال نعوظ یا ناتوانی 
جنسی شود. استرس مزمن ممکن است خطر عفونت در اندام های تولید مثلی مردان، 

مانند پروستات و بیضه ها را نیز افزایش دهد.
برای زنان، استرس می تواند بر چرخه قاعدگی تاثیرگذار باشد. این  شرایط می تواند به 
دوره های قاعدگی نامنظم، سنگین تر و دردناک تر منجر شود. استرس مزمن می تواند 

علائم جسمانی یائسگی را نیز تقویت کند.
دستگاه ایمنی

استرس موجب تحریک دستگاه ایمنی بدن انسان می شود که در کوتاه مدت و شرایط 
اضطراری می تواند یک مزیت باشد. این تحریک می تواند به پیشگری از عفونت ها 
و بهبودی آسیب دیدگی ها کمک کند. اما در بلند مدت، هورمون های استرس موجب 
تضعیف دستگاه ایمنی بدن و ناتوانی آن در ارائه واکنش درست به مهاجمان خارجی می 
شود. افرادی که استرس مزمن را تجربه می کنند، بیشتر مستعد ابتلا به بیماری های 
ویروسی، مانند آنفلوآنزا و سرماخوردگی و همچنین عفونت های دیگر هستند. استرس می 

تواند مدت زمان لازم برای بهبودی یک بیماری یا آسیب دیدگی را نیز افزایش دهد.

استرس مزمن و اندام های بدن ما!

این روزها توصیه ها و نکات زیادی در مورد فواید مواد غذایی جورواجور وجود دارد که 
بعضی از آن ها صرفاً اغراق شده هستند. آب کرفس یکی از چیزهایی است که خیلی از 

افراد برای کاهش وزن و کاهش التهاب در بدن سراغش می روند.
گاهی معلوم نیست که یک ماده ی غذایی به چه دلیلی و از کجا شهرت پیدا می کند 
اما این ایده که آب کرفس دارای خواص التیام بخشی است مربوط به کسی می شود 
که ادعا می کند که با دنیای ارواح ارتباط دارد؛ آنتونی ویلیام، نویسنده ی مشهور در 
نیویورک تایمز می گوید دانش او در مورد سلامتی و تغذیه از ارتباط او با دنیای ارواح گرفته 
می شود. به هر حال شما چه حرف های آنتونی ویلیام را باور کنید و چه نه، کتاب هایی 
که در این مورد نوشته است به شدت مشهورند و خیلی از آن ها جزو پُرفروش ترین ها 

شده اند!
آنتونی ویلیام ادعا می کند نوشیدن تقریباً ۵۰۰ میلی لیتر آب کرفس در روز می تواند 
علائم بیماری های التهابی مانند اگزما، پسوریازیس و... را کاهش بدهد. البته جامعه ی 
علمی، ادعای او را مورد انتقاد قرار داده اند؛ اما توصیه ی آنتونی ویلیام همچنان طرفداران 

زیادی دارد. آیا واقعاً نوشیدن آب کرفس تا این اندازه برای سلامتی مفید است؟
کرفس تا چه اندازه مغذی است؟

آیا کرفس جزو سبزیجات مغذی است؟ ۹۰ تا ۹۵ درصد از ساقه ی کرفس از آب 
تشکیل شده است و همین باعث شده کرفس در میان سبزیجاتی باشد که بیشترین 
محتوای آب را دارند. ساقه ی کرفس حاوی مقدار متوسطی از ویتامین ها، املاح و 
فیتونوترینت هاست. ضمناً کرفس منبع خوبی از فیبر به شمار می رود. کرفس مانند 
سایر سبزیجات سبز دارای مقدار قابل توجهی ویتامین K بوده و منبع ویتامین 
تقریباً  می تواند  کرفس  ساقه  عدد  سه  مثلًا  می شود.  محسوب  پتاسیم  و   A ،C
یک چهارم نیاز روزانه به ویتامین C را تأمین کند. کرفس مقدار زیادی از ترکیباتی 
مانند فلاوونول ها، اسیدهای فنولیک و فورانوکومارین ها با فعالیت آنتی اکسیدانی 

و ضدالتهابی دارد.
افزایش باروری

تعدادی از مطالعات انجام شده بر روی موش ها تأیید کرده اند که کرفس می تواند 
اسپرماتوژنز در موش های صحرایی نر و همچنین باروری را افزایش دهد. به عنوان مثال، 
یک مطالعه در هند در سال ۲۰۱۴، سی و دو موش نر را به چهار گروه تقسیم کرد. گروه 
کنترل هیچ دارویی دریافت نکرد، یک گروه فقط نرمال سالین دریافت کرد و دو گروه آخر 
عصاره کرفس را به صورت خوراکی به میزان ۱۰۰ و ۲۰۰ میلی گرم به ازای هر کیلوگرم 
وزن بدن به مدت ۵۰ روز به میزان یک بار در روز دریافت کردند. نتیجه چه بود؟ از نظر 
تعداد اسپرم ها افزایش قابل توجهی مشاهده شد. این مطالعه نتیجه گرفت که کرفس 

می تواند اسپرماتوژنز را در موش های صحرایی نر افزایش دهد و هیچ تأثیر مخربی بر 
بافت بیضه نداشت. مطالعات دیگری نیز افزایش باروری در موش های صحرایی ماده 

را نشان داده اند.
ضد درد و التهاب

یک مطالعه در سال ۱۹۹۸، نشان داد موش هایی که عصاره ی روغن ضروری کرفس 
را دریافت کرده اند، هنگام خارج کردن پنجه خود از یک صفحه داغ، واکنش به درد 

کمتری از خودشان نشان می دادند.
تنظیم قند خون بالا

کرفس همچنین مدت طولانی است که به دلیل اثرات متعادل کننده آن در لیپیدها و 
قند خون مورد بررسی قرار گرفته است؛ اما در این بین متأسفانه هیچ تحقیقی در مورد 

انسان وجود ندارد.
تنظیم فشارخون بالا

ترکیبات جادویی زیادی در کرفس وجود دارد؛ اما یکی از مسئولان کاهش فشارخون، 
n-butylphtalide-۳-L است. این ماده گشادکننده ی عروق است و باعث می شود 

فشارخون کاهش پیدا کند.
سلامت گوارش

در مطالعه ای که در سال ۲۰۱۰ در Pharmaceutical Biology منتشر شد، نشان 
داده شد آنتی اکسیدان های موجود در کرفس باعث بهبود لایه های معده و کاهش 
زخم در موش هایی که تحت درمان با آن قرار گرفته بودند، شد. مرکز پزشکی دانشگاه 
مریلند گفت که خوردن کرفس می تواند خطر ابتلا به گاستریت را کاهش دهد، زیرا به 
نظر می رسد که فلاونوئیدهای سبزیجات می تواند به توقف رشد کلونی های باکتریایی 
منفی در روده کمک کنند. آیا این فواید کافی هستند تا کرفس را به تنهایی یک سوپرفود 
کنند؟ خیلی از سبزیجات دیگر نیز حاوی همین اندازه ویتامین ها و املاح و... هستند. 

از طرفی خیلی از آزمایش های انجام شده بر روی موش هاست.
فعالیت  که  هست  نیز  آپی ژنین  نام  به  دیگری  ضدالتهاب  ترکیب  دارای  کرفس 
ضدالتهابی دارد. به نظر می رسد آپی ژنین می تواند سیستم ایمنی بیش از اندازه فعال 
را آرام کند، اما مطالعات در این مورد که چه اندازه آپی ژنین ناشی از خوردن کرفس 
یا نوشیدن آب کرفس می تواند بیماری های التهابی را در انسان درمان کند بسیار 

محدودند.
کرفس ترکیبات دیگری نیز دارد که می توانند تأثیرات بیولوژیکی در انسان داشته 
باشند. مثلًا لوتئولین، فلاوونوئیدی است که در کرفس به وفور وجود دارد. مطالعات 
و  کرده  ناتوان  را  سرطانی  سلول های  می تواند  لوتئولین  که  داده اند  نشان  پیشین 

شیمی درمانی را مؤثرتر کند. لوتئولین مانند آپی ژنین خاصیت ضدالتهابی دارد. بنابراین 
کرفس دارای فیتونوترینت هایی با فعالیت ضدالتهابی است اما توانایی آن در سرکوب 

التهاب در انسان هنوز در حال بررسی و آزمایش است.
ضمناً پژوهش ها نشان داده اند لوتئولین بسته به میزانی که از آن مصرف می کنید 
می تواند فعالیت آنتی اکسیدانی یا پرواکسیدانی داشته باشد، بنابراین مصرف زیاد 
آن می تواند مضر باشد. درست همان اندازه که آنتی اکسیدان ها با رادیکال های آزاد 
می جنگند و از سلول ها محافظت می کنند، پرواکسیدان ها نیز اثری معکوس دارند. 
تشدید  التهاب  و  ببینند  آسیب  بافت ها  و  سلول ها  می شوند  باعث  پرواکسیدان ها 
شود. تئوری که وجود دارد می گوید مصرف آپی ژنین در دوزهای پایین دارای تأثیرات 
ضدالتهابی است؛ اما مقادیر بیشتر می تواند التهاب را افزایش بدهد. همین موضوع 
در مورد خاصیت ضد سرطانی ترکیباتی مانند لوتئولین در کرفس نیز صدق می کند. 
لوتئولین تحت شرایطی خاص مانند یک آنتی اکسیدان عمل می کند و از سلول ها در 
برابر آسیب هایی که می توانند منجر به سرطان شوند محافظت می نماید. اما همین 
ماده در مقادیر زیاد یا تحت شرایط خاص دیگر، می تواند با فعالیت کردن به عنوان یک 
پرواکسیدان، به سلول ها آسیب بزند. در نتیجه شرایطی ایجاد می شود که برای تولید 

سرطان و رشد آن مناسب است.
میزان مصرف مهم است

به سختی می توان گفت آیا فواید مصرف آپی ژنین و لوتئولین به مضرات آن می چربد 
یا نه. این نتیجه گیری بستگی به میزان مصرف دارد که هنوز مشخص نیست. هیچ کس 
نمی داند شما هر روز چه اندازه باید آپی ژنین و لوتئولین مصرف کنید تا از خواص 
ضدالتهابی آن بهره مند شوید. آب کرفس منبع غنی تری از ترکیبات مفید نسبت به 
خود کرفس است اما این هم مشخص نیست که آیا نوشیدن آب کرفس می تواند التهاب 
را تسکین بدهد یا اینکه آیا نوشیدن مقدار بیشتری آب کرفس اثرات معکوس دارد یا 
خیر. ضمناً اگر به جای خوردن خود کرفس، آب کرفس بنوشید، بیشتر فیبر موجود در 
ساقه های آن را از دست می دهید. یعنی باکتری های روده تان، یک منبع خوب از فیبر 

را از دست می دهند.
آب کرفس بدن را سم زدایی می کند؟

یک ادعای رایج دیگر در مورد نوشیدن آب کرفس این است که به بدن در سم زدایی 
کمک می کند. بهترین راه کمک به بدن در فرایند سم زدایی این است که کلیه ها و 
کبدتان را سالم نگه دارید زیرا این دو عضو مهم، عمده ترین بخش سم زدایی بدن را 
انجام می دهند. خوردن انواع میوه ها و سبزی ها باعث حمایت از عملکرد کبد و کلیه ها 
شده و با بهینه کردن سطح آنزیم های مورد استفاده برای تجزیه سموم، به پاکسازی بدن 
کمک می کند. بنابراین کرفس هیچ ویژگی جادویی خاصی ندارد. در واقع سبزیجات 

کلمی مانند بروکلی، از جهت سم زدایی بدن، بیشترین فواید را دارند.
چه کسانی هنگام نوشیدن آب کرفس باید محتاط باشد؟

مصرف مقادیر زیاد کرفس احتمال ایجاد گواتر را بالا می برد؛ زیرا می تواند در جذب یُد 
در غده تیروئید اختلال ایجاد کند، بنابراین افراد مبتلا به تیروئید کنترل نشده باید از این 
خطر آگاه باشند؛ این به معنای حذف این نوشیدنی نیست برای این است که در این 

مورد اطلاع داشته باشند تا مقدار مصرف را کنترل کنند.
توصیه هایی برای دستیابی به حداکثر خواص آنتی اکسیدانی کرفس

- کرفس را تا حد امکان به صورت تازه آبگیری کنید. این سبزی تقریباً پنج روز در 
یخچال خوب می ماند و پس از آن، بخش قابل توجهی از آنتی اکسیدان هایش شروع 
به تجزیه شدن می کند. پس از تهیه آب کرفس، سعی کنید ظرف چهار ساعت آن را 

بنوشید.
- برای دستیابی به آنتی اکسیدان های بیشتر، نوشیدن آب کرفس بهتر از خوردن 
خودش است. چرا؟ شما احتمالًا نمی توانید بنشینید و هشت ساقه کرفس بخورید؛ 
اما به راحتی می توان آب آن را بگیرید و بنوشید. البته با مصرف آب کرفس فیبر کمتری 

به بدنتان می رسد.
- همیشه سعی کنید سبزیجات ارگانیک بخرید وگرنه سموم دفع آفات زیادی وارد 

بدنتان می شوند.
به امتحانش می ارزد!

اگرچه اغلب متخصصان معتقدند بسیاری از سبزیجات مزایای مشابهی دارند، اما 
برخی گزارش های مردمی به خواص نوشیدن آب کرفس اعتراف کرده اند؛ مثلًا فردی 
گفته است نوشیدن آب کرفس ارگانیک به مدت ۳ ماه هر روز صبح با معده خالی باعث 
افزایش احساس انرژی، رهایی از نفخ و سوءهاضمه و بهبود رفلاکس اسید در وی شد.

دانستنی هایی در مورد آب کرفس

آیا در مورد فواید آب کرفس بزرگنمایی شده یا واقعاً مفید است؟

خشم و عصبانیت علاوه بر اثراتی که بر روان فرد می گذارد، می تواند دارای اثرات ظاهری هم باشد. به گزارش خبرنگار 
حوزه کلینیک گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، عصبانی شدن فقط دادکشیدن و حالت های روحی بد نیست. 
سه نوع عصبانیت وجود دارد که هر کدام ویژگی ها و نشانه های خاص خود را دارند. به طور مثال، سرزنش خود، رفتارهای 
ریسک محور، اشک ریختن و گریه کردن های نابه جا همه نوعی از حالات روانی هستند که در گروه رفتار عصبی جای می 
گیرند. تاثیر عصبانیت بر سلامت جسم و روان آن طور که تصور می کنید ساده نیست. عوارض جانبی عصبانیت کوتاه مدت 
خیلی بیشتر از حرص خوردن مداوم و پشت سر گذاشتن چندین ساعت در خشم و نفرت است. یکی از عوارض جانبی 
عصبانی شدن که کمتر کسی از آن باخبر است، ایجاد  اضافه وزن می باشد. اینکه انسان ها هر چند وقت یک بار عصبانی 
شوند، بسیار طبیعی است اما اینکه همیشه در چنین حالتی باشند به هیچ وجه عادی نیست. به همین خاطر در ادامه این 

مطلب شما به این نکته که چرا باید خشم و عصبانیت خود را کنترل کنید، اشاره می کنیم.
همه چیز با آدرنالین شروع می شود

عصبانیت نه تنها برانگیخته شدن احساسات و بروز تغییر در حالات روانی فرد است، بلکه فرایندهای شیمیایی بدن را هم 
دستخوش تغییر می کند. در هنگام عصبانیت، میزان ترشح هورمون آدرنالین در بدن افزایش می یابد. این هورمون انسان را 
برای روبه رو شدن با هیجانات شدید مثبت یا منفی آماده می کند و عامل اصلی اضطراب است. از آنجا که جریان خون از اندام 
های داخلی به سمت ماهیچه های بدن جریان دارند، هنگام عصبانیت نمی توانیم گرسنگی را احساس کنیم. اما این یک 
اثر کاملا موقتی و کوتاه مدت و در واقع آتشی است زیر خاکستر. از این رو پس از رفع عصبانیت و هنگامی که میزان آدرنالین 
کاهش می یابد، احساس می کنیم که انرژی لازم را نداریم و لازم است با خوردن غذا و خوراکی این کمبود انرژی را تامین کنیم. 
اما واقعیت این است که ما فقط عصبی و مضطرب هستیم و این حس باعث می شود تا اشتهای عصبی پیدا کنیم و بدون فکر 

و بی وقفه غذا و خوراکی بخوریم.
عصبانی شدن، شما را چاق می کند!

بدین ترتیب به سراغ خوراکی های مضری می رویم که احساس می کنیم باعث آسایش و راحتی ما می شوند و در چنین شرایطی 
به هیچ عنوان به سالم یا ناسالم بودن غذا توجهی نداریم. نگرانی و اضطراب باعث افزایش میزان استرس می شود و دلیل آن هم 
این است که میزان هورمون کورتیزول افزایش می یابد. همچنین از آنجا که این اختلال برای قلب و فشار خون مضر است، ی تواند 
روی وزن انسان هم تاثیر بگذارد. کورتیزول، قند خون را به چربی تبدیل می کند و از گوارش غذا جلوگیری می کند. بنابراین، 
فرد دچار اضافه وزن می شود و این چاقی هم می تواند برای سلامت عمومی بدن به شدت مضر باشد. سعی کنید در مواقعی 
که استرس دارید سراغ غذا و خوراکی نروید یا مثلا می توانید با پیگیری یک رژیم غذایی سالم خود را در محدودیت قرار دهید تا 

وقتی سیر هستید سراغ هیچ خوراکی یا نوشیدنی اضافه نروید. این دستورالعمل ها کمک می کنند که دچار اضافه وزن نشوید.

اینکه چه زمانی یک مواد غذایی را بخوریم، در نوع خود برای سلامتی شما حایز اهمیت است. این مطلب به شما کمک می کند که بایدها و 
نبایدها در مصرف مواد غذایی در اصطلاح عمومی با "شکم خالی" را بدانید.

آبمیوه های حاوی شکر: مصرف این نوشیدنی ها با معده خالی از آنجا که با شکر تصفیه شده پر شده اند، میل شما را به پرخوری در طول روز 
افزایش داده و باعث ایجاد التهاب در بدن میشوند. گوجه فرنگی: اگر از ریفلاکس معده یا زخم معده رنج می برید، قطعا نباید گوجه فرنگی را به 
وعده صبحانه خود اضافه کنید. گوجه فرنگی حاوی اسید تانیک است که میزان اسیدیته معده شما را افزایش داده و علائم تان را وخیم تر می 
کند. چای و قهوه: مصرف این دو نوشیدنی در وعده ای که هنوز معده شما خالی است، باعث تهوع و درد معده می شود. نوشیدن قهوه با معده 

خالی علائم گاستریت و ریفلاکس را تا حد زیادی تشدید می کند.
مرکبات: خاصیت اسیدی دارند و مصرف آنها با معده خالی، اسیده معده را به مقدار بسیار زیادی افزایش داده و روی عشای مخاطی معده 
اثر نامطلوبی گذاشته و منجر به نارحتی های گوارشی و استفراغ می شود. به همین دلیل هم توصیه می شود آب پرتقال، را با شکم خالی مصرف 

نکنید و پیش از خوردن آنها، حتما لقمهای نان یا بخشی از صبحانه را میل کنید.
نوشیدنی های سرد: اگر با معده خالی انواع نوشیدنی های سرد مصرف کنید، سرمای آن معده و روده ها را تحریک کرده و باعث انقباض 
آنها می شود. این انقباض ها پس از مدتی، بدن را به سمت اختلال در واکنش های شیمیایی آنزیمی متفاوت پیش برده و موجب بیماری های 
دستگاه گوارش می شود. موز: موز غنی از منیزیم است. خوردن موز با معده خالی، به شدت و به طور ناگهانی مقدار منیزیم در بدن را افزایش 
داده و منجر به به هم خوردن تعادل بین منیزیم و کلسیم در خون فرد می شود، و ممکن است اثرات بازدارنده ای روی قلب و عروق داشته و در 
نهایت سلامت انسان را به خطر اندازد. ماست: خوردن ماست با معده خالی، در بدن واکنش ایجاد می کند. بهترین کار مصرف آن، دو ساعت 

پس از شام یا قبل از خواب است. این روش نه تنها باعث طراوت بدن و بهبود هضم غذا شده، بلکه می تواند یبوست را نیز برطرف سازد.
آدامس جویدن: هنگامی که آدامس می جوید، اسیدهای معده ترشح می شوند و می توانند پرزهای معده را از بین ببرند. جویدن طولانی 
مدت آدامس به مشکلاتی همانند ورم و التهاب معده منجر می شود. داروهای مسکن: این کار باعث می شود در بلند مدت مشکلات گوارشی 

برای فرد ایجاد شود. مواد غذایی که خوردن آن با شکم خالی مفید است:
تخم مرغ: شما باید این ماده غذایی را با معده خالی مصرف کنید تا در طول روز احساس گرسنگی به سراغ تان نیاید.

زغال اخته: کم کالری و غنی از مواد مغذی برای تعادل فشار خون، بهبود متابولیسم و بهبود سطح حافظه است.
هندوانه: این میوه خوشمزه علاوه بر این که مقادیر زیادی آب را در خود جای داده، غنی از لیکوپن است و سلامت قلب و عروق و سلامت 
چشم شما را تا حد زیادی تضمین می کند. آجیل: هیچ غذایی مانند آجیل برای مصرف با معده خالی مفید نیست. انواع آجیل حاوی پروتئین 

و چربی های سالم است که منجر به کاهش اسید معده و پیشگیری از زخم معده می شود.
فرنی : مصرف این گزینه غذایی در وعده صبح باعث احساس سیری طولانی مدت می شود و در بین بردن سموم بدن و افزایش باکتری های 

خوب روده موثر است.

مواد غذایی که نباید با معده خالی بخوریدعصبانی شدن، شما را چاق می کند!
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ذوالنوری نماینده مردم قم: 

زیر ساخت های گردشگری قم مطلوب نیست 
نماینده مردم قم در شورای اسلامی گفت: با توجه به ورود سالانه ۲۰ میلیون گردشگر 

در شهر قم این تعداد گردشگر در قم ماندگار نیستند چرا که زیرساخت مطلوبی نداریم.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری ظهر چهارشنبه در همایش روز گرامی داشت هفته 
جهانی گردشگری که با شعار »گردشگری واشتغال،آینده ای بهتر برای همه« که در سالن 
همایشهای بین المللی شهرداری قم برگزار شد تصریح کرد: شهر قم دارای ظرفیت های 
خوبی برای جذب گردشگری است ولی نیاز به برنامه ریزی کلانی دارد شهر قم نمای خوبی 
ندارد در حالی که حلقه وصل بین ۱7 استان کشور است باید از این ظرفیت استفاده کنیم.
او با اشاره به طولانی شدن زمان بهره برداری از فرودگاه قم گفت: فرودگاه قم با توجه 
به این که می تواند تا ۲۰ درصد در جذب گردشگر به شهر قم تاثیر مثبتی داشته باشد به 
دلائلی مختلفی زمان بهره برداری از آن طول کشیده است. نماینده مردم قم در شورای 
اسلامی تصریح کرد: این پروژه از جمله زیرساخت هایی است که در حوزه گردشگری 
تاثیر گذار است اگر فرودگاه قم رونق یافت تاثیر خوبی در حوزه گردشگری قم دارد. حجت 
الاسلام ذوالنوری قم را  پایتخت تشیع و نگین گردشگری کشور است برشمرد و افزود: 
زائران ابتدا به قم سفر کرده و بعد به مشهد عزیمت می کنند در قم جاذبه هایی داریم که در 
مشهد وجود ندارد ولی در زمینه ماندگاری زائران ورود نکرده ایم. او با تاکید بر لزوم رفع موانع 
جلوی پای سرمایه گذاران حوزه گفت: بهبود زیرساخت های گردشگری  استان قم نیاز به 
توجه و سرمایه گذاری دارد ولی دیده می شود که سرمایه گذارانی هستند که علاقه دارند 
درزمینه های مختلف برای ارتقای صنعت گردشگری قم وارد عمل شوند ولی به قدری 
با موانع مختلف و سنگ اندازی روبرو می شوند که از این کار پشیمان و فراری می شوند. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری افزود: ۳۱۵ هکتار بافت تاریخی در قم وجود دارد چرا 
برای این بافت طرح و برنامه نداریم و از شهر یزد الگو نگرفتیم این شهر با برنامه ریزی 
توانست بافت تاریخی خود جهانی کند ما تنها بافت تاریخی را قفل کردیم و حتی اجازه 
ندادیم ساکنان این بافت برای ملک خود تصمیم بگیرند. او با بیان اینکه صنعت گردشگری 
می تواند اقتصاد قم و هم  چنین چندین فرصت شغلی را برای قم فراهم کند تاکید کرد: 
ولی دست اندرکاران این حوزه برنامه ای ندارند، جلوی راه سرمایه گذار 7۰۰ خوان رستم 
گذاشته شده است آن وقت از مشکل تحریم و مشکلات اقتصادی حرف می زنیم در حالی 
که با مدل های مختلف می توان تحریم را دور زد که مهم ترین آن صنعت گردشگری است. 
ذوالنوری افزود: در زمینه گردشگری دو مشکل اساسی وجود دارد این که آن طور که باید 
و شاید نتوانستیم جاذبه ها ظرفیت های گردشگری استان قم را معرفی کنیم و زیرساخت 
لازم برای ماندگاری و جذب گردشگر در قم وجود ندارد صنعت گردشگری در شان این 

استان تعریف نشده است تنها به گفتار وحرف بسنده کردیم.

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت  استان قم:

1991 میلیارد ریال برای توسعه صنعت قم 
سرمایه گذاری شد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در خصوص روند جذب سرمایه گذاری در 
استان بیان کرد: در ۶ ماه نخست سال جاری ۴۲۱ فقره درخواست احداث واحد تولیدی 
با سرمایه گذاری یک هزار و ۹۹۱ ریال و پیش بینی اشتغال 7 هزار و ۱۴۱ تن به ثبت رسیده 
است..  محمود سیجانی روز سه شنبه در بیست و یکمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید در سالن جلسات استانداری اضافه کرد: همچنین از ابتدای امسال ۳۲ فقره جواز 
تاسیس توسعه ای در شهرک های صنعتی استان با سرمایه گذاری ۳۱۵ میلیارد تومان 
و اشتغال یکهزار و ۱۸۱ تن اتفاق افتاده است. وی با اشاره به سرمایه گذاری انجام شده 
استان در ۶ ماه نخست سال جاری نیز ادامه داد: ۵۱ پروژه نیمه تمام صنعتی با سرمایه 
گذاری بیش از ۳۴7 میلیارد تومان و اشتغال آفرینی یکهزار و ۳7۰ تن ترتیب یافته است. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم اظهار کرد: همچنین در این مدت ۵۳ واحد 
صنعتی استان با سرمایه گذاری ۶۸ میلیارد تومانی و اشتغال زایی یکهزار و ۱۲۵ تن اقدام 
به افزایش ظرفیت تولیدی و توسعه ای کرده اند. وی اضافه کرد: ۶۵ واحد صنعتی استان 
نیز با سرمایه گذاری ۲۲7 میلیارد تومان، تجیهزات خط تولید خود را نوسازی و تجیهز کرده 
اند. وی عنوان کرد: با آئین نامه جدید دولت و با مصوبه ستاد تسهیل و شورای تامین استان 
مساله چک برگشتی واحدهای تولیدی با اشتغال بالای ۱۰۰ تن وضعیت مطلوبی به خود 
گرفته است. وی ادامه داد: همچنین ارائه تسهیلات به واحدهای دارای چک برگشتی در 
صورتی به مدت یک سال تمدید می شود که دارای صادرات بیش از یک میلیون دلار در 
طول یک سال باشد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم تصریح کرد: باید تدبیری 
اندیشید که واحدهای بالای ۵۰ نفر اشتغال نیز مشمول این آیین نامه گردد و این واحدهای 
مشکل دار نیز از این فرصت ایجاد شده استفاده کنند. سیحانی با تاکیدبر ضرورت افزایش 
ایمنی در واحدهای صنعتی قم خاطرنشان کرد: واحدهای تولید کننده صنایع شیمیایی 
شهرک های صنعتی استان در حکم صنایع پرخطر بوده و باید برای افزایش خدمات ایمنی 
آنها تدابیر لازم اندیشیده شود. وی با بیان جلسات کمیته نظارت سازمان، صنعت، معدن 
و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری ۱۵ جلسه کمیته نظارت برگزار و 7۴ بازدید از 
واحدهای صنعتی استان انجام گرفته است. وی ادامه داد: در مجموع بر مبنای پرداخت 
تسهیلات رونق تولید ۳۵۶ اشتغال جدید در حوزه صنعت استان به ثبت رسیده است. وی 
عنوان کرد: از شهریورماه روند پرداخت تسهیلات رونق تولید در سال ۹۸ آغاز و استان قم 

در رتبه هشتم کشور در این رابطه قرار گرفته است.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :
شناسایی بیمار کلیدی ترین گام در ایمنی بیمار است 
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت:شناسایی بیمار در فرایند درمان و مراقبت 
،کلیدی ترین گام در ایمنی بیمار محسوب می شود. دکتر داود علیمحمدی در اولین 
جشنواره ایمنی بیمار بیمارستان امام رضا )ع( اظهار داشت: هشت گام مهم و اساسی برای 
ایمنی بیمار در فرایند درمان و مراقبت از بیمار مطرح می باشد که مهمترین و کلیدی ترین 
آنها از دیدگاه استاندارد های  اعتبار بخشی "شناسایی بیمار "می باشد. مدیر درمان استان 
قم در ادامه گفت:عدم شناسایی دقیق بیمار و تزریق اشتباه و یا خوراندن داروی متفاوت به 
بیمار ، بسیار خطر ناک و گاهی جبران ناپذیر می باشد  که به همین دلیل است که مهمترین 
گام در ایمنی بیمار "شناسایی بیمار" محسوب می شود و همه کارکنان درمان به ویژه 
پرستاران بایستی توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشند. دکتر علیمحمدی ضمن تشکر 
از برگزاری جشنواره های مختلف آموزشی و فرهنگی برای ارتقاء دانش و آگاهی کارکنان 
درمان برای مراقبت از سلامت بیماران و مشارکت فعالانه همکاران از فعالیت های انجام شده 

در بخش های مختلف بازدید و در پایان از سه بخش فعال تر طی دستوری قدردانی نمود.

فرماندار قم تاکید کرد

استفاده از ظرفیت مناطق ییلاقی قم برای 
توسعه گردشگری

فرماندار قم با بیان اینکه باید از ظرفیت نمایندگان استان برای پیگیری مشکلات این حوزه 
بیشتر استفاده کنیم گفت: باید از ظرفیت های گردشگری این شهر بهتر استفاده کرد.  
مرتضی حیدری عصر چهارشنبه در همایش گرامی داشت هفته جهانی گردشگری که در 
سالن همایش های بین المللی شهرداری قم برگزار شد افزود: قم مقصد مهم گردشگری 
مذهبی است افرادی که به قم سفر می کنند اولین قصد آنها زیارت حرم حضرت معصومه 
)س(است درکنار گردشگری مذهبی باید از ظرفیت مناطق ییلاقی و دیدنی شهر هم برای 
رونق این صنعت استفاده شودباید زیرساخت ها را مطلوب کنیم. او با اشاره به این که دست 
اندرکاران گردشگری سربازان اقتصاد مقاومتی هستند گفت: شما دست اندرکاران صنعت 
گردشگری سربازان اقتصاد مقاومتی هستید چرا که نوع برخورد و میزبانی شما می تواند 
اقتصاد و اشتغال استان را با صنعت گردشگری متحول سازد. حیدری گفت: اگر به دنبال 
کاهش نرخ بیکاری در قم هستیم باید با عوامل دست اندکار گردشگری تعامل خوبی برقرار 
کنیم و مسئولان هم دغدغه رفع موانع موجود داشته باشند. فرماندار قم اظهارداشت: بعضا 
گفته می شود برای جذب گردشگر به قم باید مانند استان های دیگر در اقامت گاهها و 
رستوران ها برای جذب گردشگر زنان و بانوان در پذیرش گردشگر پوشش آنچنانی داشته 
باشند این تفکر غلطی است باید در قم به عنوان میزبان بیشترین حجاب و عفت و حیا باشد 
چرا که فرهنگ در گردشگری حرف اول را زده و ما باید این اصول را در تعامل با این صنعت 

مد نظر داشته باشیم.
 

رئیس پشتیبانی ساخت داخل شرکت پالایش نفت اصفهان  مطرح کرد

صرفه جویی ارزی با رویکرد  به ساخت داخل
رئیس پشتیبانی ساخت داخل شرکت پالایش نفت اصفهان گفت :آمار اقلام ساخته 
شده در جهت تداوم بومی سازی، هزینه انجام شده و میزان صرفه جویی به عمل آمده 
در شش ماه نخست سال جاری،  نوید بخش تلاش بی وقفه برای استفاده از توانمندیهای 
ساخت داخل کشور و همچنین جایگزینی اقلام خارجی بوده  ست. سعید احترامیان  
اظهارداشت :در کنارصرفه جویی اقتصادی بالغ بر ۰۰۰ر۰۰۰ر۰۰۰ر۱۶۴ ریال، شاهد  
تداوم  چرخه تولید شرکت و کاهش خروج ارز از کشور نیز بوده ایم. وی افزود: در شش 
ماه نخست سال جاری، اقلام ساخته شده ۱۹۸ قلم  به تعداد ۸۲۱ر۲۶  قطعه بوده که 
هزینه ساخت آنها ۳۵۵ر۵7۲ر۹۲۲ر۳۲ ریال بوده  است. این در حالی است  که اگر 
میخواستیم از خارج از کشور آنها را وارد کنیم می بایست افزون بر۰۰۰ر۰۰۰ر۰۰۰ر۱۹7 
ریال هزینه می کردیم.  وی ادامه داد: با وجود  محدودیت های بین المللی ناشی از تحریم، 
این شرکت با محوریت قرار دادن فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص سال " رونق 
تولید"، ساخت داخل تجهیزات مورد نیاز خود را  با شتاب فزاینده ای در دستور کار قرار 
داده است. رئیس پشتیبانی ساخت داخل شرکت پالایش نفت اصفهان خاطرنشان کرد:در 
این مسیر با تلاش متخصصان داخلی  و بهره مندی از  توانمندیهای شرکتهای  داخلی  به  
روش مهندسی معکوس، قطعات و تجهیزات اقلام بسیار مهمی ازجمله قطعات ماشین 
آلات دوار )کمپرسور،توربین،پمپ،میکسر و...( کولرهای هوایی، مبدلهای حرارتی، برجها 
و ظروف تحت فشار، لوازم کوره ها، کنترل ولو و...  که  پیش از این با  خرید خارجی تامین 

می گردید، ساخته شده است.

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با تاکید بر 
این که قانونگذاری مجلس شورای اسلامی کافی نیست، 

گفت: مجلس باید بعد نظارتی خود را تقویت کند. 
امید  فراکسیون  رئیس  عارف  محمدرضا  دیدار  در  وی 
تصویب  قوانینی  مجلس  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس 
کرده اما باید نظارت کند که آیا قوانین اجرایی می شود یا 

خیر و در صورت تخلف برخورد لازم را انجام دهد.
وی با تاکید بر مقابله جدی مجلس با رباخواری در کشور 
تصریح کرد: رباخواری مضرات و مفاسد فراوانی برای جامعه 
دارد و بنای انقلاب این است که دستورات دین در امور کشور 
اجرایی شود. آیت الله نوری همدانی گفت: یکی از موارد 
ربا دیرکردهای بانک ها است و باوجود تذکرات مکرر مراجع 
و بزرگان و حتی مخالفت برخی از نمایندگان مجلس هنوز 

شاهد هستیم که بانک ها کار خود را انجام می دهند.
وی بابیان این که نظام جمهوری اسلامی نظام مردم سالار 
دینی است، افزود: مردم صاحب اصلی نظام هستند و با 
دادن جان و خون خود توانستند نظام اسلامی را با رهبری 
امام راحل به پیروزی برسانند. وی با اشاره به فرمایش امام 
امور است، اضافه  این که مجلس در راس  بر  راحل مبنی 
کرد: امروز کار در دست نمایندگان مجلس است و باید با 
جدیت برای حل مشکلات مردم به ویژه مشکلات اقتصادی 
و معیشتی تلاش کنید. این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: 
ازنظر معیشتی در مضیقه هستند و گرانی مشکل  مردم 
جدی مردم است،مسئولان باید دقت کنند وقتی وعده ای 
می دهند عمل کنند و الا سبب عدم اعتماد مردم می شوند.

امروز تحریم های  افزود: مشکل  نوری همدانی  آیت الله 
دشمنان نیست، کار به دست خود مسئولان و مردم است 
و باید تلاش کنند مشکلات حل شود، امروز کشور نظارت 

دچار  را  مردم  گران فروشی  با  کسانی  تا  دارد  نیاز  دقیقی 
مشکل نکنند. وی گفت: خوشبختانه ازنظر منابع و امکانات 
مشکلی در کشور نداریم، نباید همه مشکلات را بر گردن 
تحریم بیندازیم بلکه باید مدیریت را اصلاح کرد، باید برای 
وجود  دقیق  نظارت  می شود  تصویب  که  قوانینی  اجرای 
داشته باشد. وی ادامه داد: همه تلاش ها باید برای از بین 
باشد، همه تلاش  برقراری عدالت در جامعه  و  فقر  بردن 
ما باید این باشد که به تمدن عظیم اسلامی برسیم البته 
دشمنانی داریم و باید در برابر توطئه های آنان هوشیار و 
مقاوم باشیم و نظام را حفظ کنیم. این مرجع تقلید با تاکید 
بر توجه به نیازها و مطالبات مردم افزود: خدمت به مردم 
بزرگ ترین عبادت است و امیر مؤمنان)ع( فرمودند مسئولیت 
انسان طعمه ای برای کسب مال نیست بلکه امانتی الهی 

است که باید در رعایت امانت کوشا باشد.
آیت الله نوری همدانی اظهار داشت: اسلام دین اجتماعی 

دست به کار  جامعه  ساختن  برای  باید  مردم  همه  و  است 
شوند، هرکس به نوعی باید وظیفه خود را در اجتماع ایفا 
کند و بر اساس دستورات الهی عمل شود، هرکس هر اندازه 

قدرت دارد باید به کار و وظیفه خود عمل کند.
وی تصریح کرد: جامعه اسلامی باید از فقر، ظلم و جهل 
سبب  جامعه  در  مسائل  این  وجود  چراکه  باشد،  خالی 
تشتت و ایجاد مشکلات دیگر می شود، در جامعه اسلامی 
هرکس باید زندگی به نسبت مرفهی داشته باشد و اگر طبق 
دستورات اسلامی عمل شود فقری باقی نخواهد ماند؛ اگر 
امروز فقری وجود دارد به دلیل عمل نکردن به دستورات 

اسلام است.
وی با تاکید بر این که عدالت و رعایت حقوق باید در جامعه 
اسلامی برقرار باشد، ابراز داشت: باید حقوق انسان ها در 
نظر گرفته شده و بر اساس آن ها برنامه ریزی شود، مدیران 

جامعه باید حقوق افراد جامعه را عملی کنند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد

آغاز فعالیت موکب اوقاف قم در سامرا از دوشنبه
در  استان قم  اوقاف  اداره کل  استان قم گفت: موکب  امور خیریه  و  اوقاف  مدیرکل 

شهرسامرا از دوشنبه هفته جاری فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به برپایی موکب و اوقاف استان قم 
در شهر سامرا به مناسبت اربعین حسینی اظهار کرد: بارگیری تمام اقلام خریداری شده به 
وسیله چندین دستگاه ماشین آلات سنگین انجام و شب گذشته به سمت مرز مهران ارسال 
شده است.  وی افزود: این اقلام به وسیله ۳ دستگاه تریلی ۱۸ چرخ، دو دستگاه کامیون، 
یک دستگاه خاور، دو دستگاه وانت و یک دستگاه ۶ تن مجهز به سردخانه همراه با دو وانت 
به منظور پشتیبانی به مرز مهران ارسال شده اند و در صف گمرک برای خروج از کشور 
هستند. مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه ترخیص این محموله تا آخر 
وقت اداری امروز انجام می شود گفت: طبق برنامه ریزی انجام شده اقلام مورد نیاز تا ظهر 
روز یکشنبه به شهر سامرا خواهند رسید. وی ادامه داد: ۱۰ نفر نیروی فنی افتخاری اوقاف 
قم به سمت مرز حرکت کرده اند تا زودتر از سایر پرسنل زیرساخت های لازم برای برپایی 
موکب را فراهم کنند همچنین ۶۰ نفر دیگر از نیروهای مردمی فعال در بقاع متبرکه فردا به 
سمت مرزهای غربی حرکت می کنند. اسکندری با اشاره به آغاز فعالیت اوقاف استان قم در 
شهر سامرا از روز دوشنبه هفته جاری خاطرنشان کرد: قرار است در این موکب روزانه ۵ هزار 
وعده صبحانه، ۶ هزار وعده ناهار و ۶ هزار وعده شام در بین زائران توزیع شود همچنین در 
صورت نیاز آمادگی برای افزایش وعده های غذایی تا ۳۰ هزار پرس در روز وجود دارد.  وی 
گفت: یک دستگاه کباب پز تمام اتوماتیک نیز برای تهیه غذای گرم و توزیع در بین زائران به 

موکب اوقاف استان قم در شهر سامرا ارسال شده است.
برپایی حسینیه جامع اوقاف در موکب قم 

اسکندری افزود: با توجه به لزوم پیوست فرهنگی برای تمام موکب ها در ایام اربعین چهار 
نفر مبلغ روحانی در ۶ غرفه فرهنگی موکب اوقاف قم در شهر سامرا فعالیت می کنند که 
از جمله این غرفه می توان به کودک و نوجوان و نمایش فیلم های ۵ دقیقه ای با موضوع 
عاشورا و حادثه کربلا اشاره کرد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از برپایی حسینیه 
جامع اوقاف در موکب استان قم خبر داد و خاطرنشان کرد: این حسینیه از طرف همه 
موکب های اوقاف سراسر کشور برپا شده و برنامه های آن شامل سخنرانی و مداحی با 

حضور سخنرانان و مداحان کشوری است.

فرمانده انتظامی استان اصفهان :

پلیس امنیت اقتصادی در اصفهان راه اندازی 
خواهدشد 

فرماندهی انتظامی استان اصفهان گفت : در راستای مقابله موثر باجرایم اقتصادی ، 
پلیس امنیت اقتصادی در استان اصفهان راه اندازی خواهد شد.

 سردار معصوم بیگی در نشست خبری خود اظهارداشت: در حوزه جعل حدود ۳۰ 
درصد کاهش وجود داشته است . و در حوزه کلاهبرداری هم حدود ۲۶ درصد کاهش 
از  هم  نفر  حدود ۵۵۰    : داد  ادامه  بیگی  معصوم  مهدی  سردار  است.  داشته  وجود 
کلاهبرداران و جاعلین استان دستگیر شده اند. معصوم بیگی افزود : در حوزه مبارزه با 
احتکار بزرگترین انباراحتکار برنج که بیش از ۴۳۰ تن برنج احتکار کرده بودند، با اقدامات 
نیروی انتظامی این برنج ها کشف شد . فرمانده نیروی انتظامی استان اصفهان در ارتباط 
با جرائم اقتصادی ادامه داد : در راستای مقابله موثر باجرایم اقتصادی ، پلیس امنیت 
اقتصادی در استان اصفهان راه اندازی خواهد شد. . وی افزود :کارهای آن انجام شده 
و یک پلیس دیگر به پلیس های نیروی انتظامی، اضافه خواهد شد ، تحت عنوان پلیس 
اقتصادی که ماموریت آن برخورد موثر و قاطع با جرایم اقتصادی است . با راه اندازی این 
بخش پلیس با قدرت بیشتری انجام  وظیفه خواهد کرد . سردار معصوم بیگی تصریح کرد 
:در حوزه راهنمایی و رانندگی و پلیس راه با تلاشهای انجام گرفته ، در ارتقا فرهنگ ترافیکی 
۹ درصد کاهش جان باختگان ناشی از تصادف دردرون شهرها وجود دارد، و نقطه امیدوار 
کننده این است که ، جان باختگان راکبان موتورسیکلت حدود ۲۲ درصد کاهش داشته 
است. در حوزه جان باختگان راکب موتورسیکلت با کاهش قابل توجهی مواجه هستیم. 
در حوزه پلیس راه الحمد الله با کاهش ۲۲ درصدی مواجه هستیم علیرغم واژگونی مینی 
بوس که۱۲ الی ۱۳ نفر متاسفانه جان خود را از دست دادند. با تلاشهای صورت گرفته با 
کاهش جان باختگان در جادها روبه روهستیم. مهدی معصوم بیگی در ارتباط با این آمارها 
ادامه داد : پیام این آمارها این است که باید بیشتر از قبل مراقب باشیم. پر حادثه ترین روز 
در تصادف ها  مربوط به روزهای چهار شنبه است و پر حاثه ترین ساعات شبانه رور از ساعت 

۱7 تا ۲۲ شب بوده است.و بیشترین علل تصادفات مربوط به ، عدم توجه به جلو است .
افزایش ۱98 درصد ی کشف جرم در فضای مجازی 

معصوم بیگی ادامه داد : به مناسبت هفته ی نیروی انتظامی تا پایان هفته رانندگانی 
که خودرو و موتور سیکلت آنها متوقف شده است می توانند با اریه مدارک وسیله ی خود 
را تحویل بگیرند و ۳۰ درصد هم تخفیف هزینه پارکینگ دارند . در ارتباط با مواد مخدر 
افزودند :  ۲۳ تن مواد مخدر کشف شده است که نسبت به سال قبل افزایش داشته ایم.

همچنین در حوزه مربوط به دستگیر شدگان مواد مخدر ،قاچاچیان و حمل کنندگان ۱۹ 
درصد افزایش دستگیری نسبت به مدت مشابه داریم. 7۱۱ درصد افزایش کشفیات شیشه 
وجود دارد؛ کشفیات مواد مخدر شیشه ،  که نسبت به مدت مشابه نگران کننده است ، که 
باید پیام به خانواده ها داده شود که اگر به مواد مخدر شیشه مبتلا شویم آخرش مرگ و 
بدبختی است . وی ادامه داد : در حوزه فضای مجازی ۱۴۸ درصد افزایش جرم وجود دارد 
، ضمن اینکه افزایش کشف جرم در فضای مجازی با افزایش ۱۹۸ درصد ی مواجه هستیم 
که افزایش کشفیات  پلیس مجازی ارتقای قابل توجهی پیدا کرده است. شعار هفته پلیس، 

پلیس: هوشمند ، امین مردم است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  خبداد

قابلیت نجات همزمان 18 نفر با نردبان 4۰ متری 
جدید آتش نشانی قم

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از قابلیت نجات همزمان 
۱۸ نفر با نردبان ۴۰ متری جدید آتش نشانی قم خبر داد.

به گزارش شهرنیوز، عباس جعفری با اشاره به رونمایی از نردبان ۴۰ متری امداد و نجات و 
اطفای حریق، اظهار کرد: با وجود اینکه امیدواریم اینگونه تجهیزات هیچ گاه مورد استفاده 
قرار نگیرد اما لازم است که سازمان آتش نشانی خود را مجهز به پیشرفته ترین ناوگان و 
تجهیزات روز کند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با تاکید بر 
اینکه قم جزو شهرهای بلندمرتبه کشور قرار گرفته است، گفت: به همین خاطر برای کار در 
ارتفاع، آتش نشان نیاز به استفاده از خودروهای بالابر و نردبان ها است. جعفری با بیان اینکه 
نردبان ۵۵ متری سازمان در حال حاضر در مرحله اورهال است، افزود: نردبان دیگری 
هم در سازمان داریم که ۲7 سال قدمت دارد و در حال استفاده است. وی با بیان اینکه 
نردبان ۴۰ متری تازه خریداری  شده از بهترین شرکت دنیا خریداری شده است، گفت: 
این نردبان دارای امکانات بسیار پیشرفته ای است؛ شوتینگ این نردبان این امکان را فراهم 
می کند که ۱۸ نفر به صورت همزمان نجات داده شوند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه ۲۵ دستگاه از این نردبان در کشور وجود دارد، 
گفت: قرارداد این نردبان سال ۹۶ به مبلغ ۵.۳ میلیارد تومان منعقد شده که در حال حاضر 

قیمت آن به ۱۸ میلیارد تومان رسیده است.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

جا به جایی 23 هزار دانش آموز توسط
 ناوگان تاکسیرانی

های  سرویس  نرخ  افزایش  به  اشاره  با  قم  شهرداری  تاکسیرانی  سازمان  مدیرعامل 
مدارس، گفت: طبق مصوبه شورای اسلامی شهر قم این نرخ ۱۸ درصد افزایش نسبت 

به سال گذشته داشته که رانندگان با نهایت دقت در انتقال دانش آموزان تلاش می کنند.
بازگشایی مدارس، گفت:  با  تاکسیرانی همزمان  به خدمات  اشاره  با  مرتضی عزتی 
تاکسیرانی یکی از سازمان های شهرداری است که همزمان با بازگشایی مدارس، همواره 
در راستای خدمات رسانی به دانش آموزان تلاش می کند. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی 
شهرداری قم گفت: سال گذشته رانندگان تاکسی موفق شدند به ۱۹۸ مدرسه در شهر 
سرویس ارائه دهند و ۲۰ هزار دانش آموز را با ناوگان تاکسی به عنوان سرویس مدارس جا 
به جا کنند. عزتی گفت: امسال این رقم به ۲۳ هزار دانش آموز رسیده است و رانندگان 
تاکسی در قالب سرویس های مدارس دانش آموزان را به مدارس و منازل می رسانند. وی 
از راه اندازی نرم افزار سپند خبر داد و گفت: اولیای دانش آموزان و رانندگان در این نرم افزار 
ثبت نام کرده و طبق آن خدمات رسانی ها در حال انجام است. عزتی گفت: تمامی هزینه 
سرویس مدارس، به مدارس و رانندگان تاکسی تعلق دارد و سازمان تاکسیرانی هیچ گونه 

درآمدی در این زمینه ندارد و تنها نقش نظارتی را خواهد داشت.

شهردار منطقه یک قم :
عدم شست  و شوی قبور شهدای گلزار صحت ندارد

شهردار منطقه یک قم گفت: شهرداری قم توجه ویژه ای به گلزار شهدای علی بن جعفر 
)ع( دارد و بر این اساس دو نیروی ثابت برای رسیدگی به فضای سبز و همچنین نظافت و 
شستشوی قبور در گلزار شهدا مستقر کرده است. احمد ترکمن اظهار کرد: شهرداری قم 
توجه ویژه ای به گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( دارد و بر این اساس دو نیروی ثابت برای 
رسیدگی به فضای سبز و همچنین نظافت و شستشوی قبور در این گلزار شهدا مستقر 
کرده است. شهردار منطقه یک قم ادامه داد: این دو نیرو در طول سال هر روز در گلزار 
حضور دارند و انجام  وظیفه می کنند و عدم شستشوی قبور به بهانه صرفه جویی در جواب به  
هیچ  عنوان درست نیست و صحت ندارد. ترکمن خاطرنشان کرد: شهرداری در طول سال 
و در مناسبت های مختلف علاوه بر شستشو و رسیدگی به فضای سبز اقدام به تأمین تانکر 
آب شیرین، یخ و دیگر نیازهای این گلزار می کند که همشهریان عزیز به  ویژه خانواده های 

معظم شهدا در جریان این اقدامات هستند.

آیت الله نوری همدانی در دیدار محمدرضا عارف:

مجلس شورای اسلامی بعُد نظارتی خود را تقویت کند

اجتماعی

یکی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه قانون اساسی باید محور مبارزه با فساد باشد، گفت: 
رهبری مبارزه با فساد در کشور در دست دستگاه قضایی نیست چراکه مفسد را قانون باید 
معرفی کند نه دستگاه قضا؛ همان طور که صلاحیت نماینده مجلس را باید قانون اساسی 

تایید کند.
آیت الله بیات زنجانی پیش از ظهر روز پنجشنبه در دیدار با محمدرضا عارف رئیس 
فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان عارف مبنی بر تهیه میثاق نامه ای 
برای طرح گفت وگوی ملی در مجلس اظهار داشت: وحدت هیچ گاه مضر نبوده و همیشه 
برای جامعه سود داشته است. وی با تمجید از عملکرد عارف در مجلس شورای اسلامی 
گفت: عملکرد شما موفقیت آمیز بوده و علاوه بر آن گشایش هایی در موضوع حصر با 
تلاش های شما صورت گرفته و از آن مطلع هستیم. این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به 
جایگاه بالای مجلس در قانون اساسی جمهوری اسلامی گفت: مصوبات نهادهای مختلف 
قانونگذار از جمله شورای عالی انقلاب فرهنگی، مجمع تشخیص مصلحت و... می تواند 
توسط مجلس نقض شود اما مصوبات مجلس یک قانون دائمی است و توسط نهاد دیگری 
نمی تواند نقض شود؛ علاوه بر آن مجلس می تواند در همه چیز کشور تحقیق و تفحص 
کند؛ به نظرم حتی در رفتار ائمه جمعه هم می تواند تحقیق و تفحص کند؛ این اصل مسلم 
قانون اساسی است که مجلس می تواند در همه امور ورود کرده و تحقیق کند. وی در ادامه 
با اشاره به طرح گفت وگوی ملی که توسط عارف مطرح شد، اظهار داشت: این طرح گرچه 
طرح بسیار خوبی است اما کمی هم دیر شده و امیدواریم به بهترین شکل دنبال شود. 
آیت الله بیات زنجانی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه تمام مذاکرات مجلس 
و حتی آیه های قرآنی که در صحن مجلس قرائت می شود باید متناسب با موضوع بحث 

همان روز مجلس باشد، گفت: اگر روزی نیاز به همه پرسی در کشور احساس شد، حتی 
نطق های قبل از دستور مجلس می تواند زمینه ساز آن باشد. وی با اشاره مجدد به مطرح 
شدن طرح گفت وگوی ملی در مجلس گفت: این طرح تدبیر خوبی است و مطرح شدن 
آن را باید تبریک گفت و امیدواریم با پیگیری نمایندگان مجلس این طرح بیش از پیش 
تقویت شود. آیت الله بیات زنجانی در ادامه با بیان اینکه مجلس شورای اسلامی جایگاهی 
است که با قانون اساسی ارتباط مستقیم دارد، گفت: اساس کشور قانونی اساسی است و 
عمل به قانون یک عمل شرعی است و از آن طرف مخالفت با قانون هم یک خلاف شرعی 
است و اگر هر شخص یا جایگاهی حتی اگر قوه قضاییه و دولت هم باشد که خلاف قانون 
رفتار کند، خلاف شرع مرتکب شده است. ولی فقیه در نظام جمهوری اسلامی ناظر بر 
اجرای درست قانونی اساسی است و همین قانون اساسی گفته که ولی فقیه این اختیارات 
را دارد اما اگر بنا باشد قانون اساسی لغو شود کل این اختیارات هم لغو می شود. وی در 
ادامه با تاکید بر اینکه خانواده در قانون اساسی ما جایگاه ویژه ای دارد اما کار جدی روی 
آن صورت نگرفته است، گفت: مجلس شورای اسلامی در بحث خانواده کار جدی صورت 
نداده است. برای مثال در بحث ازدواج کودکان چقدر کار صورت گرفته است؟ اکنون مجلس 
می تواند در این زمینه ها ورود جدی تری داشته باشد. این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه قانون 
اساسی باید محور مبارزه با فساد باشد، گفت: رهبری مبارزه با فساد در کشور در دست 
دستگاه قضایی نیست چراکه مفسد را قانون باید معرفی کند نه دستگاه قضا؛ همان طور 
که صلاحیت نماینده مجلس را باید قانون اساسی تایید کند. وی در پایان یادآور شد: امام 
خمینی )ره( همواره تلاش داشتند که مجلس شورای اسلامی به معنای واقعی در رأس امور 

و اولین نهاد کشور باشد و انشاالله با تلاش های شما به این سمت می رویم.

آیت الله بیات زنجانی در دیدار با محمدرضا عارف :
قانون اساسی باید محور مبارزه با فساد باشد 

استاد برجسته حوزه علمیه قم با بیان اینکه مسیر شما 
مسیر اصلاح، اعتدال و عقلانیت بوده که مسیر درستی 
است و باید ادامه پیدا کند، گفت: امید را باید زنده نگه 
آیت الله  نیست.  امور  اصلاح  جز  راهی  که  چرا  داشت 
سیدمحمدجواد علوی بروجردی پیش از ظهرروزپنجشنبه  
در دیدار با محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به انتخابات پیش رو اظهار داشت: 
امیدواریم شخصیت های دارای فکر و اندیشه و کاردان وارد 
مجلس شورای اسلامی شوند. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر در زمینه های متعددی از جمله فرهنگی، اقتصادی 
و اجتماعی مشکلاتی در کشور وجود دارد، گفت: متاسفانه 
از  با وجود این مشکلات، محدودیت هایی برای استفاده 
استعدادها برای رفع این مشکلات وجود دارد که باید این 
مشکل برطرف شود. این استاد برجسته حوزه علمیه قم با 
اشاره به تحریم های دشمنان علیه نظام جمهوری اسلامی 
ایران گفت: تحریم ها اگرچه سخت است اما مملکت ما 
و  عراق  مرزهای  مثال  برای  دارد؛  فوق العاده ای  امکانات 
افغانستان که در طول تاریخ همیشه مایه زحمت ایرانیان 
بوده امروز همین مرزها به یک فرصت تبدیل شده است. 
برای مثال همین کولبرها که ما بعضا آنها را با محدودیت 
مواجه می کنیم می توانند بهترین فرصت برای بحث واردات 
و صادرات باشند. وی با تاکید بر حمایت از سرمایه گذاران 
همسایه  کشورهای  سرمایه گذاران  جمله  از  خارجی 
ایران گفت: سرمایه داران  افغانی در  مانند سرمایه گذاران 
و سرمایه گذاران افغانی در ایران کسانی هستند که تمام 
واردات و صادرات ما به افغانستان دست اینهاست و حمایت 

اقتصاد مقاومتی  این سرمایه گذاران در راستای همان  از 
است که رهبری تاکید دارند. آیت الله علوی بروجردی با 
اشاره به کم ارزش شدن پول ملی در ایران گفت: اگرچه 
امروز پول ما کم ارزش شده اما همین موضوع می تواند برای 
بحث صادرات یک نعمت باشد و اگر در این شرایط اجناس 
ما به هر کشوری صادر شود، تولیدات کشورهای دیگر توان 
رقابت با آن را ندارند. عمده مشکلات اقتصادی ما کم ارزش 
بودن پول ملی نیست بلکه عدم حمایت از سرمایه گذاران 
است. امروز بانک ها حمایت لازم از سرمایه گذاران را ندارند 
باشد،  ایران  از سرمایه ها که می تواند داخل  بسیاری  لذا 
به خارج کشور می رود. امروز اگر دبی و ترکیه به این حد 
درجه  این  به  ایرانیان  سرمایه  با  رسیده اند،  پیشرفت  از 
موبد  با  که  دیداری  در  اخیرا  کرد:  اضافه  وی  رسیده اند. 
موبدان زرتشتی ایران داشتم تاکید می کرد که پارسیان هند 
۲۰درصد سرمایه این کشور را در اختیار دارند در حالی که در 

عین حال علاقه مند به سرمایه گذاری در ایران هستند و لذا 
باید امنیت سرمایه گذاری برای ایشان و دیگر سرمایه گذاران 
دیگری  بخش  در  بروجردی  علوی  آیت الله  شود.  فراهم 
از سخنان خود با اشاره به مطالبات زنان در جامعه ایران 
گفت: زنان نیمی از جمعیت کشور ما را تشکیل می دهند 
و اگر اجازه فعالیت لازم به آنها را ندهیم در واقع نیمی از 
جمعیت مان را راکد گذاشته ایم. این استاد برجسته حوزه 
علمیه قم اضافه کرد: در گذشته های دورتر بزرگان ما حق 
رأی به زنان را نمی دادند اما پس از انقلاب، بزرگان ما به زنان 
حق رأی دادند و اگر حق رأی دادیم، بنابراین حق مطالبه 
هم باید به آنها بدهیم و حق مطالبه هم یعنی حق ورود به 
اجتماع در همه شئونات. آیت الله علوی بروجردی با بیان 
اینکه مسیر شما مسیر اصلاح، اعتدال و عقلانیت بوده که 
مسیر درستی است و باید ادامه پیدا کند، گفت: امید را باید 

زنده نگه داشت چرا که راهی جز اصلاح امور نیست.

آیت الله علوی بروجردی در دیدار با عارف: 

راهی جز اصلاح امور نیست 

 مدیرکل استاندارد استان قم با تاکید بر نقش واحدهای 
تولیدی در توسعه اقتصادی گفت: باید عملکرد واحدهای 
تولیدی، بنگاه های اقتصادی و خدماتی استان را درست 

ارزیابی نموده و با شاخص های صحیح بسنجیم. 
همایش  دومین  در  پنجشنبه  روز  فرد  آوری  مجید 
رتبه بندی شرکت های قم در سالن اجتماعات اتاق بازرگانی 
عملکردها  ارزیابی  از  خیلی  داشت:  اظهار  استان  این 
که از سوی مراجع و مراکز گوناگون استان برای انتخاب 
می گیرد،  صورت  آن ها  از  تجلیل  و  نمونه  شرکت های 
جایگاه علمی و فنی ندارد و بیشتر بر مبنای روابط شخصی 
که  صنعتی  مدیریت  سازمان  داشت:  بیان  وی  است. 
سابقه خوبی در قم دارد، کار علمی خوبی برای شناسایی 
شرکت های نمونه در این استان آغاز کرده است. وی یادآور 
شد: ۲۰ سال پیش مسئولان قم به شدت پیگیر موضوع 

ایجاد شعبه ای از سازمان مذکور در این استان بودند و 
تلاش های آن ها حدود یک دهه بعد نتیجه داد. مدیرکل 
استاندارد قم با اذعان به اینکه مدیران استان استفاده 
ویژه ای از سازمان مدیریت صنعتی نمی کنند، گفت: ما 
روزی چراغ در دست گرفته و دنبال این سازمان بودیم ولی 
اکنون که به وجود آمده به آن بی توجه هستیم  و به مراکز 
دیگر که بار علمی و فنی لازم را ندارند، تکیه می کنیم. آوری 
بهره گیری  با  یادآور شد: سازمان مدیریت صنعتی  فرد 
توانمندی های خوبی  کارشناسان مجرب  و  استادان  از 
دارد و ما به عنوان کارمندان دولت در تهران از خدمات 
آموزشی آن استفاده کردیم. وی همچنین اتخاذ یک روش 
و رویکرد درست برای ارزیابی بنگاه های اقتصادی استان 
را مورد تاکید قرار داد و افزود: عملکرد هر شرکت و واحد 
تولیدی را با ترازویی می توانیم اندازه گیری کنیم که خطای 

محاسباتی کمتری داشته باشد. آوری فرد اذعان کرد: 
برخی ارزیابی هایی که در استان صورت می گیرد، از صفر 
تا ۱۰۰ آن دارای خطا و اشتباه می باشد. وی تصریح کرد: 
شیوه معمول ارزیابی ها بر مبنای خود اظهاری ها است، 
درحالی که ممکن است واقعیت نداشته باشد. آوری فرد 
افزود: به خاطر قوانین و مقرراتی که در کشور حاکم است، 
اطلاعات مربوط به شرکت ها در دفترهای مختلفی به ثبت 
می رسد، ازاین رو حقایق کتمان می شود. وی آسان نمودن 
فرآیند ارزیابی عملکرد شرکت ها و کاهش سختگیری های 
موجود برای دست یابی به اطلاعات لازم از آن ها را ضروری 
عنوان کرد و گفت: وقتی ضوابط را واقع بینانه می بینیم 
در  علت  همین  به  کند  عبور  فیلتر  از  نمی تواند  کسی 
حال حاضر تنها دو شرکت در استان از شرایط استاندارد 

برخوردار می باشند.

مدیرکل استاندارد استان قم:
عملکرد بنگاه های اقتصادی قم با شاخص صحیح ارزیابی شود

 یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه باید در دانشگاه ها، دانشی داشته باشیم که با ابدیت 
ما هماهنگ و سازگار باشد، گفت: حرف اول دانشگاه را باید دانش بزند. 

آیت الله العظمی جوادی آملی  روزپنجشنبه در دیدار منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری در سخنانی اظهار داشت: دانشگاه ها از ارکان مهم هر مملکتی هستند که بخش 
عظیمی از علوم و رشته هایی که در آنها تدریس می شود از عمق زمین تا فوق نظام سپهری را 

در بر می گیرد.
وی افزود: اما مسئله عمده ای که باید به آن توجه داشت این است که علمی که از غرب آمده 
تنها لاشه علم است؛ چرا که آنها آغاز علم، یعنی آفریننده علم و انجام علم، یعنی معاد و چرایی 
آفرینش علم را از آن جدا کردند، علمی که آغاز و انجام آن مشخص نیست، یک علم مرده و ابتر 
است. آیت الله جوادی آملی ادامه داد: این علم مرده، عالِم آفرین نیست! چون ارزش عالِم به 
معلوم است و علم مُرده، عالِم زنده تربیت نمی کند! در نتیجه باید این دو اصل که »چه کسی 
آفرید؟« و »چرا آفرید؟« در علوم، محور اساسی باشد تا به علم مُرده، روح دمیده شود و حیات 
پیدا کند. وی تصریح کرد: برخی مُردن را پوسیدن تلقی می کنند اما اگر معلوم بشود که مرگ 
پوسیدن نیست بلکه از پوست به در آمدن است، دیگر تحصیلکرده های ما درگیر غده هایی 

همچون اختلاس و نجومی نخواهند بود.
این مفسر قرآن کریم ادامه داد: قبرستان، یک دانشگاه است، اینکه می گویند مرحوم قاضی 
شاگرد وادی السلام است همین است که این قبرستان به انسان می فهماند این بدن می پوسد 
و از بین می رود اما روح، ابدی است؛ ما یک ثابت داریم و یک ساکن، هیچ کس نمی پرسد این 
»دو« به اضافه »دو« که می شود »چهار«، چقدر عمر دارد! این مسائل تاریخ بردار نیست، انسان 
از چنین سنخی است، لذا این علم انسان شناسی که انسان را موجودی ابدی معرفی می کند، 

باید در دانشگاه ها تقویت شود تا دانشی داشته باشیم که با ابدیت ما هماهنگ و سازگار باشد.
آیت الله جوادی آملی تاکید کرد: : معنای حقیقی اسلامی شدن دانشگاه ها این است که 
دانش، اسلامی شود و دانش وقتی اسلامی می شود که آغاز و انجام آن مشخص شود، حرف 
اول دانشگاه را باید دانش بزند، همان دانشی که ابتدا و انجام آن مشخص باشد و در این صورت 

است که دانشگاه به معنای حقیقی کلمه »اسلامی« خواهد شد.
در ابتدای این دیدار غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، گزارشی از فعالیت های وزارت علوم 
در ارتقاء رتبه علمی کشور، گسترش مراکز رشد و پارک های علم و فناوری و همچنین توسعه 

علوم انسانی اسلامی، خدمت آیت الله جوادی آملی ارائه کرد.

آیت الله جوادی آملی دردیدار وزیر علوم:

حرف اول دانشگاه را باید دانش بزند
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رئیس قوه قضاییه: 

ترخیص کالا از گمرکات باید تسریع شود
رئیس قوه قضاییه بر ضرورت بازنگاه در فرآیند کار گمرکات در جهت تسریع ترخیص 

کالا، افزایش درآمدهای گمرکی و رضایت هر چه بیشتر مردم و بازرگانان تاکید کرد. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در ادامه سفر استانی خود به هرمزگان به صورت سرزده 
از گمرک شهید رجایی بازدید کرد و پس از آن در جلسه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز ضمن قدردانی از تلاش های صورت گرفته، گمرکات را مرزبان واردات و صادرات 
کشور دانست و تصریح کرد: امروز همگی موظفیم رهنمودهای مقام معظم رهبری 
و همچنین تکالیف قانونی خود را در حوزه مبارزه با قاچاق با جدیت و قاطعیت 

عملیاتی کنیم.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: گزارش هایی از عملکردها در این عرصه وجود دارد که 
نشان دهنده تلاش دستگاه هاست اما آنچه در کف بازار مشاهده می شود، نشانگر 
فاصله ای میان وضع موجود و وضع مطلوب است که این فاصله باید با یک بازنگاه در 

فرایندها و عملکردها، کاهش یابد.
آیت الله رئیسی، فعالیت سامانه های موجود را موثر دانست و افزود: امروز بیش از 
۵۰ درصد واردات و صادرات کشور از بندر شهید رجایی صورت می گیرد. بر همین 
اساس باید برای حل مشکلات در چنین مبادی مهمی سازماندهی لازم صورت 
گیرد. چرا کالا و اموال متعلق به مردم یا دولت باید در انبار گمرکات بماند و از بین 
برود؟ نظام انبارداری، ارزیابی و حمل و نقل در گمرکات باید مورد بازنگاه جدی قرار 

گیرد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به موضوع قاچاق سوخت نیز اظهار کرد: به هر حال 
قیمت سوخت در کشور ما به گونه ای است که قاچاق آن به صرفه است. با وزیر محترم 
نفت صحبت کردیم و پیشنهاد دادیم پمپهایی در شهرهای مرزی مستقر شود که 
عواید حاصل از مابه التفاوت قیمت سوخت، به جیب مرزنشینان و دولت برود. نباید 

ساختارها به گونه ای باشد که شهروندانمان مرتکب جرم قاچاق شوند.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه تاکید ما بر مبارزه با قاچاق سازمان یافته در کشور 
است، تصریح کرد: رقم دقیقی بیان نمی کنم اما امروز بیش از ۱۰ میلیارد دلار قاچاق 
صورت می گیرد که به هیچ عنوان زیبنده کشور نیست و چنین وضعیتی با توجه 

دستور صریح قانون و رهبر معظم انقلاب باید هر چه سریع تر اصلاح شود.
رئیس قوه قضاییه با قدردانی از تلاش های دستگاه های امنیتی در شناسایی 
یا  برای عزیزان ما در وزارت اطلاعات  تاکید کرد:  باندهای قاچاق،  و دستگیری 
اطلاعات سپاه که تا کنون در عملیات هایی بسیار پیچیده توانسته اند شبکه های 
ضد امنیت کشور را شناسایی کنند، قطعا شناسایی شبکه های تجاری قاچاق کار 
دشواری نیست. از سوی دیگر، پس از تحویل این متهمان به دستگاه قضایی، هم 
تعزیرات و هم دادگستری باید خارج نوبت به پرونده ها رسیدگی کنند که هم کالای 

مردم از بین نرود و هم درس عبرتی برای سایرین باشد.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه امروز با توجه به دستورات رهبر انقلاب و قوانین و آیین 
نامه های موجود هیچ خلاء نرم افزاری در مبارزه با قاچاق وجود ندارد و صرفا نیازمند 
اقدام و عمل هستیم، خاطرنشان کرد: ۲۶ دستگاه که در ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز وظایفی بر عهده دارند، باید با همفکری، تعامل و هماهنگی در کنار یک 
کار پیگیرانه مستمر و غیر مقطعی، به تکلیف قانونی خود عمل کنند. ستاد مبارزه 
با قاچاق نیز به عنوان نهاد رصدکننده باید بگوید در کجا ایستاده ایم، باید کجا می 

بودیم و مشکل کار کجاست.

یک کارشناس:

مسکن هنوز وارد رکود نشده است
یک کارشناس بازار مسکن با بیان این که رکود، چهار مولفه دارد که در حال حاضر 
فقط در بخش کاهش معاملات اتفاق افتاده است گفت: افزایش ساخت و ساز و 

افزایش قیمت را تا پایان سال خواهیم داشت و سپس وارد رکود می شویم.
بیت الله ستاریان اظهار کرد: با وجود کاهش معاملات معتقدم هنوز بخش مسکن 
وارد رکود نشده است؛ چرا که رکود چهار مولفه دارد که فقط یکی از آنها تعداد 
معاملات است. سه موضوع دیگر یعنی کاهش ساخت و ساز، فرار سرمایه و سقوط 

قیمت هنوز اتفاق نیفتاده، پس نمی توان با قطعیت از رکود صحبت کرد.
وی افزود: اگر به جای ۲7۰۰ معامله ای که شهریورماه در تهران داشتیم ۲7 هزار 
معامله انجام می شد همه می گفتند در رونق هستیم. اما در آن صورت قیمت ها به 

شدت بالا می رفت و تا چهار سال به رکود معاملاتی برخورد می کردیم.
واحدهای  بازسازی  از  منابع حاصل  این که  بیان  با  بازار مسکن  کارشناس  این 
سیل زده موجب رونق در بخش مسکن می شود گفت: منابع سیل هنوز به طور کامل 
وارد بخش مسکن نشده و در نیمه دوم امسال وارد  می شود. لذا افزایش ساخت و 
ساز و  افزایش قیمت را تا پایان سال خواهیم  داشت. سپس در پایان سال جاری 
وارد رکود می شویم که اگر تدبیری برای آن در اقتصاد اندیشیده نشود دو تا سه سال 

ادامه پیدا می کند.
ستاریان تصریح کرد: هم اکنون ساخت و ساز در شهر تهران بیش از دو برابر تعداد 
معاملات است، لذا نمی توان گفت بخش مسکن به طور کامل در رکود به سر می برد. 
در حال حاضر هم افزایش قیمت داریم، هم ساخت و ساز بالا رفته اما معامله ای 
صورت نمی گیرد؛ زیرا در بخش تولید، بودجه تزریق شده اما در بخش تقاضا بودجه 

نیست.
وی درباره برنامه های دولت برای تولید و عرضه ۴۰۰ هزار واحد مسکونی تا سال 
۱۴۰۰ گفت: طی ۴۰ سال گذشته همواره مداخله دولت در بخش مسکن صورت 
گرفته اما هرگز نتیجه نداده است. سیاست واگذاری زمین، مسکن ویژه، مسکن 
مهر و بسیاری دیگر از طرح ها ارایه شد اما هنوز دهک های بالا و میانی جامعه هم 
با مشکل خانه دار شدن درگیر هستند؛ چه برسد  به دهک های پایین. به اعتقاد من 
کارشناسانی که به قوه مجریه مشاوره می دهند صورت مساله  را کوچک و حل شدنی 
طرح می کنند و دولت ها را همواره به خواب خرگوشی می برند. من این را خیانت 

کارشناسی می نامم.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این که مشکل مسکن با طرح های یک ساله و 
دو ساله حل نمی شود تاکید کرد: قبول کنیم که سالیانه یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی باید تولید شود و همه ابزارهای اقتصادی و تکنولوژی را برای این تعداد  
واحد مسکونی مهیا کنیم. قوانین دست و پاگیر هم  باید حذف شود. کسانی که 
می گویند سالیانه  یک میلیون واحد مسکونی نیاز داریم ضریب استهلاک سالیانه 

۶۰۰ هزار واحد مسکونی را در نظر نمی گیرند.
به گفته ستاریان، خش مسکن دو نوع رشد قیمت دارد؛ یکی در بطن خود و دیگری 
آن چه در بازار مشخص است. اگر قیمت ها در کوتاه مدت رشد نکرد نباید خوشحال 
باشیم؛ زیرا تهدیدی با عنوان انباشت تقاضا ایجاد می شود که بعدا خود را نشان 
می دهد. در زمان رکود، تقاضای موثر از بازار خارج می شود ولی تقاضای مطلق از 
بین نمی رود. نیاز انباشته با پدیده هایی مثل حاشیه نشینی و خانه های غیراستاندارد 

خود را نشان می دهد.

زنگنه تاکید کرد

ضرورت همکاری میان اعضای اوپک گازی 

وزیر نفت ایران در بیست و یکمین نشست وزیران کشورهای صادرکننده گاز در 
مسکو که به اوپک گازی معروف است بر ضرورت همکاری میان اعضای این نهاد 

تاکید کرد. 
بیژن نامدار زنگنه در نشستی که روز پنج شنبه در هتل متروپل مسکو آغاز به کار 
کرد، گفت: ایده اولیه ایجاد سازمانی معادل اوپک، اما برای تولید کنندگان و صادر 

کنندگان گاز طبیعی، اولین بار در سال ۲۰۰۱ در اجلاسی در تهران مطرح شد.
وی تصریح کرد: از زمان شکل گیری اوپک گازی از ۱۸ سال پیش تاکنون، شاهد 

پیشرفت های فراوانی در این سازمان بوده ایم.
وزیر نفت ایران همچنین بر ضرورت گسترش همکاری میان اعضا این سازمان با 

هدف مقابله با چالش های پیش روی صنعت گاز در جهان تاکید کرد.
وی با برشمردن اقدامات مخرب آمریکا و برخی رژیم های وابسته در منطقه گفت: 
سیاست ناکارآمد تحریم و تنش آفرینی، نتایجی مخرب برای اقتصاد جهان بدنبال 

دارد.
وزیر نفت کشورمان در ادامه سخنان خود وظیفه اصلی کشورهای عضو مجمع 
صادرکنندگان گاز »جی ای سی اف« را تعادل بخشی انرژی و تامین پایدار گاز در 
مسیر توسعه عنوان کرد و گفت: در کنار این وظیفه، توجه به مسائل زیست محیطی 

و مقابله با چالش های پیش رو در حوزه گاز، لازم و ضروری است. 
زنگنه دفاع از منافع ملی کشورهای عضو و ایستادگی در برابر فشار و تحمیل نظر 
برخی قدرت های جهانی را ضرورتی اجتناب ناپذیر عنوان و تاکید کرد: تامین امنیت 
انرژی و جریان آزاد عبور و مرور نفت و انرژی باید در راستای منافع همه کشورها باشد.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
زمین برای ساخت مسکن در کلانشهرها نداریم

5 اقتصادی

پس از بی توجهی حدود ۶۵ درصد پزشکان به نصب کارتخوان در پایان مهلت تعیین 
شده، مشاغل پردرآمدی مانند وکلا و سردفترداران نیز در پی دور زدن قانون مالیاتی 
برآمده اند؛ تداوم این موضوع می تواند علاوه بر ایجاد نارضایتی اجتماعی، سایر مشاغل 

را ترغیب کند تا به سراغ راهکارهای فرار مالیاتی بروند. 
شکل گیری این ذهنیت که هر گروه و حرفه ای که دارای توان و قدرت بیشتری باشد 
می تواند از پرداخت مالیات خودداری کند، علاوه بر ایجاد تبعیض می تواند نارضایتی را 

نیز در بین گروه های شغلی مختلف افزایش دهد.
در صورتی که سازمان امور مالیاتی نتواند گروه های پردرآمد مانند پزشکان، وکلا و 
سردفترداران را مجبور به پرداخت مالیات کند به تدریج سایر مشاغل نیز در پی دور زدن 

قانون و فرار مالیاتی خواهند بود.
نارضایتی  از عوامل  مالیات  پرداخت  از  پردرآمد  برخی گروه های شغلی  خودداری 
اجتماعی به شمار می رود. اگر این روزها پای صحبت کارمندان و کارگران بنشینید 

احتمالا گریزی نیز به فرار مالیاتی پزشکان و وکلا می زنند.
از جمله گلایه های آنها این است که چرا مالیات کارمندان و کارگران که جزو مشاغل 
با درآمد ثابت و پایین به شمار می روند باید همزمان با پرداخت حقوق، کسر شود اما 
ثروتمندان و به طور مشخص پزشکان، وکلا و گروه های پردرآمد جامعه از پرداخت مالیات 
طفره می روند. در این میان، نکته حایز اهمیت، مقاومت جامعه پزشکان در مقابل الزام 
قانون برای نصب کارتخوان و شناسایی درآمدهاست. با وجود تعیین ضرب الاجل های 
چند باره برای پزشکان برای نصب کارتخوان بیشتر پزشکان نسبت به آن بی توجه بوده اند.
کارشناسان هشدار می دهند که زورآزمایی چند ماهه سازمان امور مالیاتی با پزشکان 
برای نصب کارتخوان و اخذ مالیات و ناتوانی در مجاب کردن آنها باعث شکست طرح 
های اخذ مالیات خواهد شد، زیرا سایر مشاغل نیز به تدریج تشویق می شوند که به فرار 

مالیاتی خود ادامه دهند.
پیگیری ها نشان می دهد اکنون وکلا و سردفتران نیز در حال مقاومت در مقابل نصب 
کارتخوان و پرداخت مالیات و اعلام واقعی درآمدهای خود هستند که احتمال دارد به 

تدریج به سایر  مشاغل تسری یابد.
از سازمان مالیاتی اصرار از پزشکان انکار

همزمان با اجرای برنامه های گسترده برای جلوگیری از فرار مالیاتی، پزشکان ملزم به 
نصب کارتخوان در مطب شدند. از سالیان دور همواره نحوه اخذ مالیات از پزشکان و 
مشاغل پردرآمد مطرح بوده، اما تاکنون به نتیجه نرسیده است. با وجود تعیین چندین 
مرحله ضرب الاجل، پزشکان اندکی از نصب کارتخوان در مطب های خود استقبال 

کرده اند.
به گفته محمد مسیحی معاون مالیات بر ارزش افزوده سازمان امور مالیاتی، حدود ۳۵ 

درصد پزشکان اقدام به نصب کارتخوان کرده اند.
اگرچه اعلام شده خودداری پزشکان از نصب کارتخوان به عنوان فرار مالیاتی محسوب 
شده و مشمول جریمه خواهد بود اما این تهدیدات تاکنون تاثیر چشمگیری در ترغیب 

پزشکان برای نصب کارتخوان و پرداخت مالیات قانونی نداشته است.
اعلام مشاغل جدید مشمول نصب کارتخوان

توسعه چتر مالیاتی در کشور از سیاست های قانونگذار و مورد توجه دستگاه های ذیربط 
است. با توجه به تحریم و کاهش درآمدهای نفتی در حال حاضر مالیات به عنوان منبع 

مهم تامین درامد به شمار می رود.
بر این اساس، سازمان امور مالیاتی کشور در اواخر شهریور امسال فهرست مشمولان 
جدید نصب سامانه صندوق فروش )کارتخوان( را اعلام کرد که این اصناف و مشاغل 
از ابتدای سال ۱۳۹۹ ملزم به استفاده از سامانه صندوق فروش )پایانه پرداخت متصل 

به شبکه پرداخت بانکی( و صدور صورتحساب فروش )فاکتور( مطابق مقررات هستند
و مشاوران  کارتخوان، وکلا، مشاوران حقوقی  در فهرست جدید مشمولان نصب   
خانواده، دفاتر اسناد رسمی، مشاورین املاک، تالار پذیرایی، رستوران ها، چلوکبابی ها، 
کبابی ها، اغذیه فروشی ها و فست فودی ها، سفره خانه های سنتی و کافی شاپ ها، 
کترینگ ها و تهیه غذاها، قهوه خانه ها، سالن های غذاخوری و باغ تالارها، باغ سراها، 
طباخی ها، آش و حلیم پزی ها، جگرکی ها، کته کبابی ها، بریانی فروشی ها و مشاغل 

مشابه قرار دارند.
ها،  آپارتمان  هتل  ها،  هتل  قبیل  از  اقامتی  مرکز  نام  فهرست  این  در  همچنین 
مهمانپذیرها، مهمان سراها، مهمان خانه ها، مسافرخانه ها، باغ ویلاها، اقامتگاه های 
بین راهی و متلها و نمایشگاه ها و فروشگاه های وسایل نقلیه موتوری )به استثنای ماشین 

آلات راهسازی، ساختمانی و کشاورزی( نیز درج شده است.
آرایشگاه های مردانه و زنانه، آجیل و خشکبار فروشی ها )به استثنای مشمولان ماده 
)۸۱( قانون مالیات های مستقیم و واردکنندگان(، قنادی ها و شیرینی فروشی ها، آبمیوه 
فروشی ها، بستنی و فالوده فروشی ها، میوه و تره بار فروش های مستقر در میادین میوه و 
تره بار، بار فروشی های میوه و تره بار، میوه فروشی ها و مجموعه های فرهنگی و ورزشی 

نیز مخاطب بخشنامه جدید مالیاتی قرار دارند.
مشاغل مربوط به لوازم تحریر و نوشت افزار فروشی ها )به استثنای تولیدکنندگان و وارد 
کنندگان(، بازی های رایانه ای )گیم نت ها( و کافی نت ها، دفاتر خدمات ارتباطی )دفتر 
خدمات مشترکین تلفن همراه و ثابت و خدمات پستی( و دفاتر خدمات الکترونیکی )از 
جمله دفاتر پلیس+۱۰، دفاتر خدمات الکترونیک شهر، دفاتر خدمات پیشخوان دولت و 

خدمات الکترونیک قضایی( نیز ملزم به نصب کارتخوان شده اند.
همان طور که در این فهرست مشخص است نام گروه های شغلی مختلف قرار دارد که 

مشاغل پردرآمدی مانند وکلا و دفاتر اسناد رسمی را نیز شامل می شود.
وکلا و سردفتران در پی دور زدن مالیات

با وجود کسب  نیز  بررسی ها نشان می دهد که برخی وکلا و دفاتر اسناد رسمی 
درآمدهای بالا همانند پزشکان تمایل زیادی به فرار مالیاتی داشته اند و در مقابل نصب 
کارتخوان مقاومت کرده اند. اگرچه رقم دقیق و رسمی از میزان فرار مالیاتی وکلا اعلام 

نشده اما برخی گمانه زنی ها از فرار مالیاتی هفت هزار میلیارد تومانی وکلا حکایت دارد.
 به نظر می رسد برخی وکلا که به زیر و بم قانون آشنا هستند از این موضوع به خوبی 
برای دور زدن قانون و فرار مالیاتی استفاده می کنند و سازمان امور مالیاتی نیز نتوانسته 

آنها را مجبور به رعایت قوانین مالیاتی کند.
برخی وکلا برای مشخص نشدن میزان دقیق درآمدهای خود در قراردادهای وکالت، 
رقم های پایینی را درج کرده و حق الوکاله از مشتریان خود را به شیوه های مختلفی 

دریافت می کنند تا سازمان امور مالیاتی نتواند آنها را شناسایی کند.
گروه شغلی پردرآمد دیگر سردفتران هستند که آنها نیز کار دور زدن قانون را از اکنون 
آغاز کرده اند. با وجود اینکه سردفتران به دارا بودن درآمدهای خوب شناخته شده و به 
دلیل محدودیت در راه اندازی مجوز دفاتر ثبت، دارای درآمدهای انحصاری هستند، اما 
پس از ابلاغ الزامشان در نصب کارتخوان تلاش کرده اند که درآمدهای خود را پایین 

اعلام کنند.
بر این اساس، عظیمیان نایب رئیس کانون سردفتران اظهار داشت: یکی از همکاران ما 

می گفت فقط در یک ماه یک فقره گواهی امضای ۲۰ هزار تومانی داشته است.
وی افزود: در سال گذشته، ۲۵۹ نفر از سردفتران تنها ۱.۵ تا ۲ میلیون تومان درآمد 
داشتند و حدود ۶ هزار نفر از همکارانمان که ۶۰ درصد جامعه سردفتری هستند ماهانه 

کمتر از ۲۵ میلیون تومان درآمد دارند که نیمی از آن نیز به دولت تعلق دارد.
لزوم اتخاذ تدابیر سختیگرانه علیه مالیات گریزان

شکل گیری این ذهنیت که هر گروه و حرفه ای که دارای توان و قدرت بیشتری باشد 
می تواند از پرداخت مالیات خودداری کند، علاوه بر ایجاد تبعیض می تواند نارضایتی را 

نیز در بین گروه های شغلی مختلف افزایش دهد.
در صورتی که سازمان امور مالیاتی نتواند گروه های پردرآمد مانند پزشکان، وکلا و 
سردفترداران را مجبور به پرداخت مالیات کند به تدریج سایر مشاغل نیز در پی دور زدن 

قانون و فرار مالیاتی خواهند بود.

لزوم اتخاذ تدابیر سختیگرانه علیه مالیات گریزان

دومینوی فرار مالیاتی در مشاغل پردرآمد

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: اختصاص زمین دولتی در کلانشهرها برای احداث پروژه های 
مسکن امکان پذیر نیست.

محمود محمودزاده گفت: هم اکنون سنگینی سبد خانوار متعلق به بخش مسکن است و واقعا کسانی که حتی سال هاست 
مسئولیت زندگی را عهده دار هستند تامین مسکن برایشان دشوار است که باید تلاش کنیم تا متقاضیان واقعی مسکن را صاحب 

خانه کنیم.
وی بازتعریف طرح جامع مدیریت صنعت ساختمان کشور را از موضوعاتی عنوان کرد که در دفتر اقتصاد مسکن پیگیری خواهد شد 
و گفت: تمرکز بر برنامه ریزی مسکن از اولویت های ماست و با بازتعریف طرح جامع مدیریت صنعت ساختمان کشور تلاش می کنیم تا 

بازیگران و متغیرهای فراوان صنعت ساختمان و حدود فعالیت آنها را تعیین کنیم.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی تصریح کرد: تلاش خواهیم کرد تا این مهم را در کل کشور نهادینه کنیم 

که مسکن و ساختمان، صنعت و فرآیندی است که به همراهی و مساعدت تمامی دستگاه ها و وزارتخانه ها نیاز دارد.
وی با تاکید بر اینکه احداث واحدهای مسکونی در سطح کلان به دلیل عدم وجود زمین به ویژه در کلانشهرها مقدور و میسر نیست، 
گفت: اینگونه نیست که وزارت راه و شهرسازی بگوید می خواهد زمین در مقیاس کلان بسازد، زیرا اصلا زمینی وجود ندارد. زمین 
جزئی در سطح شهرها و در شهرهایی که غالبا مشکل مسکن وجود ندارد، موجود است. بنابراین راهبرد زمین دادن جواب نمی دهد. 

باید به سمت راهبردهای جدید برویم تا موضوع مسکن و ساختمان را در کشور مدیریت کنیم.

بازار سرمایه معتقد است: »تا زمانی که ورود  یک کارشناس 
تا زمانی که مردم  بازار سهام ادامه داشته باشد و  به  نقدینگی 
سرمایه گذاری  برای  مناسب  فرصت  را  سرمایه  بازار  همچنان 

تشخیص دهند، به نظر می رسد روند بازار رو به بالا خواهد بود.«
شاید بتوان گفت رشد حدود ۸۱.۹ درصدی شاخص بورس از 
ابتدای امسال تاکنون در مقابل رشد منفی بازارهای موازی، نشان 
از ورود نقدینگی و جذابیت این بازار برای سرمایه گذاران دارد. 
موضوعی که شاپور محمدی، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار 
نیز آن را تایید می کند. شاپور محمدی در نشست هم اندیشی 
کارگزاری ها عنوان کرد: »اخیرا منابع مالی خوبی به بازار سرمایه 

وارد شده که نگه داشت این پول وظیفه مهمی است. «
بنا به تاکید وی، »باید تمهیدی اتخاذ کنیم تا این پول از بازار 
سرمایه خارج نشود؛ به ویژه صندوق های ما لازم است فعال تر 
عمل کنند  و حتی الامکان سازوکارهای تشویقی نیز طراحی 

شود. «
وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در تازه ترین اظهارنظر خود 
درباره وضعیت بازار سرمایه در حاشیه هیات دولت، عنوان کرد: 
»بازار بورس نشان داد که بستری کاملا مناسب برای جذب منابع 
با ارزش حدود ۴۰ هزار  است و در این راستا سهام دو شرکت 
میلیارد تومان در آینده نزدیک عرضه می شود. « فرهاد دژپسند 
تاکید کرد: »امیدوارم این عرضه ها همچنان از استقبال قابل توجه 
مردم برخوردار شده و به هدایت نقدینگی به امور مناسب و موثر 

کمک کند. «
۲۶۰ هزار کد سهامداری جدید صادر شد

آخرین آمارها از میزان نقدینگی کشور، از رقمی در حدود ۲ هزار 
هزار میلیارد تومان حکایت دارد؛ عددی که به در صورت ورود 
حتی بخش کوچکی از آن به بازار سرمایه، این بازار را تکان خواهد 
داد. آخرین آمارها از وضیت بازار سهام نشان از رشد حدود ۸۱.۹ 
درصدی شاخص کل بورس از ابتدای سال تاکنون دارد. این در 

حالی است که در نیمه اول امسال در بازارهای موازی، قیمت دلار 
۱۲ درصد، سکه ۱۲.۴ درصد و طلا ۴.۲ درصد افت کرده است.

کانال ۱۰۰ هزار  در  تهران  بورس  امسال شاخص  ابتدای  در 
واحد قرار داشت و عددی که پنجم فروردین از شاخص بورس 
دیده می شد، ۱7۹ هزار و ۱۹۴ واحد بود، این در حالی است که 
دیروز شاخص بورس تهران به سطح ۳۲۶ هزار و ۱۱7 واحد دست 
یافت. این یعنی رشد ۸۱.۹ درصدی شاخص کل بورس از ابتدای 

سال ۹۸ تاکنون.
مولفه های  پیاپی  رکوردشکنی های  نشان می دهد  گزارش ها 
اصلی بازار سهام از جمله شاخص کل و ارزش معاملات خرد سهام 
و همچنین رشد قیمت در بیشتر نمادهای معامله شده در بورس 

و فرابورس، اشتیاق برای ورود به این بازار را تشدید کرده است.
براساس آمار تهیه شده از شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 

بهادار و تسویه وجوه، در نیمه نخست سال جاری ۲۶۰ هزار کد 
سهامداری جدید صادر شده که بیشترین کدهای جدید صادر 
شده مربوط به شهریور بوده است؛ به طوری که در آخرین ماه 
تابستان ۶۱ هزار کد سهامداری جدید ازسوی کارگزاران فعال در 
بازار سرمایه صادر شده است. به این ترتیب با احتساب کدهای 
صادر شده در نیمه نخست سال، تعداد کدهای معاملاتی به ۱۱ 

میلیون و ۱۰۲ هزار نفر رسیده است.
چرا بازار سهام صعودی شد؟ 

با توجه به چنین شرایطی، در حال حاضر مسیر آینده بازار سهام 
محل پرسش بسیاری از فعالان بازار است و این که آیا بازار سرمایه 
در نیمه دوم سال ۹۸ همچون نیمه اول پربازده خواهد بود؟ و این 
که جریان ورود نقدینگی به بازار سرمایه تا کجا ادامه دارد؟ علیرضا 
کدیور، کارشناس بورس در گفت وگویی در این خصوص گفت: 

»وضعیت بازار سرمایه در نیمه دوم سال بستگی به متغیرهای 
مختلفی دارد؛ مثل متغیرهای اقتصاد کلان، نرخ ارز، شرایط 
سیاسی و بین المللی. یعنی نمی توانیم در رابطه با یک متغیر و 

فقط ورود نقدینگی صحبت کنیم و جمع بندی داشته باشیم. «
بورس  شاخص  حاضر  حال  در  که  این  »دلیل  افزود:  وی 
افزایش پیدا می کند، این است که در کنار ورود نقدینگی جدید، 
شرایطی را شاهد هستیم که در واقع هیچ کدام از بازارهای دیگر 
جذابیتی برای سرمایه گذاران ندارند. یعنی عملا در غیاب فرصت 

سرمایه گذاری، نقدینگی به سمت بورس هجوم می آورد. «
هر  قیمت  می شود  باعث  که  »عاملی  داد:  توضیح  کدیور 
که  می شود  باعث  پول  است.  پول  یابد،  افزایش  دارایی ای 
قیمت ها صعودی شود. اما باید ببینیم آیا فرصت دیگری از دید 

سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری وجود داشته یا خیر. «
وی تصریح کرد: »نکته ای که وجود دارد، این است که تا زمانی 
که ورود نقدینگی ادامه داشته باشد و تا زمانی که مردم همچنان 
تشخیص  سرمایه گذاری  برای  مناسب  فرصت  را  سرمایه  بازار 

دهند، به نظر می رسد روند بازار رو به بالا خواهد بود. «
بازار سرمایه عنوان کرد: »مساله ای که وجود  این کارشناس 
دارد، این است که قیمت خیلی از سهم ها حبابی شده است. 
این حباب ممکن است بزرگ تر هم شود، ولی یک جایی قطعا این 
حباب می ترکد و قیمت سهم ها شروع به ریزش خواهد کرد. دلیل 
این حباب، ورود نقدینگی و رشد قیمت سهم ها است. در واقع 

ارزش واقعی برخی از سهم، رقم کنونی نیست. «
کدیور خاطرنشان کرد: »در حال حاضر خیلی از شرکت های 
است،  بالا   e به   p نسبت  که  شرکت هایی  از  خیلی  و  زیان ده 
همچنان قیمتشان افزایش پیدا می کند. البته سهم های ارزنده 
هم داریم و نمی خواهم بگویم این اتفاق برای کل بازار افتاده، اما 
قیمت برخی از سهم ها حبابی شده است. این وضعیتی است که 

در بازار شاهد هستیم. «

پیش بینی اوضاع بازار سهام در نیمه دوم سال ۹۸

نقدینگی 2 هزار تریلیون تومانی در تور بورس افتاد؟

 وزیر نیرو با تاکید بر اهمیت مدیریت مصرف آب گفت: برنامه ریزی 
شده تا شهرهایی که تنش آبی دارند تا پایان دولت دوازدهم به صفر 

برسانیم. 
پانزدهمین  از  دیدار  حاشیه  در  پنجشنبه  روز  اردکانیان«  »رضا 
نمایشگاه بین المللی آب و فاضلاب در جمع خبرنگاران افزود: تحقق 
این امر نیازمند تامین منابع مالی است اما تلاش می شود جدا از منابع 

مالی بقیه نیازمندی های تحقق این امر فراهم شود.
وی اهمیت مدیریت مصرف در بخش آب را کمتر از بخش انرژی 
ندانست و ادامه داد: اکنون ۱۰ سال خشک را پشت سر گذاشته ایم و 

در این شرایط صحبت از مدیریت مصرف راحت تر خواهد بود.
اردکانیان خاطرنشان کرد: وزارت نیرو مصمم است الگوی صحیح مصرف را به عنوان یک عادت اخلاقی خوب در جامعه نهادینه سازی 

کند و در این میان نقش رسانه ها و سازمان های مردم نهاد از اهمیت بالاتری برخوردار است.
وزیر نیرو گفت: پایداری و تاب آوری جامعه بیش از هرچیز وابسته به پایبندی به اخلاقیات است و هرچه جامعه اخلاقی تر باشد تاب آورتر 
خواهد بود. اردکانیان به شرایط فعلی ناشی از تحریم ها اشاره و خاطرنشان کرد: در این شرایط باید توجه به امکانات ساخت داخل باشد 
و اکنون اکثر شرکت های داخلی از استقبال بیشتر از محصولات خود خبر می دهند. وی افزود: با توجه به روند روبه رشدخدمات فاضلاب 

شهری و روستایی انتظار می رود در آینده نزدیک از حیث تجهیزات و قطعات اتکاء بیشتر به تولیدات داخل باشد.
 هر هفته یک پروژه بزرگ آب و برق افتتاح می شود

وزیر نیرو از تلاش وزارت نیرو برای خدمت رسانی بیشتر به مردم خبر داد و گفت: در نیمه دوم امسال و از هفته آتی هر هفته طرحی بزرگ 
در عرصه آب و برق در سراسر کشور افتتاح خواهد شد.

اردکانیان افزود: بیش از ۲۲۰ طرح در بخش آب و آبرسانی، تصفیه خانه آب و فاضلاب،   آبرسانی روستایی، نیروگاه برق حرارتی و تجدید 
پذیر در همه استان ها بهره برداری می شود.

وزیر نیرو ادامه داد: تلاش می شود به سهم خود و به قدر استطاعت و استعدادهای موجود از شرایط تحریم حسن استفاده را داشته 
باشیم، گرچه شرایط سخت است اما تلاش می شود هیچ گونه وقفه ای در تامین آب و برق ایجاد نشود.

اردکانیان گفت: براساس گزارش های منتشر شده موفق شده ایم در سال گذشته ۱۵۰ هزار مگاوات انرژی بیشتری به صنعت عرضه 
کنیم تا وقفه ای در این بخش ایجاد نشود. وزیر نیرو به راه اندازی کمپین الف و ب ایران اشاره و خاطرنشان کرد: در این کمپین هر هفته 

یک طرح بزرگ در همه استان ها افتتاح خواهد شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سیاست ما جلوگیری از 
خام فروشی در کشور در تمامی رشته های صنعتی  است که 
این موضوع را  اکنون در مورد مس و فولاد انجام داده ایم و بر 

همین اساس خام فروشی در کشور کاهش یافته است. 
شرکت  افتتاح  حاشیه  در  پنجشنبه  روز  رحمانی  رضا 
تولید مفتول های مسی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
واحدهای افتتاح شده و بازدید شده امروز مطابق  مزیت های 
منطقه و کشورمان بود؛ ضمن اینکه در این واحدی که هستیم 

مس خام را به مفتول مسی تبدیل می کند . 
وی  بیان کرد: افتتاح این واحد مفتول مسی یعنی شعار 

مبارزه با خام فروشی محقق شد که با خام فروشی مخالفیم و این مصداق عینی جلوگیری از خام فروشیست و این سیاست را ما 
در همه  رشته های صنعتی داریم. 

رحمانی  خاطر نشان کرد: توصیه می کنیم که همه مردم و  سرمایه گذاران  ورود کنند  و  ما نیز هرکجا که  صنایع پایین دستی 
فولاد، مس ، روی و انواع فلزات و غیر فلزات تولید می شود و یا حتی پتروشیمی حمایت می کنیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به بازدید از واحد صنعتی تولید  قطعات خودرو  در گیلان گفت:  یک واحد قطعه سازی 
بازدید کردم که صدها قطعه خودرو  را تولید می کند  و  در گذشته وارد می شد که این امر؛ راهکار حل مشکلات اساسی  همچون 

فقر، بیکاری، حل معضلات معیشتی و توسعه مناطق است. 
وی به افتتاح طرح صنعتی نئوپان فومنات نیز اشاره و بیان کرد:  متاسفانه تا کنون در رابطه با نئوپان واردات داشتیم و واحدهایی 
مثل نئوپان فومنات، موجب قطع وابستگی می شوند  که  علاوه بر این؛ واحدهای دیگری هم در گیلان داریم که بزودی افتتاح 

می شود. 
رحمانی یکی از برنامه های وزارت صمت را  توسعه  براساس مزیت های مناطق  عنوان و تصریح کرد:  در همین راستا آمایش 
سرزمینی در حوزه صنعت ، در تمامی استان ها طی سال گذشته انجام شد  که مزیت های نسبی هر منطقه شناسایی شده 

است. 
وی با بیان اینکه شاید در گذشته  توسعه مناطق براساس مزیت های مناطق رعایت نشده باشد، اظهار کرد: تکلیف قانونی 
همین است که در کشور ، توازن زنجیره ایجاد شود و به طور مثال اگر ما  استخراج مس از معدن را توسعه دهیم، کنستانتره 

مس افزایش پیدا می کند و وقتی کنستانتره افزایش پیدا کند، باید وضعیت ذوب را افزایش دهیم و این زنجیره ادامه می یابد. 

وزیر نیرو: 

تنش آبی در شهرها را تا 14۰۰ به صفر می رسانیم
وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 خام فروشی مواد اولیه کاهش یافته است
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قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی؛

پرسپولیس میزبان صنعت نفت؛ استقلال به 
مصاف فجرسپاسی می  رود

 تیم های حاضر در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی حریفان خود را شناختند و 
طبق آن پرسپولیس به مصاف صنعت نفت آبادان و استقلال تهران به مصاف فجرسپاسی 

خواهدرفت. 
مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال کشور ظهرروزپنجشنبه  در سالن روابط 
عمومی سازمان لیگ با حضور سعید فتاحی رییس کمیته مسابقات، سپهر حیدری و فراز 
فاطمی دو پیشکسوت فوتبال ایران و نماینده تیم ها برگزار و طی آن تیم های حاضر در این 

مرحله حریفان خود را شناختند.
برنامه بازی های ایرن مرحله به شرح زیر است:

پرسپولیس - صنعت نفت آبادان
استقلال ماهشهر - شهرداری ماهشهر

نود ارومیه - تراکتور
سپاهان - پیکان

ذوب آهن - مس کرمان
شاهین شهرداری بوشهر - سایپا

شهر خودرو - نفت مسجد سلیمان
استقلال -  فجرسپاسی

مرحله یک هشتم نهایی سی و سومین دوره مسابقات جام حذفی کشور در روزهای ۲۴ و 
۲۵ مهرماه برگزار خواهد شد. همچنین طبق اعلام فتاحی روز شنبه زمان دقیق و ساعت 

برگزاری بازی ها اعلام خواهد شد.
فینال این دوره از مسابقات نیز قرار است که در ورزشگاه پارس شیراز برگزار شود.

سردار از علی دایی و مهدوی کیا جلو زد! 

»آزمون« بهترین گلزن ایرانی لیگ قهرمانان 
اروپا شد

تیم فوتبال زنیت با گلزنی »سردار آزمون« 
برابر بنفیکا به برتری سه بر یک رسید. با این 
اوصاف، آزمون تعداد گل های خود در لیگ 
گلزن  بهترین  و  رساند  چهار  به  را  قهرمانان 

ایرانی این رویداد مهم شد. 
چهارشنبه شب در ادامه هفته دوم مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان اروپا و از گروه هفتم، 
پرتغال  بنفیکا  از  زنیت روسیه در خانه خود 
پذیرایی کرد و در نهایت به پیروزی سه بر یک 

رسید.
»سردار آزمون« مهاجم ایرانی زنیت در ادامه 
درخشش خود، گل سوم زنیت را در این دیدار 

به ثمر رساند.
این مهاجم جوان، تعداد گل های خود در 
لیگ قهرمانان اروپا را به عدد چهار رساند و 

بهترین گلزن ایرانی در تاریخ لیگ قهرمانان اروپا لقب گرفت.
پیش از این »علی دایی« سال ها قبل با پیراهن هرتابرلین آلمان در لیگ قهرمانان اروپا، 
سه گل به ثمر رسانده بود. زنیت با این پیروزی، چهار امتیازی شد و در صدر جدول گروه 
هفتم لیگ قهرمانان قرار گرفت. لیون فرانسه با چهار، لایپزیگ آلمان با سه و بنفیکا بدون 
امتیاز در رتبه های دوم تا چهارم این گروه قرار دارند. آزمون در نخستین دیدار زنیت در فصل 

جاری لیگ قهرمانان برابر لیون نیز گلزنی کرد.
وی پیش از این دو فصل قبل با پیراهن روستوف روسیه در لیگ قهرمانان اروپا برابر 

بایرن مونیخ آلمان و اتلتیکومادرید مادرید اسپانیا در مرحله گروهی گلزنی کرده بود.
البته آزمون همان سال در پلی آف نیز گلزنی کرده بود، اما طبق قوانین اتحادیه فوتبال 

اروپا گل های پلی آف در آمار بازیکنان ثبت نمی شود.

نامجو مطلق:

 مجیدی را هم در مربی گری سوزاندند
کارشناس فوتبال گفت: قضاوت درباره مجیدی در این زمان کوتاه اشتباه است.

مجید نامجو مطلق شرایط تیم ملی فوتبال امید را خوب ندانست و گفت: تیم ملی امید 
ما خیلی وقت است که مشکل دارد. ما جوانان خوبی داریم اما وقتی در قالب تیم ملی قرار 
می گیرند  نمی توانند خوب عمل کنند. تیم ملی امید ما نسبت به کشورهای دیگر بسیار 
عقب است و تا وقتی که روندمان در توجه و رسیدگی به تیم ملی امید عوض نشود تغییری 
نخواهیم کرد. این کارشناس فوتبال ایران درباره ی سرمربی های اخیر تیم ملی امید گفت: 
چندی پیش کرانچار به عنوان سرمربی تیم ملی امید انتخاب شد، اما بعد از یک یا دوماه 
اخراج شد و ما هنوز نمی دانیم علتش چه بوده است. یا به یک نفر اعتماد داریم و به عنوان 
سرمربی انتخابش می کنیم که در این صورت باید از او حمایت کنیم و وقت کافی بدهیم 
تا خودش را نشان دهد و یا اگر اعتماد نداریم اصلا نباید او را انتخاب کنیم. بنده متوجه 
نمی شوم چطور می شود از یک سرمربی دو ماهه شناخت پیدا کرد. نامجو مطلق در همین 
ارتباط افزود: مجیدی هم کرانچار بعدی شد. ابتدا به سادگی مجیدی را به عنوان سرمربی 
تیم ملی امید انتخاب  می کنید و بعد به گفته ی خود از مجیدی حمایت که نمی کنید هیچ، 
کارش را هم نمی گذارید انجام دهد. تنها اتفاقی که افتاده است این است که مجیدی را 
که می توانست یک سرمربی خوب شود، سوزانده اید و الان دوباره باید یک جایگزین برای 
مجیدی انتخاب کنید. از کجا معلوم که آن جایگزین کارش را خوب انجام دهد. روند که 
اشتباه باشد نتیجه ای هم نخواهد داشت. او قضاوت درباره مجیدی را در این زمان کوتاه 
درست ندانست و گفت: برای بررسی کار مجیدی بازی های بیشتری لازم بود. نامجو مطلق 
در پایان گفت: اینکه در گذشته برنامه تیم ملی امید زیر نظر کمیته ملی المپیک بوده است 
و الان زیر نظر تاج است، تاثیر زیادی در عدم موفقیت تیم ملی امید ندارد. همیشه به تیم 
ملی امید ما کمتر از تیم ملی بزرگسالان توجه شده است. این درصورتی است که در فوتبال 
حرفه ای دنیا به تیم های پایه اگر بیشتر از تیم های بزرگسالان توجه نکنند، کمتر هم توجه 
نمی کنند. در فوتبال ما همه نگاه ها به تیم های بزرگسالان است و همه ارزیابی ها براساس 
تیم های بزرگسالان انجام می گیرد. این درصورتی است که در فوتبال حرفه ای اینگونه 

نیست. منتها همه چیز فوتبال ما باید به هم بیاید.

ابراهیم قاسمپور:

 فدراسیون فوتبال به تیم امید و مجیدی
 ضربه زد

سرمربی اسبق تیم امید ایران گفت: فدراسیون فوتبال به خاطر یک اشتباه، به فرهاد 
مجیدی به عنوان یک مربی آینده و همچنین به تیم امید آسیب زیادی رساند. 

ابراهیم قاسمپور با اشاره به استعفای فرهاد مجیدی از هدایت تیم امید، گفت: این اتفاق 
به خاطر ندانم کاری  و عدم انجام کار کارشناسی در فدراسیون فوتبال رخ داد. متاسفانه در 
فوتبال ایران نگاه مثبتی به تیم های پایه نیست و مسئولان تا زمانی که این تیم ها مسابقه 

نداشته باشند حتی به فکر انتخاب سرمربی نیز نخواهند افتاد.
وی ادامه داد: با توجه به شیوه انتخاب سرمربی در تیم های پایه به ویژه تیم امید گزینه 
های مناسب حاضر به قبول هدایت این تیم نیستند. این شیوه مدیریت و انتخاب سرمربی 
بی تردید ما را به المپیک نخواهد رساند. سرمربی اسبق تیم فوتبال امید ایران گفت: برای 
حضور در المپیک و رسیدن به موفقیت باید کار کارشناسانه کرد و هیچ گاه در فوتبال بدون 
برنامه ریزی نمی توان موفق شد. در تمامی سال های گذشته هیچ گاه مسئولان فدراسیون 
برای این تیم برنامه نداشتند. وی خاطرنشان کرد: فرهاد مجیدی از بازیکنان خوب ایران 
بود و برای همه قابل احترام است اما سرمربیگری تیم امید برای او زود بود. مسئولان 
فدراسیون فوتبال با این شیوه انتخاب سرمربی هم به تیم ملی آسیب رساندند و به هم فرهاد 
مجیدی را سوزاندند. قاسمپور اظهار داشت: امیدوارم مسئولان فوتبال کشور یک بار برای 
همیشه به فکر این تیم باشند و برای آن برنامه ریزی کنند. با این شرایط هیچ گاه نباید انتظار 

موفقیت از تیم امید داشته باشیم.

حمید درخشان: 

تیم امید تاوان رفتار غلط فدراسیون را می دهد
سرمربی پیشین تیم امید ایران گفت: این تیم تاوان رفتار غلط فدراسیونی ها را می دهد و 

شرایط این تیم خیلی سخت است. 
»حمید درخشان« با اشاره به اتفاق های اخیر در تیم امید که منجر به استعفای »فرهاد 
مجیدی« شد، افزود: شرایط اکنون نگران کننده است. البته این اوضاع قابل پیش بینی بود 
و با استعفای مجیدی شرایط وخیم تر شد. وی اظهار داشت: به نظر من وقتی تصمیمی 
برای تیم گرفته می شود باید حمایت های لازم انجام شود اما هنگامی که کار اصولی را شاهد 
نباشیم نتیجه اش همین می شود. درخشان اضافه کرد: وقتی برای موفقیت برنامه ریزی 
می کنید باید امکانات را هم فراهم کنید. این نمی شود که تیم را دست مربی دهید و سپس 
آن را رها کنید. زمان مربی قبلی تیم ملی چگونه برنامه ها به فدراسیون تحمیل می شد؟ هر 
فردی هم بخواهد با آرامش کار کند در کارش دخالت می کنند. وی در مورد انتقاداتی که 
از ابتدا به انتخاب »فرهاد مجیدی« وارد می شد اضافه کرد: من با فرد کاری ندارم اما وقتی 
مربی ای را انتخاب می کنید باید به او اعتماد داشته باشید و از او حمایت کنید نه اینکه 
پشتش را خالی و در کارش دخالت کنید. درخشان خاطرنشان کرد: باید به مربی اختیار 
تام داده شود. شرایط خیلی سخت شد. با این حال تیم امید تاوان این رفتار فدراسیون را 

می دهد.

تیم ملی والیبال ایران در سومین بازی جام جهانی با درخشش جوانان خود مقابل 
کانادا به پیروزی رسید.

تیم ملی والیبال ایران در سومین دیدار خود در مسابقات جام جهانی والیبال از ساعت 
۵:۳۰ بامداد روز جمعه مقابل تیم کانادا صف آرایی کرد و توانست ۳ بر یک حریفش 
را شکست دهد. ایگور کولاکوویچ در این بازی از ترکیب جوان استفاده کرد و فرهاد 
قائمی، مسعود غلامی، علی اصغر مجرد، پوریا یلی،امیرحسین اسفندیار، جواد کریمی 
و محمدرضا موذن را راهی زمین کرد و در نهایت نخستین پیروزی جام برای ایران با نتیجه 

۳ بر یک مقابل کانادا رقم خورد.
* ست نخست؛ ۲۵ بر ۱8 به سود کانادا

نخستین امتیاز در این ست را امیرحسین اسفندیار برای ایران ثبت کرد. دو تیم در 
ابتدا بازی برابر و پایاپایی داشتند و نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر 7 به سود 
کانادا همراه شد. با شروع بازی در حالیکه کانادایی ها ۵ اختلاف امتیاز ایجاد کردند، 
سرویس های خوب علی اصغر مجرد اختلاف را کاهش تا دومین تایم استراحت فنی با 
نتیجه ۱۶ بر ۱۴ به سود کانادا همراه شود. کانادا با عملکرد بهتر در سرویس و حمله با 

استفاده از اشتباهات تیم ملی با نتیجه ۲۵ بر ۱۸ پیروز این ست شد.
* ست دوم؛ ۲۵ بر ۲3 به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست برای ایران ثبت شد. در این ست نیز مانند ست نخست دو 
تیم در ابتدا بازی برابری داشتند،. اسفندیار و مجرد با نمایش خوب در سرویس و حمله 
باعث برتری ۸ بر ۶ ایران در نخستین تایم استراحت فنی شدند.  در ادامه در حالیکه ملی 
پوشان جوان ایران  ۴ اختلاف امتیاز را ایجاد کرده بودند و ۱۲ بر ۸پیش بودند  با تقاضای 
تایم استراحت سرمربی کانادا مواجه شدند، همین وقفه رفته رفته باعث کاهش اختلاف 
امتیاز شد تا دومین تایم استراحت فنی با یک اختلاف امتیاز و نتیجه ۱۶ بر ۱۵ به سود 
ایران تمام شود. در نهایت این ست با پیروزی ۲۵ بر ۲۳ شاگردان جوان ایگور کولاکوویچ 
همراه شد تا دو تیم در ست شماری برابر شوند )فرهاد قائمی در اواسط ست دچار آسیب 

دیدگی شد و بجای او پوریا فیاضی وارد زمین شد(.
* ست سوم؛ ۲7 بر ۲۵ به سود ایران

پوریا یلی نخستین امتیاز را برای ایران ثبت کرد. ملی پوشان از ابتدای ست برتری 
خود را حفظ و نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۶ به سود ایران همراه شد. در 
ادامه ایران ۴ اختلاف امتیاز ایجاد و با نتیجه ۱۱ بر 7 پیش افتادند. کانادایی ها رفته رفته 
اختلاف را کاهش و بازی را در امتیاز ۱۱ برابر کردند تا کولاکوویچ پس از از دست رفتن ۴ 
اختلاف امتیاز مجبور به گرفتن تایم استراحت کند. در نهایت دومین تایم استراحت فنی 
با نتیجه ۱۶ بر ۱۳ به سود کانادا همراه شد. با شروع بازی تیم ملی اختلاف امتیاز ها را 
جبران کرد، ابتدا بازی در امتیاز ۲۰ برابر شد و سپس ملی پوشان با نتیجه ۲۱ بر ۲۰ پیش 
افتادند. دو تیم در ادامه پایاپای پیش رفتند و در نهایت بازیکنان جوان و با انگیزه ایران با 

نتیجه ۲7 بر ۲۵ پیروزی ست شدند.
* ست چهارم؛ ۲۵ بر ۱9 به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست با از برخورد توپ سرویس میلاد عبادی پور برای کانادا ثبت 
شد و بازی برای دو تیم برابر پیش رفت. نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر 7 برای 
کانادا با پیروزی همراه شد. ملی پوشان ایران بازی سرعتی خود را در این ست هم ادامه 
دادند و دومین تایم استراحت فنی با ۳ اختلاف امتیاز و با نتیجه ۱۶ بر ۱۳ به سود تیم 
ملی همراه شد. در نهایت ایران موفق شد با درخشش جوانان خود  ۲۵ بر ۱۹ حریف 

خود را شکست دهد.
 ایران در چهارمین دیدار خود از ساعت ۱۱:۳۰ روز شنبه ۱۳ مهرماه به مصاف استرالیا 
خواهد رفت. سعید معروف، جواد کریمی، امیر غفور، پوریا یلی، پوریا فیاضی، فرهاد 
قائمی، میلاد عبادی پور، امیرحسین اسفندیار، علی شفیعی، مسعود غلامی، علی 
اصغر مجرد، محمدرضا حضرت پور و محمدرضا مؤذن ۱۳ بازیکن ایران در چهاردهمین 
دوره مسابقات جام جهانی به میزبانی ژاپن هستند. سید محمد موسوی بزرگ ترین غایب 
ایران در این مسابقات است که به دلیل خستگی و مشکلات شخصی با موافقت ایگور 

کولاکوویچ در این مسابقات حضور ندارد.
ایگور کولاکوویچ:

پیروزی مهمی مقابل کانادا کسب کردیم
سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از پیروزی مقابل کانادا گفت: بعد از دو شکست در 

جام جهانی والیبال، اعتماد به نفسمان کم شده بود و برد امروز برایمان اهمیت داشت.
ایگور کولاکوویچ در نشست خبری بعد از بازی گفت: پس از دو شکست، این پیروزی 
خیلی برای ما مهم بود چرا که اعتماد به نفسمان کم شده بود. بعد از ست نخست، بازی 

را با انرژی شروع کردیم و بسیار خوشحالم چرا که اغلب بازیکنان مخصوصا بازیکنان 
نیمکت نشین و جوان با کیفیت ظاهر شدند کسانی که آینده های والیبال ایران هستند. 

امیدوارم بتوانیم این انرژی را برای بازی های بعد حفظ کنیم.
سرمربی تیم ملی والیبال درباره علی اصغر مجرد گفت: مجرد بیشتر یک مدافع 
است. هر چند که امروز از دفاع او راضی نیستم چرا که می توانست بهتر دفاع کند. اما 
او در سرویس شگفت زده ام کرد و اشتباه کمی مرتکب شد. به خاطر این عملکرد بسیار 

خوشحال هستم.
معروف: جوانان ایران لایق برد مقابل کانادا بودند

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران پس از پیروزی مقابل کانادا گفت: بازیکنان جوان و آینده 
دار ما برای هر امتیاز جنگیدند. 

سعید معروف در نشست خبری پس از شکست تیم ملی کانادا گفت: فکر می کنم پس 
از دو شکست در جام جهانی، این پیروزی بزرگی برای ما بود. امروز بازیکنان جوان ما 
عملکرد عالی داشتند و من از این پیروزی خیلی خوشحال هستم. بسیار خوشحالم که 

بازیکنان جوان و آینده دار برای هر امتیاز جنگیدند. آنها لایق این پیروزی بودند.

کانادا تسلیم ایران شد

نخستین پیروزی تیم ملی والیبال با درخشش جوانان

ستاره آرژانتینی بارسلونا پیروزی برابر  اینتر را ضروری دانست و تاکید کرد که مشکلی با گریزمان ندارد.
به گزارش ایسنا و به نقل از مارکا، لیونل مسی در دیدار برابر اینتر در ترکیب اصلی بارسلونا به میدان رفت تا در پیروزی دو بر یک 
تیمش در این دیدار نقش داشته باشد. او بعد از بازی گفت: این نخستین ۹۰ دقیقه من در فصل جاری بود و به این خاطر خوشحال 
هستم. احساس خستگی داشتم و هنوز با تیم هماهنگ نشده ام. با گذشت زمان بهتر و بهتر خواهم شد و تلاش بیشتری خواهم 
داشت. هر هفته دو بازی انجام می دهیم و طبیعی است که بازیکنان خسته شوند. زمانی برای استراحت وجود ندارد. وقتی بازی 

می کنم احساس خوبی دارم. در دیدارهای بعدی بهتر ظاهر خواهم شد.
مسی ادامه داد: با تساوی در دیدار نخست شرایط سخت شد و به پیروزی در این دیدار نیاز داشتیم. کسب پیروزی در بازی خانگی 
بسیار مهم بود و خوشبختانه به آن دست پیدا کردیم. در نیمه نخست اینتر بهتر بازی کرد اما در نیمه دوم ما بهتر بودیم. اینتر نشان 
داد که تیم خوبی است. بازی دفاعی اینتر شرایط ما را سخت کرد اما خوشبختانه از فرصت های خود استفاده کردیم و دو گل به 

ثمر رساندیم.
مسی درباره مشکلات بازیکنان با مدیریت باشگاه گفت: الان شرایط خوب است. کسب پیروزی باعث می شود تا تیم در وضعیت 

بهتری قرار گیرد. مسائلی را که فوتبالی نیست بعد بررسی می کنیم و زمان لازم را داریم.
او درباره رابطه اش با گریزمان گفت: ما در مسیر درستی گام برمی داریم. بدون شک هیچ مشکلی با هم نداریم. در بارسلونا همه 
بازیکنان رابطه خوبی با هم دارند. ما یکدل پیش می رویم. به پیروزی در این بازی نیاز داشتیم و با همدلی آن را به دست آوردیم. 

می خواهیم که در دیدارهای بعدی هم این شرایط ادامه داشته باشد.
مسی در پایان گفت: بیشتر تیم های بزرگ در فصل جاری به مشکل خورده اند و شروع خوبی نداشته اند اما رفته رفته وضعیت بهتر 
خواهد شد. من اهل انتقاد نیستم اما باید این را هم گفت که وقتی تیم مسافرت می کند تمرینات خوبی هم برگزار نمی شود. شرایط 

سخت است اما با مرور زمان به همه چیز عادت می کنیم.

مهاجم بارسلونا از پیروزی تیمش برابر اینتر خوشحال است و تاکید کرد که با قدرت به راه خود 
ادامه می دهد و هیچ وقت تسلیم نمی شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از اسکای اسپورت، بارسلونا با درخشش لوئیس سوارس توانست اینتر 
را شکست دهد. آبی اناری ها که در نوکمپ از اینتر پذیرایی کردند با یک گل از حریف خود عقب 
افتادند اما در نیمه دوم با درخشش سوارس دو گل به ثمر رساندند تا بازی را با نتیجه دو بر یک به 
سود خود به پایان برسانند. سوارس هر دو گل تیمش را در این دیدار به ثمر رساند. او بعد از بازی 
گفت: پیروزی بسیار شیرین و ارزشمندی را به دست آوردیم. در نیمه نخست بازی خوبی را به نمایش 
نگذاشتیم اما در نیمه دوم وضعیت تغییر کرد. به خوبی می دانستیم که اگر مانند نیمه نخست بازی 
می کردیم تن به شکست می دادیم به همین خاطر سطح کیفی خود را بالا بردیم. سوارس ادامه 
داد: با صبر و حوصله در نیمه دوم فرصت های خوبی را ایجاد کردیم. تیمی که می خواهد پیروز شود 
باید از فرصت های که به دست می آورد استفاده کند. والورده بین دو نیمه از ما خواست که با نظم و 
سازماندهی بهتری بازی کنیم. سرمربی تیم روی نیمکت است تا اشتباهات بازیکنان را گوشزد کند. 

اینتر بازیکنان سریعی در اختیار داشت که از فضاها به خوبی استفاده می کردند. سوارس درباره دو گلی که در این دیدار به ثمر رساند، 
گفت: من مهاجم تیم هستم و باید گلزنی کنم و یا حداقل پاس گل دهم. به تلاش خود ادامه می دهم و نمی خواهم که سلاح برنده خود را 

از دست دهم. من هیچ وقت تسلیم نمی شوم و با قدرت راه خود را ادامه می دهم.
و در پایان گفت: من بهترین تیم جهان هستیم و باید چنین چیزی را ثابت کنیم. در هر دیداری باید با نهایت تمرکز بازی کنیم. می دانیم 

که در هر دیداری شانس بالایی برای پیروزی داریم. برای پیروز شدن باید با نهایت تمرکز بازی کرد و قدر فرصت ها را دانست.
بارسلونا در دو دیداری که به میدان رفته ۴ امتیاز به دست آورد و بعد از دورتموند در رده دوم جای دارد.

سوارس: هیچ وقت تسلیم نمی شوممسی: رابطه ام با گریزمان خوب است

 در ۲ سه فصل اخیر بازیکنان خارجی محبوب استقلال از این تیم به شکل های 
مختلفی رفته اند. اکثر این بازیکنان بعد از جدایی مانند آبی پوشان تهرانی به موفقیتی 

نرسیدند. 
در آستانه آغاز هفته ششم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران قرار داریم. آبی پوشان 
تهرانی تا به اینجا عملکرد خوبی نداشته اند و در رده چهاردهم قرار گرفته اند. آنها در این 
فصل ۲ بازیکن خارجی جذب کرده اند که هیچ کدام عملکرد مثبتی نداشته اند. میلیچ در 
سه بازی که به میدان رفته نمایش مثبتی نداشته و دیاباته هم در دیدار برابر نفت مسجد 

سلیمان دچار مصدومیت شد تا برای یک ماه از میادین دور شود. گرچه او در بازی برابر 
تیم های ماشین سازی و فولاد خوزستان هم نتوانست چیز خاصی از خود نشان دهد.

عملکرد بد این بازیکنان باعث شده تا هواداران استقلال بار دیگر به یاد مهره های 
خارجی خوب خود در ۲ سه فصل اخیر بیفتند که اصلا مایل به جدایی آنها نبودند اما 
هرکدام به شکلی از این تیم رفتند و راهی کشورهای دیگر شدند. رابسون جانواریو، سرور 
جپاروف، مامه بابا تیام و آیاندا پاتوسی محبوب ترین بازیکنانی بودند که بعد از دوره ای 
درخشان استقلال را ترک کردند. با رفتن آنها استقلال به مشکل خورد اما خودشان در 
چه وضعی به سر می برند. آمار و ارقام نشان می دهد که به جز تیام، الباقی آنها به توفیق 

چندانی نرسیده اند یا اگر هم این اتفاق رخ داده بسیار کوتاه مدت بوده است.
رابسون جانواریو: این مدافع جوان بعد از ترک استقلال راهی لیگ برتر پرتغال شد و 
برای تیم بوآویشتا یک فصل به میدان رفت. او بعد از جدا شدن از بوآویشتا به لیگ امارات 
آمد و برای تیم بن یاس یک فصل بازی کرد. رابسون بعد از پایان دوره حضورش در بن 
یاس، در لیگ امارات باقی ماند و در این فصل برای تیم ناشناخته "خورفکان" به میدان 
می رود. تیمی که تا پایان هفته دوم رقابت های لیگ امارات تنها یک امتیاز داشته و موفق 
به ثبت کلین شیت هم نشده اند. احتمال میرود خورفکان با جانواریو برای نیفتادن در 

این فصل بجنگد.
سرور جپاروف: هافبک کهنه کار ازبکستانی بعد از اینکه استقلال را در پایان هفدهم 
ترک کرد راهی لیگ قزاقستان و تیم "ژیتسو" شد. او در این تیم نتوانست مهره ثابتی باشد 
و به همین دلیل در پایان فصل به همکاری خود پایان داد و به کشورش بازگشت تا برای 

تیم متوسط "متالورگ" توپ بزند. تیمی که هم اکنون درلیگ ۱۴ تیمی ازبکستان رتبه 
هشتم را در اختیار دارد. تنها پنج هفته تا پایان مسابقات فرصت باقی است.

آیاندا پاتوسی: آخرین خارجی محبوب آبی ها پاتوسی بود. هافبکی که خیلی زود دل 
هواداران استقلال را ربود و به همان زودی هم از این تیم رفت. او بعد از ترک تهران راهی 
امارات شد تا برای تیم "بن یاس" بازی کند. او مهره ثابتی در تیمش به حساب می آید و در 
هفته اول لیگ امارات مقابل عجمانی که منشا را در اختیار دارد موفق شد در دقیقه ۸۳ 
تیمش را از شکست نجات دهد و گلزنی کند. با این حال بن یاس با ۲ امتیاز همچنان در 

حسرت برد در این فصل باقی مانده است.
مامه بابا تیام: او تنها کسی است که بعد از جدایی از استقلال توانست پیشرفت قابل 
ملاحظه ای داشته باشد. بهترین خارجی چند سال اخیر آبی پوشان تهرانی بعد از 
جدایی ناباورانه از این تیم در پایان لیگ هفدهم راهی عجمان شد و آنقدر خوب کار کرد 
که مورد توجه تیم ترکیه ای قاسم پاشا قرار گرفت. فعلا تیام در ۶ بازی برای این تیم سه گل 
زده و یک پاس گل داده است. اوج درخشش این بازیکن مقابل آنتالیا اسپور بود که ۲ گل 
زد و یک پاس گل داد. با این حال قاسم پاشا در لیگ ۱۸ تیمی ترکیه رتبه چهاردهم را به 

خود اختصاص داده است.
ایسما یکی دیگر از خارجی های اخیر استقلال نیز حدود یک ماه پیش به تیم جی 
لیگی "ماتسوموتو یاماگا" در ژاپن پیوست. تیمی که در رتبه یکی مانده به آخر لیگ ژاپن 
قرار دارد و ایسما هنوز موفق به حضور در ترکیب این تیم نشده است. نکته جالب این است 

که تنها هفت هفته تا پایان رقابت های این فصل جی لیگ باقی مانده است.

سرنوشت خارجی های محبوب استقلال بعد از جدایی چه شد؛ 

خارجی های محبوب ناکام به جز تیام

ظهر پنجشنبه بود که فرهاد مجیدی با انتشار پستی در اینستاگرام 
اعلام کرد که از سمت سرمربی گری تیم ملی استعفا داده و به نظر 
می رسد در پشت پرده تیم ملی امید اتفاقاتی افتاده که فرهاد مجیدی 

بعد انجام سه بازی به این کار تن داده است.
ادامه این وضعیت شرم آور به نفع تیم نبود!

 سرمربی تیم فوتبال امید ایران که پس از کسب نتایج ضعیف به 
همراه این تیم در دیدارهای تدارکاتی مورد انتقادات زیادی قرار گرفته 

بود، با انتشار پیامی از این مسئولیت کناره گیری کرد. 
فرهاد مجیدی سرمربی تیم فوتبال امید ایران با انتشار پیامی در 
را  و دلیل آن  انصراف داد  تیم  این  از هدایت  صفحه شخصی خود 
دخالت در امور سرمربیگری دانست.  وی در این پیام نوشت: »به 
خاطر دخالت های نادرست و غیرحرفه ای در امور سرمربیگری، تیم 
المپیک ایران را ترک می کنم. زمان زیادی از کارم در تیم امید و تلاش 
برای حل این مشکل گذشت اما نهایتا ادامه این وضعیت شرم آور به 
نفع تیم امید در آستانه یک تورنمنت مهم نمی دانم و روش هایی که 
بر اساس پست های تعریف نشده و غیراستاندارد توسط کمیته فنی بر 
تیم امید حاکم است مطابق اصول مربیگری ام نبوده و نخواهد بود.« 
تیم ملی امید روزهای خوبی را سپری نمی کند و این تیم بعد از تحمل 
شکست های متوالی مقابل ازبکستان نیمکت خود را خالی از سرمربی 
می بیند و این شرایط تقریبا به این معنی است که حسرت المپیک 
برای چندمین بار برای فوتبال ایران تمدید خواهد شد. ماجرای تیم 
ملی امید و المپیک در ابتدا با حضور حمید استیلی، مردی که بعد 
از تجربه تلخ پرسپولیس روی نیمکت تیم بزرگی ننشسته بود شروع 
شد و مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال، او را به عنوان مدیر تیم 
ملی امید انتخاب کرد و کرانچار هم مدتی بعد به عنوان سرمربی تیم 
ملی امید انتخاب شد، اما در همان زمان هم تعداد زیادی از رسانه ها 
از این موضوع خبر می دادند که حمید استیلی باوجود اینکه ردای 
سرمربی گری تیم را به تن ندارد و صرفا مدیر تیم است، جایگاهی بسیار 

بزرگ تر از سمتش را در تیم دارد و حتی در مسائل فنی تیم هم دخالت 
می کند و به نوعی یک تیم ملی امید دیگر را تحت هدایت خودش و در 
سایه تشکیل داده است، اما همه این ها در حد حرف باقی ماند و تیم 
امید با کرانچار راهی بازی های آسیایی شد. این اتفاقات در حالی رخ 
می داد که کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی ایران پیش از انتخاب 
کرانچار به عنوان سرمربی تیم ملی امید، اصرار زیادی به هدایت امیدها 
به دست بازیکنانی تازه مربی شده ای مثل نکونام داشت، اما این اتفاق 
به هر شکلی که بود رخ نداد و تیم ملی امید هم مانند بزرگسالان به 
دست مربیان خارجی سپرده شد. در بازی های آسیایی با اینکه تیم 
ملی امید کار را خوب شروع کرده ، اما ترس رویارویی با کره جنوبی کار 
دست تیم ملی امید داد و امیدهای ایران در لحظاتی که باید شیوه 
بردن را یاد می گرفتند، تن به باختی عجیب و غریب دادند، اما نتیجه در 
بازی دیگر طبق پیش بینی مدیران تیم ملی امید پیش نرفت و این تیم 
هم داغ یک شکست تلخ را تجربه کرد و هم با کره جنوبی روبه رو شد و 
علاوه بر شکست مقابل این تیم از گردونه  رقابت های بازی های آسیایی 
حذف شد. این پایان ماجرا نبود و به نظر می رسید که مصاحبه ها و 
گفت وگوهای دائمی استیلی با رسانه های مخلتف در جریان برگزاری 
رقابت های بازی های آسیایی پیرامون سفارشی بودن باخت در بازی 
گروهی برای فرار از تقابل با کره جنوبی، ایران را در دردسری بزرگ و 
در آستانه حذف از رقابت ها قرار دهد. البته این خطر به هر شکلی 
که بود رفع شد و تیم ملی امید از غرق شدن در باتلاق حاشیه ها 
فرار کرد تا به ادامه راه و صعود به المپیک فکر کند. در مرحله اولی 
انتخابی المپیک تیم ملی امید در گروهی آسانی قرار گرفت که تنها 
رقیبی که در آن می توانست تنه به تنه ایران بزند، عراق بود. شاگردان 
کرانچار از پس این تیم بر نیامدند تا مانند چهارسال قبل و تیم تحت 
هدایت خاکپور و مایلی کهن به عنوان تیم دوم گروه راهی مرحله بعدی 
رقابت ها شوند. بعد از این اتفاق مدیران تیم ملی امید و سئول نشینان 
تصمیم به برکناری کرانچار و استفاده از یک مربی داخلی گرفتند و در 

جریان همین اتفاقات و کش وقوس ها بود که دوباره خبرهایی در بعضی 
رسانه ها از قدرت گرفتن استیلی در تیم ملی امید منتشر شد. 

مدیری که حتی شایعه های زیادی درباره دخالتش در کارهای فنی 
کرانچار به گوش می رسید، حالا به یکی از گزینه های تیم ملی امید 
تبدیل شده بود. درنهایت اما ترس مدیران فدراسیون فوتبال، وزارت 
ورزش و کمیته ملی المپیک از سطح فنی و گذشته حمید استیلی 
به عنوان سرمربی باعث شد تا آن ها به فکر گزینه های دیگر بیفتند و 
صندلی لرزان تیم ملی امید را به یحیی گل محمدی، مهدی تارتار و 
فرهاد مجیدی پیشنهاد دهند. این پیشنهاد از سوی دو مربی ابتدایی 
رد شد، اما فرهاد مجیدی که در آن زمان به تازگی از استقلال جدا شده 
بود با سابقه سرمربی گری کم تر از ۱۰ بازی سکان هدایت تیم ملی 
امید را برعهده گرفت. تیم ملی امید با مجیدی هم دو بازی با ازبکستان 
و  یک بازی با تیم ملی ایران انجام داد و این تیم تنها نتوانست به یک 
تساوی دست پیدا کند و در دو بازی مقابل ازبکستان شکست خورد تا 
مشخص شود که فرهاد مجیدی هم فرشته نجات این تیم نیست و او 
هم در اداره تیم و مدیریت تیمش ضعف های زیادی دارد، اما ضعف 
فرهاد مجیدی تنها نکته عجیب پیرامون این تیم نبود و بازهم خبرهای 

زیادی در رسانه ها از دخالت های بی مورد استیلی در تیم به گوش رسید 
و حتی بعضی از اخبار حاکی از این بود که استیلی یک جلسه فنی 
بدون هماهنگی فرهاد مجیدی پیش از بازی دوستانه با ازبکستان 
برگزار کرده و وقتی این موضوع به گوش سرمربی تیم ملی امید رسیده 
است، او حسابی خشمگین و عصبانی شده و بعد از گذشت چند 
هفته، او تصمیم به استعفا گرفته است. بعد از این اتفاقات و طبق اخبار 
و شایعات منتشر شده، استیلی دوباره به گزینه اول نیمکت تیم ملی 
امید تبدیل شده است و جدایی دو مربی خوش نام در فوتبال ایران، 
زننده گل قرن احتمالا روی نیمکتی خواهد نشست که به احتمال 
فراوان به رویای المپیکی شدن دست نخواهد یافت و این آرزو را مانند 
دیگر تیم ها به گور خواهد برد. اگر این تیم به المپیک نرسد، شایسته 
است که کمیته اخلاق به این ماجرا ورود کند و با جست وجو کردن در 
بین اخبار و کنکاش میان اتفاقات و پرونده مسکوت مانده و پرس وجو 
کردن از افراد مطلع به این نتیجه برسد که چه اتفاقی افتاد که نیمکت 
این تیم تا این اندازه لرزان شد و در ابتدا چه اتفاقاتی رخ داد که مهدی 
تاج راضی شد تا حمید استیلی سکان مدیریت این تیم را برعهده 

بگیرد.

تاج" بی برنامگی فدراسیون فوتبال بر سر امیدها

کرانچار و فرهاد مجیدی قربانی چه شدند؟
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رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که ما از ایجاد نظام امنیتی جدید در منطقه 
استقبال می کنیم، گفت: هیچ ابتکاری در عرصه سیاست خارجی از آمریکایی ها ندیدیم 

و علت این است که افراطی عمل کردند. 
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در مصاحبه ای که  روز )سه شنبه، ۹ 
مهرماه( با خبرنگار شبکه تلویزیونی الجزیره داشت به سوالاتی درخصوص پیشنهاد 
آتش بس انصارالله یمن، اظهارات اخیر ولیعهد سعودی، احتمال وقوع جنگ، برجام و 

حادثه آرامکو پاسخ داد.
رئیس مجلس با بیان این که ترامپ هیچ دستاورد و توفیق خارجی نداشته است، اظهار 
داشت: آمریکایی ها باید بپذیرند مسائل منطقه ای خصوصیاتی دارد که با توجه به آنها 

باید عمل کنند.
لاریجانی تصریح کرد: مشکلات منطقه از طریق نظامی حل نمی شود،   مشی ایران 

کمک به کشورهای اسلامی است.
مشروح این گفت و گو که شب گذشته از شبکه الجزیره پخش شد، به این شرح است:

پاسخ پیامی که از طرف مقامات سعودی به ایران داده شده، چگونه می تواند 
باشد؟ 

لاریجانی: ما  بارها گفته ایم که مسائل منطقه از جمله مسائل امنیتی و اختلافات سیاسی 
باید با کمک کشورهای منطقه حل و فصل شود و این موضوع در مورد عربستان هم صدق 
می کند؛ از ابتدا که این مسائل در رابطه با جنگ یمن در عربستان مطرح بود، گفتیم 
درهای ایران به سوی مذاکرات و حل مساله باز است؛ آنها بودند که فحاشی می کردند 
و حتی گاهی برخی مسئولانشان گفتند ما جنگ را به تهران می کشیم. ما از اینکه آنها 
متوجه شدند که مسائل منطقه باید از طریق سیاسی و گفت و گو حل شود، استقبال 

می کنیم.
نگاه ما همیشه حل مسائل در منطقه از طریق گفت و گو بوده و تشکر می کنیم از این 
که سعودی ها در مراسم حج نسبت به حجاج ایرانی خیلی خوب عمل کردند و همچنین 
از این که گاهی برای حل مسائل عمره ایرانی ها مذاکره می کنند. بسیاری از مسائل را می 
توان از این طریق حل کرد و ایران همیشه برای حل و فصل مسائل از طریق گفت و گو روی 

گشاده داشته است.
اگر شما استقبال می کنید و خرسند هستید از این کار سعودی، آیا می شود 
انتظار داشت که پاسخ ایران به این پیام بهتر و مناسب تر از آن پیامی باشد که 

سعودی ها به ایران فرستادند؟ 
لاریجانی: خیلی روشن است. اگر مسئولان کشور سعودی به این امر توجه کردند که به 
جای تکیه بر آمریکایی ها و ایجاد آشفتگی ها در منطقه باید  از طریق مذاکره مسائل را حل 
کنند و پیشنهاد و مدلشان را مطرح کنند،   این کار عملی است. ما این کشورها را اسلامی 
می دانیم و دلیلی ندارد که در این زمینه حرف مبهمی بزنیم؛ اگر توجه کردند، پیشنهاد 

خود را ارائه کنند و مذاکره قابل اجراست.
ولیعهد سعودی تصریح کرد که تمایلی به راه حل نظامی ندارند و خواستار راه 
حل سیاسی برای حل مسائل شان با ایران هستند، آیا ایران ایده ای برای راه حل 

سیاسی دارد و چه راه حل سیاسی ممکن است پیش رو باشد؟ 
لاریجانی: من هم شنیدم که محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان این مطلب را گفته و این 
قدری متفاوت تر از حرف های گذشته شان است؛ ما همیشه در مورد حل و فصل مسائل 
از طریق مذاکره استقبال می کنیم؛ ایشان روشن بگویند چگونه می خواهند عمل کنند، 

ایران فکر می کند و پاسخ خواهد داد؛ در این رابطه مشکلی وجود ندارد.
آیا شما معتقد هستید که راه حل نظامی دور از دسترس است و امکان توسل 

به آن بعید است؟ 
لاریجانی: من فکر می کنم تمامی کشورهای منطقه قبول دارند که مشکلات منطقه 
از طریق نظامی حل نمی شود، بلکه آتش اختلافات گسترده تر می شود؛ به عنوان مثال 
مگر مشکل یمن پس از سال ها حل شد؟ بنابراین کاملا در منطقه جاافتاده که با حضور 
نظامی مسائل حل نمی شود و این امکانپذیر نیست. در مورد مساله سوریه هم همین طور، 
زمانی که اوایل بروز مشکلات در این کشور بود، برخی از کشورهای منطقه می گفتند راه 
حلی جز فشار نظامی وجود ندارد، اما بسیاری از کشورها متوجه شدند که این راه حل 
واقعی نیست، بلکه رویاست و حتی برخی  از آنها سفارت خانه های خود را در سوریه باز 
کردند. همین مساله در مورد یمن نیز صدق می کند. همان زمان گفتند که ظرف چند 
هفته ما مساله یمن را حل می کنیم، اما این مساله چندین سال طول کشیده است. اینکه 
کشورهای منطقه و رهبران آنها متوجه شدند، مسائل منطقه از طریق گفت و گوی سیاسی 
قابل حل است، نشان می دهد که  یک پله به جلو رفته ایم و این درست است. ایران پس از 
انقلاب اسلامی همیشه معتقد به رابطه برادرانه  و مراودات سیاسی، همکاری های امنیتی 
و اقتصادی با کشورهای منطقه بوده است و حتی وظیفه خود دانستیم به برخی کشورهای 
منطقه مانند عراق و دیگر کشورها که دچار تروریسم وحشی شدند و از ما کمک خواستند، 
کمک کنیم. بنابراین مشی ایران کمک به کشورهای اسلامی است. ما با گذشت ۴۰ سال 
پس از انقلاب اسلامی سابقه تعرض به هیچ کشوری را نداریم، بلکه در جنگ تحمیلی به 
ما تعرض هم شد و  بسیاری از کشورهای منطقه به صدام کمک مالی و نظامی کردند، اما 
بعد از جنگ گذشت کردیم و بر اساس مشی اصلی جمهوری اسلامی که همان همکاری 

با کشورهای اسلامی است، عمل کردیم و این میدانِ آزمون دیگری است.
حرف جمهوری اسلامی روشن است. ما  معتقدیم که با کشورهای اسلامی رابطه برادرانه 
داشته باشیم و این  نص قانون اساسی ما است؛ البته ممکن است به دلیل بی توجهی 

برخی کشورها مشکلاتی در منطقه ایجاد شده باشد که حالا به اشتباه خود پی بردند.
 ما سیاست قبلی خود را به آنها اعلام می کنیم و هر کدام از کشورهای منطقه و اسلامی 
بخواهند مسائل و اختلافات را به جای رفتار نظامی از طریق گفت و گوی سیاسی حل 

کنند، درهای جمهوری اسلامی ایران به روی آنها باز است و ما آماده ایم.
به نظر شما کشورهای منطقه در رابطه با طرح پیشنهادی آقای روحانی در 
مورد حفظ امنیت در خلیج فارس و تنگه هرمز توسط خود کشورهای حاشیه خلیج 

فارس تا چه اندازه مشارکت می کنند؟ 
لاریجانی: این فکر بسیار خوبی است که از گذشته از سوی ایران مطرح بوده که مسائل 
امنیتی منطقه با مشارکت کشورهای منطقه حل شود و کشورهای دیگر بی جهت دخالت 
نکنند؛ کشورهای بزرگ تنها مساله می سازند، اما نمی توانند تبعات آن را حل کنند بنابراین 
هر چه کشورهای منطقه با هم  تصمیم بگیرند و نظامی امنیتی در منطقه ایجاد کنند، به 
نفع تمامی آنهاست.   این موافق استراتژی جمهوری اسلامی ایران و همچنین نشانه این 
است که ما به دنبال جنگ نیستیم، بلکه به دنبال ایجاد فضای برادرانه هستیم و دیگران در 
منطقه آشفتگی ایجاد کردند؛ ما از ایجاد نظام امنیتی جدید در منطقه استقبال می کنیم 

و آن را پیگیری خواهیم کرد.
وقتی که می گویید اولویت ما حل مشکلات از راه حل سیاسی است، آیا ایران 

ایده و یا طرح مشخصی از این راه حل سیاسی و عناصر تشکیل دهنده آن دارد؟ 
لاریجانی: نمی خواهم پیش شرط بگذارم اما برای سعودی ها در شرایط فعلی خوب است 
که مساله آتش بس انصارالله را بپذیرند. این  به نفع آنها و  علامت خوبی است که نشان 
می دهد پشت این حرفی که زده می شود که مسائل را از راه سیاسی حل کنیم، اراده ای  

وجود دارد.
ما پیش شرط نمی گذاریم، بلکه موافق هر گونه گفت و گو در مورد حل و فصل مسائل 
منطقه هستیم؛ طبعا برخی دخالت ها و تحریکات وجود داشته است و باید مسیر غلطی 
را که رفته اند، اصلاح کنند. البته موضوعاتی که وجود دارد اگر در گفت و گویی صریح و 
روشن مطرح شود، قابل حل است و اگر برخی از کارهایی که آنها انجام داده و مشکلات 
امنیتی را که بر اثر آن اقدامات برای منطقه ایجاد کرده اند، حل کنند، حتما مذاکرات را به 

پیش خواهد برد.
آنها  معتقدند که ایران باید دست از حمایت از انصارالله بردارد و اگر حمایت های ایران 
نبود انصارالله به اینجا نمی رسیدند که بتوانند پالایشگاه های نفتی آرامکو را بزنند و در این 

مورد اتهامات متوجه ایران است و مسئولیت آنچه اتفاق افتاد را متوجه ایران می دانند...
مگر سعودی ها از کشورهای مختلف، آمریکا و فرانسه اسلحه تهیه نمی کنند؟ ما می 
توانیم پیش شرط بگذاریم که کشورهای دیگر به عربستان سلاح ندهند؛ مردم هر کشوری 

حق دارند از هر جایی سلاح بخرند و این به معنای مشارکت کشورها در جنگ نیست.
مثلا اگر در یمن از کلاشینکف استفاده می کنند، آیا باید گفت روسیه در حال جنگ 
است؟ این مساله مناقشه بین دو چیز است؛ مردم یمن در داخل می خواستند تصمیمی 
بگیرند. به چه دلیل سعودی ها دخالت کردند و مردم آنها را با سلاح های آمریکایی و 
کشورهای دیگر کشتند؟ بنابراین انصارالله حق دارد برای دفاع از مردم خود از هر جایی 
سلاح تهیه کند؛ آنها دارند از کشور خود  دفاع می کنند.   این حرف عجیبی است که 
کشوری از همه جای دنیا سلاح بخرد و بر سر مردم فقیری کشوری بریزد و بعد بگوییم آن 
کشور از هیچ جا سلاح تهیه نکند. این به هیچ وجه عادلانه نیست. آنها باید برای دفاع از 
خود سلاح تهیه کنند که ممکن است از کشورهای مختلف باشد. اگر معتقد به آتش بس 
هستتد، ما به انصارالله و سایر گروه ها توصیه می کنیم آتش بس را بپذیرند، زیرا آتش بس 

شروع خوبی برای حل مسائل از طریق سیاسی است.
حمایت  انصارالله  از  که  کنم  معنا  این گونه  را  شما  حرف های  می توانم  آیا 
تسلیحاتی می کنید و اگر حمایت های شما نبود این حملات نمی توانست با این 

دقت و قدرت باشد؟ 
لاریجانی: ممکن است از سلاح ایران هم استفاده کنند. آنها از مسیرهای مختلف تهیه 
می کنند،   به عنوان مثال در حادثه اخیری که رخ داد و تعداد زیادی اسیر گرفتند، آیا ما نیرو 
فرستادیم؟ نه، مردم یمن خود این کار را انجام دادند؛ مردم یمن رشیدند، تحت فشار قرار 
گرفته اند و طی این سال ها ورزیده شده اند؛ یمنی ها در چند جنگ موفق بودند و زمانی 

جمال عبدالناصر هم در یمن تحرکی ایجاد کرد و موفق بود.
تکنیک  و صاحب  ورزیده  جنگ  در  نیروها  جنگ،  طولانی شدن  با  که  پذیرفت  باید 
می شوند؛ انصارالله یمن خودشان صاحب تکنیک شدند؛ نباید جنگ را این قدر طولانی 
می کردند وقتی زندگی شان را از هم پاشیدند، زن و بچه آنها را تحت قشار گذاشند و آنها را 

کشتند مجبورند، از خود دفاع کنند.
اما چرا ایران اصرار دارد به اینکه راه حل ورود به روابط حسنه با کشورهای 

حاشیه خلیج فارس، پایان جنگ در یمن است؟ 
لاریجانی: نمی خواهیم شرط  بگذاریم و با کشورهای منطقه منازعه ای نداریم؛ سایر 
کشورهای منطقه با ما روابط خوبی دارند. ما با عمان، قطر، کویت و سایر کشورهای 
منطقه مذاکره داریم،   اما سعودی ها نخواستند و  مشکلات ایجاد شده در منطقه معلول 
اشتباهاتی بود که در منطقه رخ داد. البته دیگران و اسرائیلی ها تحریک کردند؛ اسرائیلی ها 
دوست کشورهای منطقه نیستند، بلکه دشمن آنها هستند و بهر حال آنها سوء استفاده 

کردند. خوشحالم از اینکه توجه شده و آن را قدر می نهیم و می تواند مفید باشد.
اگر اجازه بدهید برویم سراغ پرونده توافق هسته ای بعد از اتفاقاتی که در 
نیویورک افتاد که دیداری با مقامات آمریکایی صورت نگرفت و ایران اعلام کرد که 
بعد از رفع تحریم ها آماده گفت و گو است، در حال حاضر در مسئله هسته ای بعد از 

اتفاقاتی که در نیویورک افتاد در چه وضعیتی قرار دارید؟ 
لاریجانی: فعلا وضعیت خیلی متفاوتی نسبت به گذشته پیدا نشده. ما مذاکرات طولانی 
را بعد از تقاضای اوباما، رئیس جمهور سابق آمریکا برای حل و فصل مساله هسته ای با 
۱+۵ داشتیم و به توافقی رسیدیم و این توافق را همه قبول کردند و سپس بر اساس آن 
قطعنامه صادر شد، اما رئیس جمهور فعلی آمریکا  آن را بر هم زد که تبعاتی  به طور طبیعی 

به همراه داشت.
ما در این توافق تعهداتی را در مقابل تعهداتی پذیرفتیم. وقتی تعهداتی نقض می شود 
باید قبول کرد که تعهدات دیگر باید بالانس شود. بنابراین ما گفتیم پایبندی ما به این امور 

متناسب با پایبندی شما خواهد بود.
برخی کشورها پیشنهادهایی را برای حل و فصل این مساله داده بودند و تلاش هایی 
داشتند که ما استقبال کردیم. حتی وقتی ترامپ از توافق خارج شد، رهبران کشورهای 
اروپایی گفتند شما مکث داشته باشید تا ما مساله را حل کنیم. در ابتدا چند هفته زمان 
خواستند و ما مطابق رفتار آنها  اقدامی انجام ندادیم، اما چند هفته شان به چند ماه و 
یک سال منتهی شد و هیچ اقدام ملموسی انجام ندادند. در نهایت پیشنهاد  کردند که 
مذاکراتی انجام شود. ما مخالف مذاکرات نیستیم، اما بهتر است اشتباهات جبران و 
تحریم ها بر اساس توافق گذاشته برداشته شود تا بتوان مذاکره کرد؛ در این باره بیانات 
رهبر معظم انقلاب، اساسی و درست است و وقتی تحریم ها برداشته شود، مذاکرات هم 

ادامه پیدا می کند.
در صورتی که وارد مذاکرات شوید؛ ایران آمادگی دارد چه امتیازاتی بدهد تا 

مواضعش  مورد قبول آمریکا قرار بگیرد؟
 لاریجانی: در اینجا باید منطقی حاکم باشد. قبول دارید که ما یک توافق بین المللی 
انجام دادیم. وقتی یک سر توافق آن را بر هم می زند باید آن را اصلاح کند تا مذاکرات انجام 
شود؛ ما که نمی خواهیم عکس یادگاری بگیریم پیشنهاد روشن شان را ارائه کنند و سر 
جای قبلی شان بازگردند تا مذاکره کنیم؛ چون ایران هم ممکن است پیشنهاداتی داشته 
باشد اما نمی شود یکی بزند زیر میز و سپس دم از مذاکره بزند و مشخص است کسی که 

زیر میز زده اهل مذاکره نیست.
آمریکا و رئیس جمهورش ترامپ درخواست ملاقات و دیدار دو طرفه را داشت 
تا بعد از آن بتواند امکان رفع و یا تخفیف تحریم ها را بررسی کند و ایران اصرار کرد به 
اینکه اول رفع تحریم ها و بعد گفت و گو؛ آیا اگر تحریم ها که ایران از آن رنج می برد 

ادامه پیدا کند امکان دارد که ایران از موضعش بازگردد؟
لاریجانی: این مثل این است که آنها که تعهدات خود را انجام ندادند ما همه تعهدات 
را زیرپا بگذاریم و بعد بگوییم حالا مذاکره کنیم. در این رابطه نباید توقع داشته باشند که 
یک طرف تعهدات را انجام ندهد و بگوید تازه می خواهم مذاکره کنم در حالی که مذاکره 
در مقابل دو تعهد بود. به طور قطع منطق ایران عادلانه است و ما  مذاکره با ۱+۵ را نفی 

نمی کنیم و قبلا هم گفتیم اما به شرط ایجاد تعادل مذاکره انجام می شود.
خانم موگرینی گفت که امکان حفظ توافق به این ترتیب نیست؛ در صورتی که 
اروپا هم با آمریکا به طور کامل همراه شود آیا ایران  اعتراف به از بین رفتن کامل برجام 

خواهد کرد؟
فکر می کنم کشورهای اروپایی و حداقل کشورهایی که مذاکره کردند، علاقمند به 
پایبندی به توافق هسته ای و صیانت از آن هستند و از زمان خروج ترامپ از برجام علاقمند 
به حفظ برجام بودند. البته خانم موگرینی  هم بر روی حفظ توافق هسته ای حساس 

هستند.
لاریجانی: ما هم معتقد هستیم که نباید اجازه داد این توافق از بین برود اما دیگران دارند 
آن را از بین می برند و اگر اروپایی ها در این قضیه وزن بگذارند شاید متوقف شوند؛ تنها با 
بیانیه سیاسی این مساله قابل حل نیست. البته پیشنهاداتی دادند و ما هم پیشنهاداتی 

دادیم و باید عمل کنند تا کار جلو برود.
رهبر ایران فرمودند که باید از اروپا هم قطع امید کرد؛ آیا با وجود تمام این 

اتفاقات شما همچنان اندک امیدی به اروپا دارید؟
لاریجانی: اگر به پرونده اخیر در مسئله هسته ای نگاه کنیم فکر کنم رهبر انقلاب حرف 
روشنی زدند و متکی بر تجربه گذشته ما با اروپایی ها بود؛ سال ها قبل و از ابتدای بحث 
هسته ای سه وزیر خارجه اروپا به ایران آمدند و گفتند باید توافقی کنیم و ما ظرف چند 
هفته مسائل را حل می کنیم اما چند هفته به چند ماه و چند سال ختم شد و آخر هم موفق 

نشدند و بعدها به ما گفتند که آمریکایی ها اجازه ندادند.
اخیرا هم گفتند چند هفته به ما فرصت دهید اما باز نتوانستند کاری انجام دهند و 
حتی در مورد مسائل منطقه ای هم به این شکل است و این توانمندی را نمی بینیم. البته 
یا نمی خواهند یا نمی توانند. بنابراین اینکه رهبری فرمودند ما عمل می خواهیم، حرف 
درستی است و وقتی حرف می زنند اما نمی توانند یا نمی خواهند انجام دهند باید بپذیرند 

ما به عمل آنها توجه داریم و استنباط من نیز همین است که توفیقی در عمل ندارند.
آیا می توان گفت  ایران از این بن بست خارج نمی شود مگر با خروج ترامپ از 

کاخ سفید؟
لاریجانی: نمی خواهیم بگوییم تنها همین راه حل وجود دارد اما دستگاه حکومتی آمریکا 
باید متوجه باشد که رفتارشان باعث مساله سازی در منطقه می شود. این هم برای خودشان 

هزینه بر است و از سویی دستاوردی ندارد.
ترامپ انتخابات جدید را در پیش دارد و باید دید که تاکنون چه دستاورد و توفیق خارجی 
داشته است؛ توافق هسته ای را بر هم زد ما هم به تناسب آن گام هایی را در مساله هسته ای 
برداشتیم، مذاکره با کره شمالی چه دستاوردی داشته است؟   ترامپ یک معامله قرن اعلام 
کرد که آن هم در وسط  کار سقط جنین شد و هیچ کس آن را نپذیرفت. می خواستند مساله 
یمن را حل کنند که نتوانستند، برای سوریه هم کاری نکردند و در مورد افغانستان هم 
توفیقی نداشتند بنابراین هیچ ابتکاری در عرصه سیاست خارجی از آمریکایی ها ندیدیم 
و علت این است که افراطی عمل کردند و باید بپذیرند مسائل منطقه ای خصوصیاتی دارد 
که با توجه به آنها باید عمل کنند؛   دستوری نیست که ما باید حتما این کار را انجام دهیم 
و اگر پرونده خود را در سیاست خارجی ورق بزنند خواهند دید که نمره قبولی ندارند. 
بنابراین باید روششان را اصلاح کنند و اگر از عقلشان استفاده کنند می توانند در زمان 

سیاسی خود موفق باشند.
آیا ممکن است اگر تحریم ها افزایش یابد و بسیار غیر قابل تحمل شود ایران به 

سمت گفت و گو با ترامپ و یا عکس گرفتن با او حتی قبل از رفع تحریم ها برود؟
لاریجانی: اگر به خیابان های ایران نگاه کنید به خوبی متوجه می شوید دست ایران از 
نظر امکانات پر است چون کشوری بزرگ و دارای ۸۰ میلیون نفر جمعیت است و معادن و 
صنایع متنوع و نیروی انسانی متخصص زیادی دارد؛ زمانی که ترامپ از برجام خارج شد 
اعلام کرد که ظرف ۳ تا ۴ ماه کار ایران تمام است و این حرف را به یکی از روسای جمهور 

اروپایی هم زده بود در حالی که بیش از یک سال گذشته اما هیچ اتفاقی رخ نداده است.
من نمی گویم از نظر اقتصادی مشکل نداریم اما توانمندی زیادی هم داریم؛ در قانون 
برنامه ششم توسعه برای دولت تکلیف کردیم که بودجه جاری را از نفت خارج کند زیرا 
بخشی از بودجه جاری ما متکی به نفت است  اما ترامپ باعث شد این کار سریع تر انجام 
شود و آن را به جلو بیندازیم و در حال حاضر به دنبال این هستیم که بودجه سال آینده مان 

بدون اتکا به نفت باشد.
ترامپ تصور کرد ما در مضیقه قرار می گیریم اما بعد از تشنج های اقتصادی وضعیت 
متعارفی را داریم پیدا می کنیم. البته ما فشار اقتصادی داریم اما راهکارهایی را برای آن 
پیدا کردیم و زمینه کار و تولید زیادی وجود دارد. در گذشته واردات مان زیاد بود اما در حال 
حاضر صنایع ما به سمت تولید پیش می روند؛ دوره سختی داریم اما دریچه آن توانمندی 

اقتصادی است بنابراین اگر دشمنان به این امید باشند چیزی گیرشان نمی آید.
آیا سایه جنگ به طور کامل از ایران دور شده یا اینکه شما هنوز در محاسبات 

خود احتمال وقوع جنگ را دارید؟
لاریجانی: ما هیچ وقت احتمال مساله جنگ را صفر نمی دانیم و نیروهای مسلح ما 
همیشه باید آماده باشند. اما منطق حکم می کند که آنها هزینه و فایده  کنند. جنگ کردن 
ممکن است برای ما هزینه بر باشد اما برای خودشان هم بسیار پرهزینه است. بنابراین 

احتمال جنگ را کم می بینیم اما برای این احتمال کم هم آمادگی داریم.

آیا پروسه پایداری زدایی از جریان اصولگرا کلید خورده است؟ 

خون تازه در رگ های »جامعه روحانیت« 

 علی اکبر ناطق نوری، در آستانه ورود به هفتادوپنجمین زادروز خود، با بازگشت به 
جمع یاران قدیمی در جامعه روحانیت مبارز پس از ۱۰ سال قهر، خبرساز شده است. 
شیخ تحول ساز و تاثیرگذار جناح محافظه کاران در سال های بعد از انقلاب، با حضور در 
مناسبی سیاسی همچون نمایندگی مجلس، ریاست قوه مقننه، وزیر کشور، عضویت در 
جامعه روحانیت مبارز از همان ابتدای تشکیل، عضویت در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، ریاست شورای هماهنگی نیروهای انقلاب اسلامی و... در مقام یکی از چهره های 
اصلی موثر در تعیین روند سیاست در کشورمان قابل بازشناخت بوده و کسی نمی تواند 

منکر نقش مستقیم او در رسیدن به قدرت بسیاری از شخصیت های سیاسی شود.
ناطق نوری که در سال ۱۳۲۳ در روستای اوزکلا در نور به جهان گشود، به عنوان »شیخ 
نور« شناخته می شود و با ایفای نقش مستقیم و غیر مستقیم در به ریاست جمهوری 
رسیدن افرادی همچون محمود احمدی نژاد و حسن روحانی شناخته می شود. البته 
بسیاری از نزدیکان که مرام و شخصیت او آشنا هستند از او به عنوان »سیاست مداری 

با مرام پهلوانی« یاد می کنند.
البته این سیاست مدار استخوان دار که در ابتدا در جریان هفتمین دوره انتخابات 
ریاست جمهور به عنوان نماد جناح محافظه کار و اصول گرایی شناخته می شد، طی 
دو دهه گذشته با شناخت ضرورت های جامعه و فهم تحولات زمانه، , و در شرایطی 
که ماهیت جریان اصولگرا تغییر کرده و مترادف با افکار جریان تندروی جبهه پایداری 
تعریف می شد، مسیر گذار به جناح اعتدال را در پیش گرفت. افزون بر این می توان 
علی اکبر ناطق نوری، را در دسته »سیاست مداران شیشه ای« قرار داد. از آن دست 
سیاست مدارانی که زود رنجیده خاطر می شوند و فعالیت سیاسی خارج از رده و میل 

خود را بر نمی تابند.
میان محمود  ریاست جمهوری در سال ۱۳۸۸  انتخابات  مناظره هایی  در جریان 
احمدی نژاد و میر حسین موسوی بود که به نظر می رسید احمدی نژاد در مسیر انتقام 
از ناطق نوری به دلیل عدم حمایت از او در دور دوم انتخابات سال ۱۳۸۴ به عنوان نامزد 
مورد حمایت شورای هماهنگی نیروهای انقلاب اسلامی بر آمد و در کنار فرزندان مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، به مصطفی فرزند بزرگ او نیز تاخت. بعد از این مناظره، 
سیاست مدار با تجربه اما همراه با روحیات شیشه ای، با دلخوری از بی تفاوتی همراهان 
خود در جامعه روحانیت، مسیر قهر از خانه خود )جامعه روحانیت مبارز( را در پیش 
گرفت و تنها فعالیت های سیاسی چشم گیر او به حمایت از حسن روحانی در دور دوره 

انتخابات ریاست جمهوری ۱۳۹۲ و ۱۳۹۶ محدود شد.
ناطق نوری در آخرین نشست شورای مرکزی جامعه  این اوصاف، حضور  با تمام 
روحانیت مبارز، طی روزهای گذشته خبرساز شد؛ البته در ابتدا این حضور در مقام 
میهمان خطاب شد اما در ادامه سید رضا اکرمی، عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت 
مبارز با صراحت تمام به خبرنگار »انتخاب« گفت: »به هیچ عنوان حضور وی در مقام 
میهمان نبوده و در مقام صاحب خانه به جامعه بازگشتند.« همین مساله کافی است که 
اکنون پرسیده شود چرا ناطق به خانه بازگشت؟ بعد از ۱۰ سال دوری او از جمع یاران 
قدیمی چرا او تصمیم گرفت به جمع جامعه روحانیت برگردد؟ هر چند پاسخ دقیق به 
این پرسش را باید »شیخ نور« بدهد اما در مقام تحلیل سیاسی می توان دو محور ذیل 

را به تقریر در آورد.
۱- بازگرداندن جایگاه جامعه روحانیت مبارزه به روزهای خوش گذشته

هر چند نقش جامعه روحانیت مبارز، در روند تحولات منجر به پیروزی انقلاب اسلامی 
و تحولات بعد از انقلاب غیر قابل انکار است اما باید این واقعیت را پذیرفت که این نهاد 
طی سال های بعد از ابتدای دهه ۱۳۸۰ مسیر نزول و کاهش تاثیرگذاری را پیموده و دیگر 
نمی توان ز آن جامعه موثر سال های ابتدایی انقلاب یاد که تمامی تصمیمات و تحولات 
از منفذ آن ها می گذشت. در نتیجه این وضعیت طی یک سال گذشته شواهد حاکی از 
آن هستند که پس از انتخاب مصطفی پورمحمدی به عنوان، دبیرکل جامعه روحانیت 
در خرداد ماه ۱۳۹7، او تلاش های جدی ای را برای احیا، بازسازی و بازگشت جایگاه 

گذشته به جامعه روحانیت انجام داده است.
در هیمن راستا به نظر می رسد پورمحمدی، همراه با موحدی کرمانی، در مقام رئیس 
شورای مرکزی، دعوت مجدد و بازگشت سیاست مداری کهنه کار همچون ناطق نوری 
را در دستور کار قرار داده و قصد دارند از حضور مجدد او به عنوان ضامن احیای مجدد 

خود و در راستای پایداری زدایی از جریان اصولگرا بهره بگیرند.
۲- ناطق نوری می خواهد »مانا« شود

 بدون تردید، سیاست مداری با کارنامه ناطق نوری یا حتی کمتر از وی، در مقام 
واپسین خواست ، میل با »مانا« شدن، یعنی ماندگاری در تاریخ و اذهان شهروندان 
را در سال های پایانی سیاست ورزی خود در سر می پرورانند. حتی می توان چرخش 
ناطق به سوی اعتدال و دوری او از احمدی نژادیسم را در همین راستا مورد خوانش 
قرار داد. این واقعیت قابل پنهان کردن نیست که ناطق نوری نیز میل دارد همچون 
مرحوم آیت الله هاشمی ماندگار شود و در آینده از او در مقام یک مرجع فراجناحی، 

یاد شود.
کارنامه سیاسی ناطق نوری، پشتوانه بزرگی است که او را به نقش آفرینی مجدد و 
گرایش به سوی »مانا« شدن همچون آیت الله هاشمی ترغیب می کند لذا حضور او در 
جمع یاران قدیمی و بازگشت به خانه ای که از ابتدا خود یکی از بنیان گذاران آن بود، 
به طور حتم در راستای ایفای نقش موثر در جامعه و ساختار کلی نظام قابل ارزیابی 
است. با این وجود، ذکر این نکته ضروری است که مسیر مانا شدن آیت الله هاشمی از 
مسیر حضور در آزمون های مردمی و در معرض انتخاب قرار دادن خود در صندوق های 
رای صورت گرفت. شاید کسی باور نداشت در انتخابات مجلس ششم آیت الله هاشمی 
نتواند موفقیتی کسب کند اما او ناامید نشد، برای خبرگان رهبری نامزد شد. بعدها دو بار 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری شد و البته یک بار نیز شکست خورد اما در نهایت مرحوم 
هاشمی بود که مهر مردم را با تفکرات مختلف جذب کرد و در مقام شخصیتی ماندگار با 
آن ها وداع کرد.  بر خلاف آیت الله هاشمی، بعد از انتخابات ۱۳7۶ و شکست ناطق نوری 
از سید محد خاتمی، دیگر شاهد در معرض انتخاب و قضاوت قرار گرفتن ناطق نوری 
نبوده ایم؛ شاید او باوری به این رویه نداشته باشد اما با حضور در محافل مختلف و اظهار 

مواضع مردمی، همواره نیم نگاهی به خواست شهروندان نیز داشته است.
در حقیقت، هاشمی مسیر »مانا« شدن از پایین به بالا را در پیش گرفت  ناطق به نظر 
می رسد مسیر »مانا« شدن از بالا به پایین را در پیش گرفته است که البته می توان گفت 
بسیار فرق است میان این و آن. تاریخ قضاوت خواهد کرد که آیا »شیخ نور« در مسیر پر 
مشقت سیاست ورزی در سال های پایانی کار خود در مقام سیاست مدار موفق خواهد 

شد یا خیر.

رئیس مجلس در گفت و گو با شبکه تلویزیونی الجزیره:

هیچ ابتکاری در سیاست خارجی از آمریکایی ها ندیدیم
مشکلات منطقه از طریق نظامی حل نمی شود           مشی ایران کمک به کشورهای اسلامی است

برگزاری  انتظار  در  اروپایی ها  کرد:  تاکید  ایران  پیشین  دیپلمات   
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا هستند و امیدوارهستند ترامپ در 
این انتخابات شکست بخورد. در این چارچوب، آنها اگر از برجام هم 

خارج شوند، این روند سریع نخواهد بود. 
و  اشاره کرد  برجام  قبال  در  اروپا  رویکرد  به  »عبدالرضا فرجی راد« 
اظهارداشت: واقعیتی که وجود دارد، آن است که برجام خدشه دار 
شده است. آمریکایی ها با خروج از توافق هسته ای نخستین خدشه 

را به برجام وارد کردند.
وی اضافه کرد: اروپایی ها پس از خروج آمریکا از برجام نسبت به این 
اقدام، عکس العمل شدیدی داشتند و خواستار حفظ توافق هسته ای 
شدند. در صورتی که همگان انتظار داشتند اروپا با اقداماتش، خروج 
آمریکا از برجام را جبران و حفظ این توافق را در گفت وگو با ایران و 
راه اندازی یک سازوکار جدید ممکن کند، شاهد هستیم که با وجود 
۱۶ ماه آنها نتوانسته اند به قول هایشان عمل کنند و این مسئله، دومین 

خدشه به برجام بود.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی ادامه داد: با وجود همکاری 
ایران با روسیه و چین، مسکو و پکن هم اقدام عملی چندانی برای 
حفظ برجام انجام ندادند و نتوانستند نیازهای ایران را تامین کنند و در 
برخی از موارد نیز شاهد بودیم که شرکت های روسی و چینی هم به 
خاطر هراس از تحریم های آمریکا، همکاری هایشان را با طرف ایرانی 

قطع کرده اند.
خدشه ها به توافق هسته ای پیچ و مهره های برجام را شل کرده 

است

فرجی راد با اشاره به کاهش تعهدات برجامی از سوی ایران تصریح 
دیگر  و  شده  خارج  هسته ای  توافق  از  آمریکا  که  شرایطی  در  کرد: 
اعضای باقیمانده در برجام نتوانسته اند به تعهداتشان عمل کنند، ایران 
براساس بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام، اقدام به متعادل سازی تعهداتش 
براساس اقدامات طرف مقابل کرد و در سه مرحله تعهداتش در برجام 

را کاهش داده است.
و  دانست  مهم  را  برجامی  تعهدات  کاهش  سوم  گام  اجرای  وی 
خاطرنشان کرد: گام سوم کاهش تعهدات هسته ای که مربوط به انجام 
اقداماتی در حوزه تحقیق و توسعه بود، از دو اقدام قبلی از اهمیت 
بیشتری برخوردار است زیرا به صنعت هسته ای ایران سرعت بیشتری 
می دهد و در این چارچوب نیز اعلام کرده در صورت تداوم روند موجود، 
گام چهارم کاهش تعهدات هسته ای را با قاطعیت بیشتری برخواهد 
اینکه  بر  تاکید  با  مجارستان  و  نروژ  در  ایران  سفیرپیشین  داشت. 
خدشه های وارد شده به توافق هسته ای از یکسو و کاهش تعهدات 
از سوی دیگر، موجب شده تا پیچ و مهره های برجام شل شود، ابراز 
داشت: اروپا با وجود آنکه نتوانسته بود منافع اقتصادی ایران را تامین 
کند، تا به امروز بر اجرای برجام تاکید کرده و از ایران حمایت سیاسی 
کرده است. دلیل این حمایت نیز آن بوده که براساس گزارش های 
ایران به تمامی  انرژی اتمی،  متعدد و پی در پی آژانس بین المللی 

تعهداتش پایبند بوده است.
 استراتژی دو سویه  اروپا برای حفظ برجام

فرجی راد افزود: در گزارش اخیر آژانس شاهد بودیم این نهاد تائید 
کرد که ایران برخی از تعهداتی که در برجام برعهده داشته، همان گونه 

که اعلام کرده بود انجام نداده و کاهش داده است و به همین خاطر، 
اروپا احساس می کند در صورت تداوم همین روند و ادامه یافتن کاهش 

تعهدات از سوی ایران دیگر برجامی در کار نخواهد بود.
وی با بیان اینکه با اجرای روند کاهشی تعهدات هسته ای از ایران، 
اروپایی ها بر تلاش هایشان را برای حفظ آن افزوده اند، عنوان کرد: با 
وجود افزایش تلاش ها، این اقدامات هنوز منجر به نتیجه خاصی که 
منافع ایران را تامین کرده یا ایران را قانع کند تعهدات برجامی اش را 
کاهش ندهد منجر نشده است.  از سوی دیگر، اختلافاتی در میان 
تروئیکای اروپایی درباره ایران به وجود آمده است که این شکاف را در 
صحبت های میان بوریس جانسون از یکسو و امانوئل مکرون و آنگلا 

مرکل از سوی دیگر شاهد هستیم.
این کارشناس مسائل اروپا با بیان اینکه اروپایی ها برای حفظ برجام 
استراتژی دو سویه ای را آغاز کرده اند، یادآور شد: آنها از یکسو با تهدید 
ایران مبنی بر خروج از برجام می خواهند به نحوی مانع از اجرای گام 
چهارم کاهش تعهدات هسته ای از سوی ایران شوند و از سوی دیگر، 
می خواهند در رایزنی با ترامپ، وی را متقاعد به توقف تحریم ها علیه 
ایران کنند تا این گونه، هم ایران به تمامی تعهدات در برجام عمل کند و 

هم مذاکرات میان ایران و آمریکا آغاز شود.
 بستر شکل گیری ۱+۵ فراهم شده است

فرجی راد با تاکید بر اینکه تلاش اروپایی ها برای دیدار میان روحانی 
و ترامپ در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد در همین راستا 
انجام شد، بیان کرد: اتحادیه اروپا بر این باور است که در پی ملاقات 
روحانی و ترامپ، آمریکا اجرای بخشی از تحریم ها علیه ایران را متوقف 

کرده و تهران می تواند نفت خود را بفروشد اما معتقد است که امتیاز 
دیدار روسای جمهور ایران و آمریکا را نه به صورت نسیه بلکه به صورت 

نقدی و اعلام لغو تحریم ها از سوی ترامپ به طرف مقابل می دهد.
وی در گفت وگو با ایرنا اضافه کرد: روایتی که نشریه نیویورکر و همچنین 
روزنامه نیویورک تایمز از آمدن مکرون به محل اقامت رئیس جمهوری در 
نیویورک ارائه کردند،  در این چارچوب بود و نشان داد که اروپایی ها و 

آمریکایی ها تا چه اندازه مشتاق انجام گفت وگو با ایران هستند.
این دیپلمات سابق کشورمان به اشاره به سخنان رئیس جمهوری 
پیش از عزیمت به ارمنستان گفت: به نظر می رسد با وجود عدم دیدار 
روحانی با ترامپ، بستری فراهم شده که نشست های ایران با گروه 
۱+۴ به ۱+۵ تبدیل شود و پمپئو نیز بتواند در جلسه وزرای امور خارجه 
شرکت کند. این مسئله سنگ محکی خوبی است که نشان می دهد 

آمریکایی ها تا چه اندازه متمایل به گفت وگو با ایران هستند.
 برجام نشان داد اروپا به آمریکا وابسته است

فرجی راد در پاسخ به این سوال که خروج احتمالی اروپا از برجام منجر 
به کاهش اعتبار اتحادیه اروپا در معادلات بین المللی نخواهد شد؟ 
اظهار داشت: مسئله برجام و ناتوانی اروپا در تامین منافع ایران در پی 
خروج آمریکا نشان داد که آنها به شدت به آمریکا وابسته هستند حتی 
اگر فردی مانند ترامپ رئیس جمهور ایالات متحده باشد و اروپایی ها از 

وی نفرت داشته باشند.
وی با بیان اینکه برجام نشان داد که اروپا بدون آمریکا قادر به انجام 
که  است  آن  ناتوانی  این  دلیل  کرد:  تصریح  نیست،  شاخصی  کار 
اروپا هرچند خواهان حفظ برجام است ولی خواهان ایجاد درگیری 

و  از یکسو، صنایع  ترامپ نیست.  با  از اختلافات  و جبهه ای جدید 
موسسات پولی و مالی اروپا به شدت وابسته به آمریکا هستند و از سوی 
دیگر، آمریکا به شدت تهدید کرده است هر شرکتی که با ایران همکاری 

کند، چه دوست و متحد و چه دشمن را تحریم خواهد کرد.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با تاکید بر اینکه اروپایی ها رابطه 
خوبی با ترامپ ندارند و امیدوار به رفتن وی هستند اما نمی خواهند با 
او هم درگیر شوند، خاطرنشان کرد: افزایش شکاف ها در درون اتحادیه 
اروپا و برگزیت هم برای آنها تبدیل به مسئله ای لاینحل شده و آمریکا 
هم به تلاش هایش برای جدایی کشورهای اروپایی از اتحادیه اروپا و در 

نتیجه نابودی این اتحادیه افزوده است.
 اروپا نمی خواهد به درگیری هایش با آمریکا بیفزاید

فرجی راد ادامه داد: این شرایط در حالی است که اقتصاد اروپا با 
اقتصادی  بزرگترین قدرت  به همراه  آلمان  و  روبه رو شده  مشکلاتی 
اتحادیه، اقتصادش با رکورد همراه شده در حالی که در اوج بحران 
مالی غرب، آلمانی ها به رکورد دچار نشده بودند. بنابراین به خاطر این 

شرایط، آنها نمی خواهند به درگیری هایشان با آمریکا بیفزایند.
وی با یادآوری برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰ ابراز داشت: 
من فکر می کنم اروپایی ها بیش از هر چیز منتظر برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده در آمریکا هستند و امیدوارند ترامپ در این 
انتخابات شکست بخورد و فرد دیگری جایگزین شود. در این چارچوب، 
آنها اگر از برجام هم خارج شوند، روند خروج شان سریع نخواهد بود و 
اینطور نیست که فردای خروج، پرونده ایران در شورای امنیت مطرح 

شود.

فرجی راد دیپلمات پیشین ایران:

اروپایی ها امیدوارند ترامپ در انتخابات آتی شکست بخورد



اخطار شهردار قم به اماکن پرخطر و ناایمن ؛
 تکرارحادثه پلاسکو در قم دور از ذهن نیست

شهردار قم با بیان اینکه بسیاری از ساختمان ها پرتردد قم احتیاج به 
تعمیرات و استحکام سازی داشته و ایستایی های آن ها مجدد مورد بازبینی 
قرار گیرد، گفت: اگر این موضوع را رها کرده حادثه ای مانند پلاسکو بار 
دیگر تکرار خواهد شد. دکترسید مرتضی سقاییان نژاد با اشاره به اینکه 
آتش نشانان به دلیل اینکه افرادی جان  برکف و در خدمت مردم بوده باید 
روحیه ایثار، شجاعت و استقامت در آن ها تقویت شود، اظهار داشت: دلیل 
نام گذاری روز آتش نشانی در جمهوری اسلامی، تقدیر از این ایثارگری 
و تحلیل موقعیت های ایمنی است. شهردار قم با تأکید بر اینکه در چند 
سال اخیر، نزدیک به ۲۴ ایستگاه آتش نشانی در قم ایجاد شده و شهر 
قم استاندارد لازم را از نظر آتش نشانی دارد، افزود: همه این ها برای شهر 
قم و اماکنی که ما از آن ها حمایت می کنیم، تجهیز می شود که در همین 
راستا افتتاح و بهره برداری از نردبان ۴۰ متری می تواند بسیار کارآمد باشد. 
سقاییان نژاد تصریح کرد: در یکی از عملیاتی که اخیراً در شهر قم انجام 
شد، تعداد زیادی را توانستیم با نردبان های مرتفع نجات دهیم و به کارگیری 
این تجهیزات و روحیه ایثار و استقامت در کنار هم می تواند آتش نشانی 
بسیار قوی را برای ما فراهم کند که بتواند حفظ و حراست از جان و مال 
مردم را داشته باشد. وی با اشاره به استخدام آتش نشانان جدید و تجهیزات 
امیدواریم  که  دارد  قرار  بسیار خوبی  در جایگاه  قم  آتش نشانی،  گفت: 
مدیریت بحران کشور نیز از نظر بحث های ایمنی به کمک و حمایت از قم 
بیاید، چراکه واقعاً تأمین هزینه های سنگین آتش نشانی از عهده شهرداری 

به تنهایی خارج است و مدیریت بحران کشور باید در این زمینه کمک کند.
شهردار قم خاطرنشان کرد: همه توان انسانی و تجهیزات ایمنی شهر در 
اختیار مدیریت بحران است و نمی توان یک شهر را از عوارضی که ما از دست 
مردم می گیریم به تنهایی اداره کرد، به ویژه اینکه تجهیزات آتش نشانی 
بسیار گران است و به عنوان نمونه نردبان ۴۰ متری را پنج سال پیش با ۶ 
میلیارد تومان خریداری کردیم که امروز به دست ما رسیده و امروز قیمت آن 
۱۸ میلیارد تومان است. سقاییان نژاد با تأکید بر اینکه این وسایل نه تنها 
برای شهر و شهرداری قم که برای شهرهای هم جوار هم مورد استفاده ستاد 
مدیریت بحران کشور است،  اظهار داشت: قاعدتاً باید دستگاه هایی که 
کارشان در این زمینه بوده شهرداری قم را تقویت کنند تا بتوانیم تجهیزات 
ناقص را تکمیل کنیم و در اختیار مردم قرار دهیم. وی همچنین با اشاره 
به ایمنی اماکن پرجمعیت در قم نیز توضیح داد: در زمینه ایمنی اماکن، 
توپ فقط در زمین شهرداری نیست و بخشی از این ها میراثی است که باید 
تدابیری برای بازار و بازار کهنه و دیگر اماکن ایجاد شود. شهردار قم ادامه 
داد: ارگان های مسئول باید جمع شوند تا امنیت این امکان تأمین شود، 
آتش نشانی هم در همه ابعاد آماده خدمت است اما باید پیشگیری کنیم 
و بسیاری از ساختمان ها احتیاج داشته که تعمیرات و استحکام سازی 
شود و ایستایی های آن ها مجدد مورد بازبینی قرار گیرد. سقائیان نژاد با 
تصریح بر اینکه اگر این موضوع را رها کرده حادثه ای مانند پلاسکو بار دیگر 
تکرار و جان انسان ها تحت الشعاع قرار خواهد گرفت، اضافه کرد: این کار 
میان بخشی است و اداره کل میراث فرهنگی، اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، اداره کل راه و شهرسازی و شهرداری باید کنار هم قرار گیرند تا 
یک امنیت خاطری برای آثار تاریخی و ساختمان هایی که قدمتی از آن ها 

می گذرد و از همه مهم تر امنیت مردم، فراهم شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  اعلام کرد

ایجاد فضای سبز در مراکز نگهداری و 
درمان معتادین 

با  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
هماهنگی های انجام  شده ایجاد فضای سبز در مراکز نگهداری و درمان 

معتادین توسط سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم انجام می شود.
پیام جوادیان از ایجاد فضای سبز در مراکز نگهداری و درمان معتادین 
توسط سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد و اظهار داشت: 
برای رسیدن به شهری با منظر مطلوب و پاک باید در کنار اقدامات عمرانی 

و خدماتی به کاهش آسیب های اجتماعی نیز توجه لازم را داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اجرای پیوست های 
فرهنگی پروژه ها و لزوم ارتقاء فرهنگ شهروندی را مورد توجه قرارداد و 
افزود: زمانی سازمانی را می توانیم موفق بدانیم که ضمن اجرای پروژه هایی 

که در شرح وظایف سازمان ذکر شده به مسائل فرهنگی نیز بپردازد.
و  مدیریت  و  امکانات  ایجاد  در  نباید  مدیران  کرد:  تأکید  جوادیان 
باید  و  نادیده گرفته  را  منطقه ای  یا  و  از شهروندان  برنامه ریزی، بخشی 
بدون داشتن نگاه بی طرفانه برنامه ریزی کنند. وی ایجاد فضای سبز در 
مرکز نگهداری و درمان معتادین را یکی از دغدغه های سازمان دانست و 
تصریح کرد: همه سازمان ها و ارگان های دولتی باید برای بازگشت معتادین 
به جامعه و ایجاد فضای مطلوب برای این افراد تلاش کنند. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ایجاد فضای مطلوب و توسعه 
فضای سبز در مراکز نگهداری و درمان معتادین را در درمان بهتر آن ها 
مؤثر خواند و خاطرنشان کرد: این مرکز با همکاری سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در حال ساخت بوده و ایجاد فضای سبز برای آن برنامه ریزی شده 
است. جوادیان ادامه داد: با هماهنگی هایی که با شورای مبارزه با مواد 
مخدر انجام  شده ایجاد فضای سبز این مرکز به سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم سپرده شده است. وی از کاشت بیش از یک هزار گلدان 
برنامه ریزی های  با  گفت:  و  داد  خبر  مرکز  این  در  زینتی  درختچه های 
انجام شده بیش از یک هزار گلدان و درختچه زینتی کاشته شده و ۶ ست 
دستگاه تندرستی نیز نصب می شود، همچنین خرید تجهیزات ورزشی و 

نصب میز تنیس نیز در دستور کار قرار گرفته است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

حوادث آتش سوزی در قم 3۰ درصد 
کاهش  یافت

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از کاهش 
۳۰ درصدی عملیات های حریق در سال جاری خبر داد. عباس جعفری با 
اشاره به اینکه نیاز بوده که آتش نشانی قم به تجهیزاتی از قبیل نردبان های 
بلندمرتبه مجهز شود، اظهار داشت: شهر قم یک شهر بلندمرتبه شده و ما 
جزو ۵ کلان شهر بلندمرتبه کشور هستیم و نیاز است که آتش نشانان بتوانند 
کار در ارتفاع را انجام دهند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم با بیان اینکه قبلًا یک نردبان ۵۵ متری داشتیم که فعلًا در 
حال اورهال است و نردبان دیگری داریم که قدمت ۲7 ساله دارد، تصریح 
کرد: ۲۴ دستگاه خودروی نردبان ۴۰ متری از نوعی که اخیراً وارد قم شده 
در کشور وجود دارد و ما قرارداد این نردبان را در اسفندماه سال ۹۶ به مبلغ ۵ 
میلیارد و ۳7۰ میلیون تومان بستیم، ولی در حال حاضر با توجه به افزایش 
قیمت ارز، حدود ۱۸ میلیارد تومان ارزش پیدا کرده است. جعفری با اشاره 
به تعداد حریق های شهر قم در سال جاری، افزود: امسال در عملیات های 
حریق نسبت به سال گذشته، حدود ۳۰ درصد کاهش داشتیم و این البته 
در سایه تلاش واحدهای پیشگیری، آموزش و عملیات است که در راستای 
کاهش حوادث و ایمن سازی، اقدامات مؤثری را انجام داده اند. وی اضافه 
کرد: در برخی بخش ها با توجه به اینکه شهر قم یک شهر خاص به لحاظ 
ساخت  و ساز است و بلند مرتبه سازی رواج پیدا کرده،  شاهد افزایش حوادث 
آسانسور، محبوسی کودکان و سالمندان و همچنین سقوط در چاه بودیم 

اما در حریق، کاهش چشمگیری داشتیم.

در ایام تابستان سال جاری  صورت گرفت 

جابجایی 75۰هزار نفر مسافر از 
پایانه های مسافربری قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از جابجایی بیش از 
7۵۰ هزار نفر مسافر از پایانه های مسافربری شهرداری قم در ایام تابستان 
سال جاری خبر داد. رضا پوریافر با اعلام این خبر اعلام کرد: در تابستان 
بوس،  مینی  اتوبوس،  دستگاه   ۴۱۰۰۰ دهی  سرویس  با  جاری  سال 
تاکسی و ون شهری 7۵۳۹۵۶ نفر مسافر از پایانه ها و پارکسوارهای این 
سازمان جا به جا شدند. وی افزود: در ایام تابستان پایانه های این سازمان 
بصورت شبانه روزی در امر جابجایی مسافر مشغول خدمات رسانی بودند. 
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ادامه داد: با توجه به 
اینکه ایام حج تمتع امسال در ایام تابستان قرار داشت با همکاری سازمان 
حج و زیارت استان کلیه اعزام های حج تمتع استان از پایانه مرکزی صورت 
گرفت و با سرویس دهی ۳۶ دستگاه اتوبوس ۱۵۸۴ نفر زائر حج از این 
پایانه اعزام شدند و این زائرین بالغ بر ۵۰۰۰ نفر بدرقه کننده داشتند که از 

خدمات پایانه مرکزی بهره مند شدند.

رفیق دوست: صدرالساداتی با شکایت من محکوم شده است
محسن رفیق دوست با اشاره به حواشی به وجود آمده به دلیل برخی اظهارات صدرالساداتی، گفت: 
بنده از آقایی که درباره حقوق بنده سر و صدا راه انداخت به دادگاه ویژه روحانیت شکایت کردم و حکم 
مجرمیتش صادر شده است. وی یادآور شد: وی  در جریان مصاحبه ای که علیه بنده انجام داد، اعلام 
کرد بنده ماهی ۱۹ میلیون تومان حقوق می گیرم. در مصاحبه ای که یکی از خبرنگاران با بنده داشت از 
من پرسید »حقوق ۱۹ میلیون تومانی« یا »زیرمیزی«؟ بنده هم بی خبر از مصاحبه این آقا گفتم حقوق 
۱۹ میلیون تومانی البته بلافاصله گفتم »اما حقوقی دریافت نمی کنم« وی که در آستانه بازنشستگی از 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پایان چهارمین دهه خدمتش قرار دارد، ادامه داد: این آقای بی تقوا 
نخواست این جمله بنده را بشنود و مملکت را بر فرض حقوق ۱۹ میلیون تومان بنده، چند روزی بهم 
ریخت به همین دلیل از ایشان به دادگاه ویژه روحانیت شکایت کردم. از دادگاه خواستم این آقا ثابت 
کند که ۱۹ میلیون تومان حقوق می گیرم همچنین اعلام کردم اگر این فرد متوجه اشتباه و دروغش 
شد در همان فضای مجازی به اشتباهش اقرار کند و از اشتباهش به مردم بگوید اما چون این کار را 
نکرد، دادگاه هم وی را »مجرم« شناخت. بنده از حکمش اطلاع دارم اما دادگاه به زودی حکم ایشان 

را اجرا خواهد کرد.

توصیه های پدر و پسری رهبری به فرماندهان سپاه
سردار کوثری، جانشین فرماندهی قرارگاه ثارالله تهران در یادداشتی در خبرآنٖلاین نوشت: هشت 
توصیه کلیدی رهبر انقلاب به سپاه پاسداران همچون تأکید یک پدر به فرزندش بود، مانند پدری که 
از فرزندش می خواهد که اقدامات خوب را هر چند که انجام می شود، تقویت کند. سپاه این آمادگی 
را دارد که کمک خود را به هر سه قوه به خصوص دولت ارائه کند و با دولت های مخلتف همکاری و 
هم افزایی داشته باشد، این اتفاق هم به نفع خود دولتمردان و هم به نفع مردم خواهد بود. تأکید و 
توصیه رهبری در جهت تقویت این رفتار است، اینگونه نبوده است که این عملکردها و رفتارها در سپاه 
وجود نداشته است و حالا مورد توجه قرار گرفته است. در واقع همه امکانات و نیروهای سپاه پاسداران 

برای تقویت نظام و کمک به مردم است. 

خاتمی رهبر جریان اصلاحات نیست
محمد رضا تاجیک تئوریسین و تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: اصلاح طلبان به یک دوران دور از 
خانه قدرت احتیاج دارند که در این فضا مجال دیدن، محاسبه نفس و نقد خود را پیدا کنند و مدتی 
از این فضا خارج باشند و خودشان را ریکاوری کنند تا منزلت و شأن اجتماعی از دست رفته شان را باز 
بگردانند. من با لیست و لیستی رأی دادن مخالف هستم. لیستی رأی دادن یعنی این که من می خواهم 
حداکثر را داشته باشم و هر کسی را در لیست بگنجانم که لیست پر شود. شخص آقای خاتمی هیچ گاه 
مدعی رهبری جریان اصلاح طلبی نبوده، هیچ کجا گزاره و ادعایی از ایشان نیست که بگوید من رهبر 
جریان اصلاح طلبی هستم. قرار بود رهبری اصلاحات جمعی باشد، اما الان همان منش و فرهنگی در 

حال تکرار است که اصلاح طبی نافی و ناقد آن است.

اوضاع امنیتی عراق  تحت کنترل است
فرماندهی عملیات مشترک عراق اعلام کرد که به رغم ادامه تظاهرات در برخی شهر های این کشور 
اوضاع امنیتی تحت کنترل است.به گزارش ایسنا، به نقل از سایت اینترنتی النشره، فرماندهی عملیات 
مشترک عراق اعلام کرد که به رغم برگزاری تظاهرات در برخی مناطق اوضاع امنیتی تحت کنترل 
است.همچنین عادل عبدالمهدی از مقر فرماندهی عملیات بغداد به همراه وزرای کشور و دفاع بازدید 
کرد و در جریان تحولات پایتخت قرار گرفت.وی همچنین صبح روز جمعه در پیام زنده تلویزیونی وعده 
حمایت و. پاسخگویی به خواسته های قانونی مردم عراق را داد و از نمایندگان پارلمان خواست تا از 

تغییرات در کابینه حمایت کنند.

 کمبود ۱۰۸ هزار معلم در کشور 
محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش در جلسه شورای آموزش و پرورش استان خوزستان 
گفت:برخی بر این اعتقاد هستند که امیدی برای حل مشکلات آموزش و پرورش وجود ندارد، درحالی 
که باید مشکلات را رمز گشایی کرد. باید به ریشه های شکل گیری مشکلات بپردازیم. بسیاری از 
مسائل امروز ما مزمن چهل ساله هستند. به عنوان مثال ۲۵ سال است که به مشکل ساماندهی نیروی 
انسانی در آموزش و پرورش پرداخته می شود و طرح هایی ارائه می شود و نتیجه آن این است که اکنون 

۱۰۸ هزار معلم در کشور کمبود داریم.

هر سال نیمی از جمعیت کشور وارد مشهد می شود 
 محمدصادق براتی معاون هماهنگی و مدیریت امور زائرین استانداری خراسان رضوی، در انتها ضمن 
اشاره به اینکه حوزه گردشگری شاید بتواند بعد از نفت، در کشور ظرفیت اقتصادی خیلی خوبی باشد، 
گفت: بیش از نیمی از اقامتگاه های کشور، در شهر مقدس مشهد وجود دارد ولی باز هم در بحث 

سرمایه گذاری در هتل آپارتمان ها و اقامتگاه ها در حال تلاش هستیم.

رضا رویگری: من زنده ام، مردم را ناراحت نکنید 
بازیگر سینما و تلویزیون از سلامتی خودش خبر داد و خطاب به شایعه سازان، گفت: واقعاً نمی دانم 
چرا برخی دوست ندارند ما باشیم؟ من زنده ام و خانواده ام در جریانند اما با این کارها، مردم را ناراحت 
می کنید. رضا رویگری بازیگر سینما و تلویزیون به شایعات منتشر شده درباره مرگش واکنش نشان داد 
گفت: حالم خوب است و این روزها فیزیوتراپی می کنم و خدا را شکر حال و روز بهتری دارم. ان شاالله تا 
آخر سال خوب می شوم و با قدرت به مجامع هنری برمی گردم؛ البته که چند پیشنهاد داشته ام و برای 

یک کار سینمایی به اصفهان خواهم رفت.

هم زمان با سالروز شهادت حضرت رقیه )س(:

همایش سه ساله های حسینی در قم برگزار شد

همایش سه ساله های حسینی، روز جمعه هم زمان با سالروز شهادت حضرت رقیه )س(، با حضور 
جمعی از مادران قمی و دختران خردسال آن ها در شبستان امام خمینی)ره( حرم حضرت معصومه 

)س(  برگزار شد. 
استاد حوزه علمیه قم در این همایش بابیان اینکه موثرترین حرکت برای احیای امربه معروف و نهی 
از منکر حفظ شعائر اسلامی است، اظهار داشت: عزاداری برای اباعبدالله الحسین بالاترین ارزش به 

شمار می آید.
حجت الاسلام والمسلمین سید حسین مومنی با اشاره به برگزاری همایش شیرخوارگان حسینی در 
نخستین جمعه ماه محرم بیان داشت: این واقعه باعث وحشت وهابیت شده و وهابی ها زبان به اعتراف 

گشودند که این حرکت ریشه وهابیت را از بین خواهد برد.
وی بابیان اینکه اجتماع سه ساله های حسینی که به یاد سیدالشهدا و کودک سه سال آن حضرت 
ترتیب یافته نیز به همین صورت است، گفت: در بسیاری از نقاط دنیا و همچنین در تمام شهرها و بلاد 

کشور این همایش در حال انجام است.
مومنی اذعان داشت: شور حسینی در جامعه به وجود آمده و این خود یک علت موثر برای تحقق 
امربه معروف و نهی از منکر است، چون اقامه شعائر دینی که راس آن سوگواری برای امام حسین)ع( 

است، بهترین راه برای از بین بردن منکر و تحقق معروف در جامعه می باشد.
استاد حوزه علمیه یادآور شد: واقعه کربلا دارای سه عنصر مهم عقلانیت، حماسه و عزت و عاطفه و 

عشق است و اگر از هرکدام غفلت کنیم، اشتباه کردیم.
بانوان حاضر در این مراسم همراه با مداحان اهل بیت در مظلومیت امام حسین و یاران باوفای آن 

حضرت اشک ماتم ریختند. 

با نزدیک شدن اربعین حسینی؛

تعداد جایگاه های عرضه نفت گاز آزاد در قم
 افزایش یافت

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم از دو برابر شدن تعداد جایگاه های عرضه نفت 
گاز آزاد به منظور سوخترسانی به اتوبوس های کاروان های زائرین ابا عبدالله الحسین )ع( در ایام اربعین 

خبر داد. 
محسن وزارتی  اظهارداشت :مناسبت فرا رسیدن ایام اربعین سید سالار شهیدان حضرت ابا عبدالله 
حسین )ع( تعداد جایگاه های عرضه نفت گاز  استان قم به منظور سوخت رسانی به  اتوبوس های 

کاروان های زائرین حسینی به دو برابر افزایش یافت. 
وزارتی افزود : به منظور تسهیل در  ارائه سوخت رسانی به زائرین عتبات عالیات و کریمه اهل بیت 
حضرت معصومه سلام الله علیها با هماهنگی با ستاد پخش و با رعایت دستور العمل ها و توجیه 
مجاری عرضه تصمیم گرفته شد تا از تاریخ  یازدهم مهر تا هفدهم مهرماه سال جاری  به اتوبوس 
های کاروان های زائرین کربلای معلی در جایگاه های بیشتری با کارت آزاد جایگاه دار نفت گاز 

عرضه شود.
وی افزود با توجه به زائر پذیر بودن استان از سراسر ایران و دیگر کشورها در ایام اربعین در جمکران 
و شهر مقدس قم، در راستای تسهیل سوخت رسانی مطلوب نظارت بر جایگاه ها و مجاری عرضه 
در سطح استان تشدید می شود. وزارتی اظهار داشت از مسئولین جایگاه ها و مجاری عرضه استان 
خواسته شد تا همانند همیشه، حداکثر اهتمام خود را در جهت ارائه خدمات مطلوب و تکریم زائرین و 

مجاروین کریمه اهل بیت در ایام اربعین حسینی به کار بندند.
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همه تقوا این است که آنچه را 
نمی  دانی بیاموزی و آنچه را 

می  دانی به کار بندی.
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نشریه نیویورکر در 
مطلبی عنوان کرده 
که علیرغم تحرکات 

ماکرون برای برقراری 
تماس تلفنی سه جانبه 

روسای جمهور 
فرانسه، ایران و آمریکا 
در نیویورک، روحانی 
جواب تماس تلفنی 
ترامپ را نداده است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: باید در طرح های اجرایی در اطراف 
حرم مطهر، دسترسی به حرم و مدارس علمیه به صورت خاص دیده  شده و کمبود پارکینگ 

خودرو و موتورسیکلت حل شود. 
محسن بهشتی صبح روزپنجشنبه در جلسه شورای ترافیک استان که در سالن جلسات 
معاونت امور عمرانی استانداری برگزار شد، با اشاره به اهمیت اجرای پروژه های ترافیکی در 
مرکز شهر اظهار داشت: هسته مرکزی شهر نیازمند اجرای طرح هایی با افق دید بلندمدت 
است. وی با تأکید بر ارائه طرح تمام خیابان های منتهی به حرم افزود: باید قبل از اجرای 
طرح ها به صورت منفرد ابتدا طرح کلی تمام خیابان های منتهی به حرم در شورای ترافیک 
مورد ارزیابی قرار گیرد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اجرای پیاده باغ باند 
شرقی خیابان بهار را نیازمند بازبینی دوباره دانست و بیان کرد: نمی توانیم تمام دسترسی ها 
به حرم مطهر را به صورت هم زمان ببندیم. وی با گلایه از مسدود کردن ناگهانی خیابان بهار 
تصریح کرد: بدون مصوبه شورای ترافیک و انجام هماهنگی های لازم پلیس راهور نمی تواند 
خیابانی را مسدود کرده و از دسترس خارج کند. بهشتی اجرای باغ راه خیابان انقلاب را نیز 
باوجود مخالفت های شهرداری و مطالبات مردمی نیازمند بازبینی و نظر دوباره کارشناسی 
دانست و خاطرنشان کرد: قبل از اجرای هرگونه پروژه در خیابان های منتهی به حرم ابتدا 

طرح جامع بهسازی تمام خیابان ها باید در شورای ترافیک موردبررسی قرار گیرد.
وی تبعات اجتماعی کم شدن دسترسی به هسته مرکزی شهر و حرم مطهر را مورد توجه 
قرار داد و گفت: طرح های اجراشده و پیش بینی شده نیازمند یک بازنگری دوباره بوده و باید 
نظر ذی نفعان در هسته مرکزی شهر تأمین شود.  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم ادامه داد: باید در طرح های اجرایی دسترسی به حرم و مدارس علمیه به صورت خاص 

دیده شده و کمبود پارکینگ خودرو  و موتورسیکلت حل شود.
تشریح طرح های قابل اجرا در هسته مرکزی شهر قم 

عباس ذاکریان نیز دراین جلسه ، با تشریح طرح های قابل اجرا در هسته مرکزی شهر اظهار 
داشت: هسته مرکزی شهر باوجود حرم مطهر و تردد زائران نیازمند بهسازی است.

وی با تأکید بر انجام کار کارشناسی و در نظر گرفتن تبعات اجتماعی اجرای طرح ها و 
اعلام رضایت و مطالبه مردمی افزود: در اجرای آرام سازی خیابان ارم و باند غربی خیابان 
بهار رضایت مردم کسب شده و اجرای عملیات بهسازی و آرام سازی خیابان انقلاب یکی 
از مطالبات جدی مردم منطقه  است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان 
مطالبات مردمی در اجرای پروژه خیابان انقلاب خاطرنشان کرد: پیمانکار پروژه آرام سازی 
خیابان انقلاب مشخص شده و مطالعات جامعی در همه حوزه ها انجام شده و نمی توانیم 
کار را متوقف کنیم. وی به نیاز تأمین ماشین های برقی برای سهولت دسترسی به حرم 
مطهر اشاره کرد و گفت: متأسفانه به علت شرایط اقتصادی بخش خصوصی برای تأمین 

ماشین های برقی ورود نکرده و نیازمند تدابیری جدیدی در این حوزه هستیم.
ذاکریان ورود دستگاه های دولتی برای تأمین ماشین برقی در خیابان های منتهی به حرم را 
لازم دانست و گفت: نمی توانیم تنها به خاطر نبود ماشین برقی طرح بهسازی اطراف حرم را 

متوقف کنیم و نیازمند ورود دستگاه های دولتی در تأمین ماشین برقی هستیم.
وی تأکید کرد: تأمین ماشین برقی از بودجه دولتی می تواند مشکل دسترسی به حرم 
مطهر را مانند اقدام تولیت حرم امام رضا )ع( حل کرده و طرح بهسازی نیز با اولویت بندی 
در زمان بندی مشخص آن انجام شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ساماندهی 
ترافیک هسته مرکزی شهر را اولویت شهرداری مطرح کرد و ادامه داد: در بازنگری های 
انجام شده در طرح جامع حمل ونقل شهر قم، ساماندهی ترافیک و بهسازی هسته مرکزی 

شهر دیده شده و نیازمند همراهی و همه ارگان های دولتی هستیم.
وی بهسازی خیابان بهار را به عنوان یکی از خیابان های اصلی منتهی به حرم ضروری 
دانست و تأکید کرد: در طرح پیشنهادی تردد در باند شرقی خیابان بهار مسدود نشده و تنها 

پیاده راه آن بهسازی شده و منظر خیابان اصلاح می شود.
ذاکریان با تأکید دوباره برای ورود بخش دولتی در تأمین ماشین های برقی برای دسترسی 
آسان زائران و طلاب به حرم مطهر و مدارس علمیه افزود: تأمین حدود 10دستگاه ماشین 

برقی می تواند مشکل دسترسی را حل کرده و بهسازی نیز انجام شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

کمبود پارکینگ هسته مرکزی قم برطرف شود 

امام جمعه قم بیان اینکه اربعین برآمده از گفتمان اسلام ناب و انقلاب شکوهمند اسلامی 
است گفت: به برکت مجاهدت ملت بزرگ و خون های پاک شهدا و گفتمان انقلاب اسلامی 
امروز اربعین به جریان عبادی و تمدن ساز و ترساننده دشمنان امت اسلام تبدیل شده است.
الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد 
با اشاره به در پیش بودن اربعین سالار شهیدان اظهار کرد: در روزگار ما اربعین و پیاده روی 
اربعین به یک نماد عزت، عظمت و شکوه اسلامی مبدل شده است. وی با بیان اینکه اربعین 
برآمده از گفتمان اسلام ناب و انقلاب شکوهمند اسلامی است گفت: به برکت مجاهدت 
ملت بزرگ و خون های پاک شهدا و گفتمان انقلاب اسلامی امروز اربعین به جریان عبادی و 
تمدن ساز و ترساننده دشمنان امت اسلام تبدیل شده است. اعرافی با بیان اینکه این حرکت 
نشان داد که انقلاب اسلامی گفتمانی جریان ساز در دنیای معاصر بوده و عاشورا زنده و پایدار 
است تصریح کرد: زیارت اربعین از مستحبات موکد بوده و راهپیمایی در مسیر زیارت سالار 
شهیدان دارای برکات بسیاری است. امام جمعه قم با تاکید بر اینکه اربعین باید از اختلافات 
مذهبی دور شده و سینه گشوده ای برای همه فرق و مذاهب داشته باشد، خاطرنشان کرد: 
اربعین باید بر اساس نظم و انضباط و حضور گسترده شکل بگیرد. وی با تقدیر از ستادهای 
اربعین، برپاکنندگان موکب ها، مسؤولان و دست اندرکاران و جوانان پرشوری که با حضور 
خود این حماسه را خلق می کنند یادآور شد: شهر قم یکی از حلقه های واسطه در انتقال 
اربعینی ها به این زیارت عظیم است که باید از خدمات همه دستگاه ها در این خصوص 
استفاده کرد. اعرافی با اشاره به برخی مسائل کشور عراق تصریح کرد: دولت و مسؤولان 
عراق باید برای رفع گرفتاری این ملت تلاش کنند ولی در آستانه اربعین دست هایی وجود 

دارد که می خواهد دو ملت ایران و عراق را از یکدیگر جدا کرده و حماسه اربعین شکل نگیرد. 
وی تاکید کرد: اگر حشدالشعبی و جریان مقاومت اسلامی نبود امروز ملت عراق هم اشغال 
را دیده و هم تحت تصرف داعش بود؛ این مقاومت اسلامی بود که جریان مقاومت را در برابر 
داعش، اسرائیل و سعودی ها راه اندازی کرد. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه ملت 
عراق باید در شرایط کنونی هوشیار باشند افزود: همبستگی ایران و عراق بسیار مهم است و 

اربعین باید نماد یک حماسه بزرگ و جلوه گاه قدرت مقاومت و انقلاب اسلامی باشد.
ریشه فساد در غفلت و بی توجهی مسؤولان است

وی با اشاره به اینکه ریشه فساد در غفلت و بی توجهی مسؤولان وجود دارد، تصریح کرد: 
اساس فسادها و مشکلات در کار مسؤولان ریشه دارد و دیگران از غفلت ها و بی توجهی ها 
استفاده می کنند؛ نظام جمهوری اسلامی مبتلا به فساد سیستمی نیست ولی نمونه های 
فساد موجود آزاردهنده است. امام جمعه قم گفت: همه باید هوشیار و دقیق بوده تا پیرامون 
ما فساد شکل نگیرد؛ اگر چنین شود فاجعه بزرگی است و این مسائل برای ملت ایران قابل 
قبول نیست. باید همه همکاری کنند تا ریشه فساد، اختلاس و دست اندازی به اموال 
عمومی خشکانده شود. وی با اشاره به اقدامات یمن در برابر تجاوزات رژیم آل سعود بیان 
کرد: رژیم آل سعود در زمین، هوا و دریا از نیروهای مقتدر یمن شکست خورده است. اعرافی 
گفت: ارتباط با اسرائیل، حمله به یمن، حمایت از حکام بحرین و قتل فجیع خاشقچی 
بخشی از فهرست جنایات آل سعود است. ایران در برابر ظلم و ستم شما و اربابان شما با 
منطق و عقلانیت ایستادگی می کند و به فضل الهی شما و اربابان شما به زباله دان تاریخ 

سپرده می شوید.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

اربعین به جریان عبادی تمدن ساز تبدیل شده است

استاندار قم با اشاره به در پیش بودن همایش فرصت های 
سرمایه گذاری در استان خواستار استفاده از ظرفیت های 

ملی برای جذب سرمایه گذاری در قم شد. 
سید  با  نشست  در  چهارشنبه  روز  سرمست  بهرام 
علی محمد موسوی رئیس سازمان سرمایه گذاری خارجی و 
کمک های فنی ایران، جذب سرمایه را از اولویت های اصلی 
توسعه دانست و اظهار کرد: در کنار سرمایه های اقتصادی 
هر جامعه، توجه ویژه به سرمایه های اجتماعی از اهمیت 

دوچندانی برخوردار است.
وی ضرورت بکار گیری شیوه های نوین در جذب سرمایه 
را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: سرمایه های اجتماعی، 
انسانی و فکری جوامع، نقش مهمی در جذب سرمایه های 
اقتصادی دارد و باید به این موضوع در قالب یک زنجیره 

تکمیلی در فرآیند تولید و گردش سرمایه توجه شود.
اساس  بر  نوین  اقتصاد  پایه ریزی  به  اشاره  با  وی 
سرمایه های اجتماعی در کشورهای مختلف، افزود: اگرچه 
شرایط کشور ما بعد از برجام و اعمال تحریم ها، برای جذب 
سرمایه گذاران خارجی دشوار شده است، اما با پاسداشت 
از سرمایه های اجتماعی و انسانی داخل کشور، می توانیم 
در مسیری گام برداریم که بی اثر شدن تحریم ها، رونق تولید 

و افزایش صادرات را در پی داشته باشد.
سرمست با اشاره به برنامه استان در برگزاری همایش 
فرصت های سرمایه گذاری، بر لزوم حمایت های سازمان 
سرمایه گذاری ایران در باب حمایت از مسئولان برگزاری 
این  پیرامون  اطلاع رسانی  و  تجربیات  انتقال  همایش، 
همایش در سطح ملی و بین المللی را خواستار شد و گفت: 
استان قم ظرفیت ها و پهنه های سرمایه گذاری قابل توجهی 
دارد که سرمایه گذاری در این استان می تواند نقش موثری 

در افزایش تولید ناخالص ملی ایفا کند.
با تاکید بر لزوم اصلاح برخی آیین نامه ها درزمینهٔ  وی 
جذب سرمایه گذار، به ویژه سرمایه گذاران خارجی، تصریح 
سرمایه  ورود  جهت  بروز  فرآیندهای  است  ضروری  کرد: 

خارجی به داخل کشور در شرایط کنونی بکار برده شود.
وی ادامه داد: تفویض اختیار صدور مجوز سرمایه گذاری 
ارزی  تسهیلات  ارائه  در  اصلاحات  ایجاد  و  استان ها  به 
جذب  فرآیند  بهبود  در  مهمی  سهم  بانکی  مبادلات  و 

سرمایه گذار خواهد داشت.
سرمست همچنین با اشاره به پروژه های ملی نیمه تمام 
فرودگاه و مونوریل قم، ابراز داشت: سازمان سرمایه گذاری 
خارجی و کمک های فنی ایران به وجوه تمایز استان ها 

در جذب سرمایه توجه ویژه داشته باشد و استان قم را که 
سالانه میزبان بیش از ۲۰ میلیون زائر و گردشگر داخلی و 

خارجی است به صورت ویژه موردحمایت قرار دهد.
مدیران  الزام  با  استان  مدیریت  گفت:  قم  استاندار 
مربوطه در حوزه شناسایی و احصاء ظرفیت ها و پهنه های 
با به کارگیری روش های علمی، سعی  سرمایه گذاری قم 
دارد در همایش فرصت های سرمایه گذاری، طرح هایی که 
نتایج و بازده سرمایه گذاری آن برای سرمایه گذاران ملموس 
است، آماده و عملیات واگذاری پروژه ها را در خروجی این 
همایش اجرایی کند. سرمست بر حمایت از سرمایه گذارانی 
که در شرایط سخت اقتصادی ثابت قدم بوده اند تأکید کرد و 
ادامه داد: اولویت استان بر توسعه واحدهای سرمایه گذاری 
با  آن جذب سایر سرمایه گذاران  و در کنار  استان  داخل 
کارنامه موفق است. وی همچنین به ظرفیت های استان 
و خاطرنشان کرد:  اشاره  انرژی خورشیدی  قم در حوزه 
بهره برداری و اجرای طرح های در دست اقدام در این حوزه 

بررسی شود.
شورای مشورتی سالمندان درقم

 تشکیل می شود
 استاندار قم  همچنین روز پنجشنبه در همایش تکریم 

سالمندان  مشورتی  شورای  گفت:  سالمندان  منزلت 
مشارکت  با  قشر  این  مشکلات  حل  و  پیگیری  هدف  با 

دستگاه های مسئول دراستان قم تشکل خواهد شد. 
بهرام سرمست ، افزود: با توجه به این که با افزایش سن 
نیازهای انسان دوچندان می شود، دستگاه های خدمات 
رسان و مسئول باید توجه ویژه ای به قشر سالمند داشته 
مشورتی  شورای  راستا  این  در  کرد:  اضافه  وی  باشند. 
خدمات  ارائه  برای  موثری  گام های  می تواند  سالمندان 
در  وی  بردارد.  سالمند  قشر  به  باکیفیت تر  و  مطلوب تر 
ادامه گفت: نسل جدید تصور می کند با پیمودن راه علم، 
بی نیاز شده  مادر  و  پدر  عاطفه  از  تکنولوژی  و  عقلانیت 
ذخیره  بزرگان  و  ندارد  معنا  بی نیازی  حالی که  در  است، 
دانایی هستند. سرمست با بیان این که سالمندان بیش از 
نیاز مادی به محبت نیاز دارند، افزود: در فرآیند مدرنیته و 
صنعتی شدن عاطفه را از دست داده ایم، در حالی که عاطفه 
گوهر کیمیا و بی نظیری است که اگر اندکی به بزرگان هدیه 

نماییم، راضی و خوشنود می شوند.
وی تاکید کرد: جامعه ای با دارا بودن آموزه های دینی، 
رویکردی با فرهنگ غنی، سنتی و مذهبی باید بیش از این 

بزرگان را تکریم نماید.

استاندار قم  خواستارشد

استفاده از ظرفیت های ملی برای جذب سرمایه گذاری در قم 

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

سنگ بنای مهارت و آموزش های 
ترافیکی را باید از مهدکودک گذاشت.

پیام آموزشی


